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سقوط از 
طبقه هفتم

ســاراغضنفری|خبر مرگ عجیب و مرموز بلاگر 
مشــهدی در چند روز گذشــته در فضای مجازی 
وایرال شده است. طلا زن جواني بود که در مشهد 
سکونت داشــت، تبلیغات برندهای مختلف لوازم 
آرایشي را در پیج شخصی خود انجام می داد، حدود 
پنجاه هزار نفر فالوئر داشت و برای کسانی که طرفدار 
لوازم آرایشي و برندها هستند، شناخته شده بود. اما 
کسی از مشــکلات خانوادگی او با خبر نبود. غروب 
چهارشــنبه او از طبقه هفتم یک بــرج لوکس در 
هاشمیه مشهد واقع در بلوار صارمی، خیابان صارمی 

23 خود را از روف گاردن به پایین پرتاب می کند.

 ماجرا چه بود؟
طلا حوالی بعدازظهر چهارشنبه 19اردیبهشت ماه 
با پژو 207 خود وارد پارکینگ برج لوکس می شود. 
او از قبل با یکی از اقوامش قرار ملاقات داشــته. به 
محض اینکه به محل قرار می رســد همسرش، با او 
تماس گرفته و می گوید در پایین برج است و طلا هم 
از بالا انگار او را می بیند و به سرعت تصمیم به ترک 
محل می گیرد. اما به جای پارکینگ به روف گاردن 
رفته و خود را از طبقه هفتم به پایین پرتاب می کند؛ 
به طوری كه صورتش به قدری آســیب می بیند که 
قابل شناسایی نیست. البته این گفته هایی  است که 
مرد خویشــاوند طلا به ماموران گفته. شهرآرانیوز 
درباره همسر این بلاگر نوشــته، همسر طلا بعد از 
اینکه همسرش به پایین ســقوط می کند، بی حال 
می شود و بعد از اینکه به هوش می آید، به ماموران 
در شــرح ماوقع می گوید: »مشــکلاتی با همسرم 
داشــتم و آن روز با توجه به ردیابی که از قبل روی 
خودرو پژو 207 نصب کرده بودم، به تعقیب همسرم 
پرداختم تا اینکه وارد پارکینگ این ساختمان شد. 
بعد با او تماس گرفتم و موضوع را گفتم که دقایقی 
بعد این حادثه اتفاق افتاد«. بررســی محل حضور 
این زن در این ساختمان تیم جنایی را به طبقه دوم 
کشاند، خانه ای لوکس با ســه اتاق خواب. ماموران 
در حالی وارد این محل شدند که مردی، خود را در 
آنجا مخفی کرده بود. بررسی های بعدی نشان داد 
که او از آشــنایان خانوادگی فرد جان باخته بوده و 
ارتباط خانوادگی با هم داشته اند. در ادامه این فرد 
تلاش کرد تا ارتباطش با طلا را یک ارتباط معمولی 
قلمداد کند و مدعی شد که این خانه متعلق به یکی 
از دوستانش است که در کانادا زندگی می کند و به او 
سپرده تا گاهی به خانه سر بزند. »وقتی طلا به من 
زنگ زد و گفت با شوهرش به مشکل خورده و با هم 
دعوا کرده اند، من در این خانه بودم و از او خواستم 
اینجا بیاید و صحبت کنیم. وقتی رسید، هنوز چند 
دقیقه نگذشته بود که شوهرش زنگ زد و گفت، او 
را تعقیب کرده و الان جلوي ساختمان است. طلا از 
پنجره بیرون را نگاه کرد و مطمئن شد که همسرش 
آنجاست و بلافاصله از خانه بیرون رفت که فکر کردم 
به پارکینگ رفته تا با خودرو از ســاختمان خارج 
شود. اما چند لحظه بعد، صدای سقوطش را شنیدم 
و فهمیدم خودش را از روف گاردن به پایین انداخته 
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 می دانيم؟
مصطفیآرانی|این شکل و شمایل دیگری از قم است. 
آنچه نادیده گرفته شده است. متفاوت ازآنچه از قم می دانیم. 
سید ابراهیم رئیسی صبح روز پنجشنبه، در ابتدای سفر دوم 
خود به اســتان قم به پارک علم و فناوری این استان که در 
جنوب غربی شــهر قم و در نزدیکی شهرک محل سکونت 
طلاب یعنی شــهرک پردیســان قرار گرفته رفت تا پروژه 
اتصال سراسری این استان به شــبکه فیبر نوری را به طور 
رسمی افتتاح کند. آن طور که سایت رئیس جمهور نوشته، 
او پس از این دیدار از دفتر مرکز شــبکه پیام رسان »ایتا« 
و ســکوی خدماتی »باســلام« در محل این پارک دیدن 
کرده است و ضمن شــنیدن توضیحات دست اندرکاران و 
مدیران این دو شــرکت در خصوص جزئیات فعالیت ها و 
خدمات آن ها، از تــداوم و تقویت حمایت های دولت از این 
شــرکت های داخلی صحبت کرده است و از مسئولان این 
شرکت ها خواســته نهایت تلاش خود را برای گسترش و 

تقویت خدمات خود به کار بگیرند.
پارک علم و فناوری استان قم چیست؟ چرا رئیسی فقط به 
دیدار دفتر مرکزی این دو شرکت رفته است؟ این شرکت ها 
تاکنون چه حمایت هایی از دولت دریافت کردند و معنای 
تداوم و تقویت حمایت های دولت از این فعالیت ها چیست؟

1   ایران در حال حاضر ۵۴ پارک علم و فناوری دارد. این 
پارک ها در واقع نهادی زیرمجموعه وزارت علوم هســتند 
)در کنار دانشگاه ها و پژوهشــگاه ها( که قرار است در آنجا 
شــرکت های دانش بنیان با حمایت دانشــگاه ها فعالیت 
اقتصادی داشته باشــند. پارک علم و فناوری استان قم در 
سال 1391 تاسیس شده است. هاشم عارف، استاد فیزیک 
دانشگاه فیزیک نخستین رئیس پارک علم و فناوری استان 
قم بود. او جای خود را کمی بعد به سید حسین اخوان علوی 
داد که مدیریت سیاست گذاری خوانده بود و از ابتدای این 
دولت، خیرالله رهســپار فرد رئیس این پارک شد. او استاد 
مهندسي كامپیوتر دانشگاه قم اســت. آمارهای مهر سال 
1۴02 نشان می دهد در این پارک 1۵۵ شرکت دانش بنیان 

فعالیت داشتند.

2    مسئله اصلی اصولگرایان در فضای مجازی در حال 
حاضر سه نرم افزار »واتســاپ«، »تلگرام« و »اینستاگرام« 
اســت. فیلترینگ تلگرام در اردیبهشــت 1397 با حکم 
قضایی و فیلترینگ واتساپ و اینستاگرام در مهر 1۴01 به 
دستور شورای امنیت کشور، دسترســی عادی به این سه 

نرم افزار را قطع کرد. اصولگرایان حاکم برای این دو نرم افزار 
جایگزین هایی را معرفی کرده اند. مثلا برای واتساپ و تلگرام 
چهار پیام رسان »بله«، »ایتا«، »ســروش پلاس« و »آی 
گپ« معرفی شدند ولی شواهد نشان می دهد که دو نرم افزار 
خارجی همچنان بیش از این نرم افزارها مورد استفاده قرار 
می گیرد. آخرین نظرسنجی مرکز افکارسنجی دانشجویان 
ایران که در زمستان ســال پیش منتشر شد نشان می دهد 
تلگرام با 3۴/2 درصد بیشــترین نرم افزار پیام رســان – 
اجتماعی مورد استفاده در کشور پس از واتساپ است که با 
3۵/3درصد در رده نخست قرار دارد. ایتا با حدود 10 درصد 

کمتر از این دو2۵/2درصد مشتری دارد. 

3   برای اینستاگرام هم اصولگرایان به سمت نسخه های 
متعددی رفتند که مهم ترین آن ها نرم افزار روبینو اســت. 
روبینو یکی از نرم افزارهای زیرمجموعه روبیکا اســت. اما 
اینســتاگرام یک خاصیت دیگر هم دارد که باعث می شود 
فیلترینگ آن به پروژه ای ضرر رسان از نظر اقتصادی تبدیل 
شود و آن هم تعدد فروشگاه های اینترنتی خردی است که 
از این فضا برای فروش محصولات خود استفاده می کنند. 
برای جایگزینی این فیچر یا قابلیت اینستاگرام نیز نرم افزار 
»باسلام« معرفی شــد. نرم افزاری که در آن شما می توانید 
یک پروفایل یا صفحه اختصاصی داشته باشید و محصولات 

خود را به دیگران بفروشید. 
بنابراین به طور خلاصه ایتا با واتســاپ و تلگرام می جنگد 
و باســلام با قابلیت ایجــاد فروشــگاه های اختصاصی که 

اینستاگرام در اختیار کاربران قرار داده است. 

4   پیام رسان ایتا در سال 139۶ تاسیس شده و باسلام 
اپلیکیشنی است که ســابقه آن به سال 1391 برمی گردد 
ولی داده های جست وجو در گوگل نشــان می دهد هر دو 
اپلیکیشن در جریان فیلترینگ واتســاپ و اینستاگرام در 

شهریور سال 1۴01 مورد توجه شدید قرار گرفتند. 
ایتا، نرم افزاری اســت متعلق به شــرکتی تحــت عنوان 
»اندیشه یاوران تمدن امروز«. این شرکت به گفته مرتضی 
آقاتهرانی رئیس کمیسیون فرهنگی توسط ۵ روحانی که 
برنامه نویسی و کامپیوتر می دانستند تاسیس شده )و آقای 
محســن غفاری که با کتی قهوه ای روشن در کنار رئیسی 
دیده می شد مدیر آن اســت( و همچنان ذات مذهبی خود 
را نگه داشته و قوانین سفت و ســختی برای کنترل محتوا 
دارد. ما پیش از این در روز دوم اردیبهشت در مورد این پیام 

رسان، فضای آن، قواعد آن و نقش آن در تشویق حاکمیت 
به اعمال سفت و سخت قواعد حجاب نوشته بودیم. در تیر 
ماه ســال 1397 معاون وزیر فناوری اطلاعات و ارتباطات 
وقت از کمک ۵ میلیاردی به پیام رسان ها گفته بود. ضمنا 
تسهیلات دیگری هم برای این پیام رسان ها در نظر گرفته 
شده است. مثل نصف بودن تعرفه اینترنت برای کاربری که 

از آن ها استفاده کند. 

5   اپلیکیشن باسلام مســتقیما از سرمایه گذاری بنیاد 
برکت وابسته به ســتاد اجرایی فرمان امام استفاده کرده 
است. این موضوع در سایت »موسسه دانش بنیان برکت« 
آمده اســت. با درنظر گرفتــن اینکه روبیکا نیــز یکی از 
زیرمجموعه های همراه اول بوده و در حال حاضر نیز همراه 
اول سهامدار این نرم افزار است و همراه اول نیز از نظر شرکت 
توسعه اعتماد مبین زیرمجموعه ستاد اجرایی است؛ می توان 
این طور حدس زد که ستاد اجرایی فرمان امام متکلف این 
شده اســت که در خط مقدم مبارزه با اینستاگرام در ایران 
فعالیت کند. از یک طرف با اپلیکیشن باسلام و از سوی دیگر 

با استفاده از روبیکا )و روبینو(. 

6  بازدید رئیســی از دفتر مرکزی این دو اپلیکیشــن 
بنابرایــن می تواند بازدیــد از خط مقدم جبهــه مجازی 
اصولگرایان نــام بگیرد. نبردی که البته ناخواســته منافع 
مالی فراوانی هم در آن نهفته است. به آن عددهایی که در 
مورد کمک مالی به ایتا یا در مورد سرمایه گذاری در باسلام 
گفتیم خیلی توجه نکنید. مسئله بزرگ تر فروش اینترنت 
اســت. اینترنتی که به طور عمده در دســت دو شــرکت 
همراه اول )وابسته به ســتاد اجرایی( و ایرانسل )وابسته به 
بنیاد مستضعفان( است. اگر این دو نهاد خصولتی بتوانند 
نرم افزارهای داخلی را توســعه دهند که افــراد مذهبی یا 
افرادی که در شهرستان ها دسترسی کمتری به وی پی ان 
دارند از آن ها اســتفاده کنند؛ برد بزرگــی خواهند کرد. 
مخصوصا وقتی کــه کاربران غیرمذهبی و یــا افرادی که 
وی پــی ان دارند برای دسترســی به همــان نرم افزارهای 
خودشان مجبور هســتند از وی پی ان استفاده کنند و باید 
حجم بیشتری اینترنت برای دسترسی به محتواهای مورد 
علاقه خود استفاده کنند. شما به عنوان کاربر عادی ممکن 
است در این ماجرا ضرر کنید و مجبور به استفاده از نرم افزار 
داخلی یا وی پی ان برای نرم افزار خارجی شــوید ولی برای 

آن ها، معادله برد – برد است. 
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1-یک اتفاق خوشایند این روزها اهمیت دادن به موسیقی 
مستقل است. در کتابفروشــی ها و حتی آموزشگاه های 
موســیقی اجراهای پژوهشــی جمع و جور و درســت و 
حسابی برگزار می شود که مخاطب را با موسیقی غیرپاپ 
پیوند می دهد. تازه این ارتباطات بین اســتانی هم شده. 
همین هفته قرار اســت گروه موســیقی هور از شیراز در 
تهران کنســرت بدهند. شناخته شــده ترین عضو گروه 
عباس ســرافراز نوازنده  کمانچه اســت که البته خودش 
هم جوان اســت اما بقیه  اعضای گروه از او هم جوان ترند 
و موسیقی شــان حال و هوای جنوب را دارد. استقبال از 
موسیقی مستقل فقط در حد جمعیت های کوچک نیست. 
هفته گذشــته مثلا تالار وحدت تا لژ ســوم یک صندلی 
خالی هم نداشــت و این همه مخاطب آمده بودند برای 
شنیدن و دیدن دونوازی پیانوی پیمان یزدانیان و کمانچه 
حسام اینانلو. موسیقی که لزوما کسی فکرش را نمی کند 
بلیت هایش در پیش فروش تمام شوند. آدم این چیزها را 
که می بیند ته دلش ذوق زده می شود که در شرایط سخت 
اقتصادی مردم ما همچنان عاشــق هنرند. برایش هزینه 
می کنند. و تعداد کســانی که شــبیه فلورای فیلم جان 
کارنی به موسیقی پناه می برند و با رویاپردازی نجات پیدا 

می کنند همین جا هم کم نیست.
 2- خیلی دیر به فیلم »فلورا و پســرش« رســیدم. جان 
کارنی فیلمســاز کم کار ایرلندی با دومین فیلم مستقل 
و جمع وجورش در ســال 2007 در فصــل جوایز خوش 
 )Once( »درخشــید و من هم با همان فیلم »یکبــار
طرفدارش شدم. فیلمی که دو بازیگر ناشناس داشت که 
مثل خود کارنی که ترانه سراست بیشتر در حوزه  موسیقی 
مطرح بودند تا بازیگری. گلن هنسارد آهنگساز و خواننده  
ایرلندی بود و مارکتا ایرگلوا موزیســین ایســلندی و در 
این فیلم رمانتیک موزیکال هر دو خوش درخشــیدند و 
ترانه های فیلم هم برنده  جایزه  اسکار شد. »فلورا و پسرش« 
همان حال و هوای »یکبار« را دارد. از آن فیلم های رویایی 
با کاراکترهایی که وسط مشــکلات زندگی شان ناگهان 
معجزه ای رخ می دهد که در فیلم های کارنی معمولا این 
معجزه به موسیقی ربط پیدا می کند. اینجا البته از »یکبار« 
دوز سیندرلای قصه بیشتر اســت. آنجا لااقل دو کاراکتر 
اصلی اهل موسیقی بودند که با یکدیگر چفت می شدند. 
اینجا فلورا تا حالا گیتار دستش نگرفته و به جز موسیقی 
دیسکویی و پاپ عامه پسند هم چیزی نشنیده و ناگهان 
تبدیل می شود به آهنگساز و ترانه سرا که معلم گیتارش را 
آن ور دنیا تحت تاثیر قرار می دهد. اما این غیرطبیعی بودن 
جریان تو ذوق نمی زند. نقطه قوت فیلم بازی ایو هیوسان 
در نقش فلوراســت. مادری که خودش هنوز جوان است 
و درگیر روابط عاطفی خودش و رابطه با پســر نوجوانش 
که به نظر می رسد دل خوشی از مادرش ندارد. این خانم 
هیوسان چهره و بازی اش آن قدر طبیعی و دلنشین است 
که ارزش خیلی از آن سکانس هایی که در رویایش معلم 
گیتار از پشت مانیتور بیرون می آید فقط به خاطر اوست. 
به هر حال به عنوان یک طرفدار موسیقی از این ایده  جان 
کارنی که موسیقی می تواند در بدترین حال و روز هم به 
کمک تان بیاید استقبال می کنم. »فلورا و پسرش« فیلم 
گرم و انســانی اســت که به اندازه  یک فیلم مستقل، در 
کارگردانی و تولید، درســت و به جا و حساب شده است 
و موفق شــده آن روحیه  انســانی و رمانتیک رویاپرداز 

شخصیت هایش را به مخاطب بقبولاند. 

بياييد روياپردازی کنيم

ستون یکشنبه
صوفیا نصرالهی

بامداد خمار 
 بعد از 

سووشون 
اقتباس های 

نرگس آبيار از 
محبوب ترين 

رمان های ايرانی  
صفحه 09

گزارشی از سرانجام 
تلخ    بلاگر مشهدی   

حاشيه های  مرگ مرموز  
اينفلوئنسر اينستاگرامی 

 قيمت 10000 تومان

مدافعان 
خوش قلب 

و مهاجمان 
سر به هوا

بازی پرسپوليس و هوادار 
می توانست پرگل ترين بازی 

اين سال ها باشد  صفحه 12

شوماخر ایرانی
 اما پشت مانیتور
درباره برديا برومند که تيم 

»فراری« را در مسابقات 
شبيه سازی فرمول يک

 به قهرمانی رساند
 صفحه 03
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  نتایج انتخابات مرحلــه دوم در تهران به 
این شرح است:

1    بیژن نوباوه 271 هزار و 94 رای
2     محمد سراج 24۸ هزار و 927 رای

3    ابوالفضــل ظهره ونــد 239 هــزار و
 719 رای

4   حسین صمصامی 236 هزار و 921 رای
5    زهره ســادات لاجوردی 230 هزار و 

33 رای
6    احمد نادری 227 هزار و 736 رای

7    ابراهیم عزیزی 22۵ هزار و 607 رای
8   سمیه رفیعی 222 هزار و ۵44 رای

9    پیمان فلسفی 21۸ هزار و 910 رای
10    ابوالقاسم جراره 21۸ هزار و 771 رای

11   مرتضــی محمــودی 211 هــزار و 
۸60 رای

12    مجتبی رحمان دوســت 211 هزار و 
169 رای

13    عبدالحســین روح الامینی 200 هزار 
و ۸6۵ رای

14   مجتبی زارعی 200 هزار و 3۸0 رای
15    زینب قیصری 199 هزار و 20۸ رای

16    علیرضا سلیمی 19۸ هزار و ۸3۵ رای

    ایــن نتایج نشــان می دهــد 12 نفر از 
لیســت های امنا )حامیان دولت( و شورای 
وحــدت  )اصولگرایــان ســنتی - جامعه 
روحانیت(  و نیز 9 نفر از لیســت صبح ایران 
)مصاف - رائفی پور( به مجلس راه پیدا کردند 
در حالی که سهم لیســت جبهه پایداری و 

شورای ائتلاف نیروهای انقلاب 6 نفر است. 

   از میان آن 6 نفر هم 4 نفر با لیســت های 
شــورای وحدت و امنا مشــترک اســت و از 
لیست شــانا فقط دو نفر یعنی مجتبی زارعی 
و عبدالحســین روح الامینی بدون اشتراک با 
هیچ لیست دیگری به مجلس راه پیدا کردند. 

   مجموعا از دو لیســتی که شورای ائتلاف 
و پایداری )جریان قالیبــاف( معرفی کردند، 
سیزده نفر به مجلس راه پیدا کردند که در این 
میان فقط سه نفر اختصاصی این لیست بودند. 

   نکته بعدی این است که تقریبا هر کسی که 
در مرحله دوم در لیست شانا )قالیباف( بوده 
با سقوط رتبه مواجه شده اســت. مثلا آقای 
حسین نجابت در مرحله قبلی انتخابات بیستم 
شده بود ولی حالا اساســا به مجلس راه پیدا 
نکرده است. عبدالحسین روح الامینی بیست و 
یکم شده بود ولی حالا به عنوان نفر سیزدهم 
یا به تعبیر بهتر بیست و ششم لیست سی نفره 
به مجلس راه پیدا کرده اســت. زهره طبیب 
زاده نوری، ریحانه اخلاقی، صالح اســکندری 
و محمدحسین حســین زاده بحرینی که در 
مرحله اول رتبه 27 تا 30 را داشتند به مجلس 

راه پیدا نکردند. 

   سرلیست شانا یعنی علیرضا سلیمی در دور 
اول با 244 هزار رای در رده 26 قرار گرفته بود 
ولی حالا با 19۸ هزار رای نفر سی ام راه یافته 

به مجلس است. 

   حســن خجســته باقرزاده با وجود تاکید 
در تبلیغات بر نســبت او با رهبری و سخنان 

اخیرش در مــورد لزوم فیلترینگ ســفت و 
سخت تر اینستاگرام باز هم نتوانسته به مجلس 

راه پیدا کند. 

   از آن ســو افرادی بودند که در مرحله اول 
در رتبه های بعد از سی قرار گرفته بودند ولی 
با قرار گرفتن در لیســت های منتقد قالیباف، 
رتبه آنان بهبود پیدا کرده اســت. مثلا بیژن 
نوباوه که حالا نفر اول مرحله دوم اســت نفر 
سی و پنجم مرحله قبل بوده و در اتفاقی نادر، 
در مرحله دوم بیــش از مرحله اول رای آورده 
است. )رای مرحله اول او 197 هزار رای بوده 
است(. حسین صمصامی با 17۵ هزار رای در 
رده چهل و یکم قرار داشــته ولی حالا با 236 

هزار رای در رده چهارم است.

   تنها باخت جریان مقابل قالیباف این بوده 
که ســید نظام الدین موســوی که به عنوان 
سرلیست امنا معرفی شــده بود نتوانسته به 

مجلس راه پیدا کند.

  طبــق جدول منتشــر شــده از ســوی 
خبرگزاری تســنیم )به جز 16 کرسی تهران 
که همگی در اختیار اصولگرایان قرار گرفته؛ 
2۸ کرسی دیگر دور دوم مجلس به این شکل 
تقسیم بندی شــده اســت: 1۵ اصولگرا، 7 
اصلاح طلب و 6 مستقل. برخی کاربران فضای 
مجازی کــه از حامیان بیانیه روزنه گشــایی 
اصلاح طلبان بودند با در نظر گرفتن این نتایج 
می گویند که فراکســیون معتدل در مجلس 
آینده ۸0 کرسی از مجموع 290 کرسی را در 

اختیار خواهد داشت. 

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی با بیان 
این ادعا که ســطح بازرســی های این نهاد از 
تاسیســات هســته ای ایران با پیشرفت های 
صورت گرفته طی ســال های اخیر متناســب 
نیســت، خواســتار احیــای بازرســی ها در 
سطح توافق ســال 94 شــد. رافائل گروسی 
به رغم همکاری های گســترده ایران با آژانس 
بین المللی انرژی اتمی، در گفت وگو با شــبکه 
ســی ان ان گفــت: »همکاری ها با ایــران در 
سطحی که باید باشــد، نیست. این که بگوییم 
هیچ تعاملی وجــود ندارد، صحیح نیســت و 
بازرســی های آژانس در ایران جریان دارد، اما 
من می گویم که بازرسی ما در سطحی که باید 
دید داشته باشیم، نیســت. بنابراین ما در این 

زمینه کمبود داریم«.
  یکی از دلایلی که به ایران رفتم، این بود که 
ببینم آیا می توانیم شــرایط را بعد از یک دوره 

طولانی و فقدان گفت وگو، بهبود ببخشیم؟
  )درباره ســطح دسترســی های آژانس در 
ایران(: بازرســی هایی که در حال حاضر انجام 
می دهیم متناسب با توافقات ابتدایی پادمانی 
اســت اما در خصــوص ایــران، فعالیت های 
هسته ای گســترده تر است و مســائلی وجود 
دارد، مانند ســانتریفیوژهای نسل جدید که 
مقدار قابل توجهی اورانیوم غنی شده و نزدیک 
به سطح موردنیاز برای ساخت سلاح هسته ای 

تولید می کنند و ما در این زمینه دید نداریم.

  این بخش از بازرسی های بیشتر، قسمتی 
از توافق تقریبا غیر فعال برجام اســت که بعد 
از خروج آمریکا از این توافق و سپس ایران، به 
حاشیه رانده شد. بنابراین در شرایطی هستیم 
که آژانس دید زیادی نســبت به فعالیت های 
راهبردی در ایران را، از دست داده و ما به رغم 
اینکه برجام اجرا نمی شــود، در تلاش هستیم 
این روند را احیا کنیم؛ از این جهت، شــرایط 

دشوار است.
  )در پاســخ به این سوال که شــما ژانویه 
گذشــته گفتید ایران اورانیوم غنی شده کافی 
برای تولید چند سلاح اتمی دارد. آیا این هشدار 
همچنان پابرجاســت؟(: بله، همین طور است 
و چه بســا بیشــتر؛ چون آن ها به غنی سازی 
اورانیوم ادامه می دهند. اما باید این مســئله را 
روشن کنیم كه این بدین معنا نیست که آن ها 

در مقطع کنونی سلاح هسته ای دارند.
 تولید ســلاح هســته ای مراحلی دارد که 
غنی ســازی اورانیوم، یکی از مراحل اســت و 
مســائل ضروری دیگری وجود دارد که شما 
بتوانید یک کلاهک هســته ای فعال داشــته 

باشید.
 ما در تلاشــیم که ســطحی از فعالیت ها، 
بازرسی ها و نظارت در ایران را بازسازی کنیم 
که آژانس بتوانــد دربــاره تهدیدآمیز نبودن 
فعالیت های هســته ای ایران به جامعه جهانی 

اطمینان لازم را بدهد.

  این هــا، مذاکرات پیچیده ای هســتند که 
گفت وگوهای سیاسی و بســیار فنی را شامل 
می شــوند؛ تلاش می کنیم که به یک راه حل 

مناسب برسیم.
  در پاسخ به این ســوال كه آیا جنگ غزه، 
کار آژانس را دشوار کرده است؟( بله، چون ما 
در خلاء، کار نمی کنیم. سطح تنش  در حدی 
است که همه می دانیم. اصفهان، جایی که رفته 
بودم، هدف تبادلات اخیر آتش میان اسرائیل 
و ایران بود. باید بگویم که هیچ کدام )از مراکز 
اتمی( بر اثر موشک ها، راکت ها یا هرچه که بود، 
آسیبی ندیده است. ادعای گروسی درباره کافی 
نبودن سطح بازرسی ها در ایران در حالی مطرح 
می شــود که مقامات کشــورمان بارها تاکید 
کرده اند که تدابیر جبرانــی صورت گرفته در 
برجام به هیچ وجه، مستقیم یا غیرمستقیم بر 
توانایی آژانس برای انجام بازرسی های خود در 
ایران تأثیر نمی گذارد. نمایندگی دائم جمهوری 
اسلامی ایران نزد دفتر ســازمان ملل متحد و 
دیگر سازمان های بین المللی مستقر در وین، 
اسفندماه سال گذشته طی بیانیه ای با اشاره به 
این نکته کــه در حال حاضر، کلا، 120 بازرس 
منتصب برای جمهــوری اســلامی ایران در 
اختیار آژانس است، تصریح کرد: »این به وضوح 
نشــان می دهد که ایران تمایل دارد آژانس را 
قادر ســازد تا وظایف خود را بــا بهره مندی از 

تخصص بازرسان مختلف انجام دهد«.

شکست سنگین لیست 
قالیباف، حدادعادل و 
جریان ائتلافی جبهه 

پایداری در تهران

نکته هایی از 
مرحله دوم 

تازه گروسی علیه ایران ادعای 

    سوژه روز

معلوم نیست چه کسی در حال گشتن بین 
لیســت فالوئینگ های جنیفر لوپز بوده که 
چشــمش به پروفایل یک روحانی خورده 
و فهمیــده خانم خواننده فالوئــر این آقای 
روحانی اســت.  اسمش ســید محمدجواد 
قزوینی است؛ به همین خاطر هم بسیاری از 
رسانه ها نوشتند که خانم لوپز، یک روحانی 
ایرانی ســاکن آمریکا را دنبال کرده. ساکن 
آمریکا بودنش درست است اما درباره ایرانی 

بودن یا نبودنش می توان صحبت کرد.
اینکه در وهله اول فکر کنیم جواد قزوینی 
ایرانی است، دور از ذهن نیست؛ اول به خاطر 
فامیلــی اش و دوم به این خاطــر که یک 
صفحه اینســتاگرامی به زبان فارسی دارد 
و خطبه های انگلیســی اش را با زیرنویس 
فارسی در آنجا منتشر می کند. اگر بخواهیم 
خیلی بــه عقب برویــم و شــجر ه نامه این 
روحانی را دربیاوریم، بله؛ او ایرانی اســت و 
اهل قزوین اســت. اما اصلیت ایرانی اش به 
چه دورانی برمی گردد؟ اواخر قرن هجدهم 
میــلادی! در آن دوران ســید محمد باقر 
قزوینی که معلم و اســتاد محمدعلی میرزا 
دولتشاه )شاهزاده ایرانی دوران قاجار( بود، 
در ســال 1771 از قزوین به نجف مهاجرت 
کرد و چند سال بعد به کربلا رفت و همان جا 
مستقر شد. حالا خانواده قزوینی ها یکی از 
معروف ترین روحانیون شیعه عراق هستند. 
با روی کار آمدن رژیم بعث، خانواده قزوینی 
از جملــه علمایی بودند که تــلاش کردند 
توده ها را برای مبارزه بــا آن رژیم آموزش 
دهند. بعد از چندین ســال رژیــم صدام، 
خانواده قزوینی را یــک تهدید ایدئولوژیک 
دانست و آیت الله سید محمدصادق قزوینی 
را دســتگیر و زندانی کرد. چند هفته بعد از 
فروپاشی این رژیم خانواده قزوینی اسنادی 
پیدا کردند که مرگ او را در زندان های صدام 
تائید می کرد. عفو بین الملل در آن زمان او را 
پیرترین زندانی سیاسی جهان معرفی کرد. 
یکی دیگر از اعضای مشهور این خانواده سید 
حســن قزوینی، داماد سید محمد شیرازی 

)از مراجع تقلید شیعه که در قم درگذشت( 
اســت که در حال حاضر امام جماعت مرکز 
اسلامی آمریکا در دیِربورن است؛ این مسجد 
بزرگترین مســجد آمریکای شمالی است. 
حســن قزوینی اوایل انقلاب وارد ایران شد 
و در قم تحصیلات حــوزوی خود را تکمیل 

کرد.
در حال حاضر بسیاری از اعضای این خانواده 
در آمریکا زندگی می کنند و از بنیان گذاران 
مراکز اســلامی در ایالت های مختلف این 
کشور هســتند. یکی از آن ها، همین سید 
محمدجواد قزوینی اســت. او از نسل هفتم 
خانواده قزوینی ها است؛ پدرش علی قزوینی 
و پدربزرگــش مرتضی قزوینی هســتند. 
آیت الله ســیدمرتضی قزوینــی، مجتهد و 
مرجــع مذهبی فعلی در کربلاســت و امام 
جماعت حرم امام حســین را برعهده دارد. 
او ســابقه تبعید و زندگی در ایران، کویت و 

آمریکا را هم داشته است.

   تحصیل در ایران
جواد قزوینــی یک مســلمان آمریکایی با 
اصلیت عراقی اســت اما به زبان فارسی هم 
مسلط است. چرا؟ چون او در سال 2006، 
برای ادامــه تحصیل علوم حــوزوی به قم 
مهاجرت کــرد و به مدت نامشــخصی در 
ایران ماند. او از شاگردان فقها، آیت الله شیخ 
محسن وحید خراسانی و آیت الله سید علی 
بوده است. البته قزوینی پیش از اینکه به قم 
مهاجرت کند، تحصیــلات دینی اش را در 
سن 16ســالگی و در کالیفرنیا شروع کرده 
بود. او بعد از کالیفرنیا به فلوریدا رفت و در 
ســال 2003، یک موسســه علوم دینی به 
نام الصدیق در این ایالــت راه انداخت. این 

روحانی حالا در تگزاس زندگی می کند و از 
سال 2010 سازمان »مسلمان آمریکایی« 
را که یک مجموعه خیریــه برای کمک به 
یتیمان است، راه اندازی کرده. جواد قزوینی 
به عنوان یکــی از تاثیرگذارترین روحانیون 
جامعــه مســلمانان آمریکاســت. مثلا در 
ویدئوهای کوتاهی کــه از خطبه هایش در 
اینستاگرام منتشــر می کند، درباره ثواب 
نگهداری از حیوانات خانگی یا ترنس جندر 
بودن در اســلام صحبت می کند. او درباره 
نگهداری حیوانات خانگی در دین اســلام 
می گویــد: »هر روز حیوانات خانگی شــما 
تسبیح می گویند. آن ها می گویند خدایا این 
انســان از من مراقبت می کند و توهم از او و 
خانواده اش مراقبت کن. برای همین است 
که یکی از اعمال خیر مادام العمر این است 

که حیوان خانگی داشته باشید.«
او در اینســتاگرام آیت الله وحید خراسانی، 
آیت الله علوی بروجــردی و چندین مداح 
معروف ایرانــی مثل مجیــد بنی فاطمه را 
دنبال می کند. صفحه انگلیسی اش 2۵4هزار 
دنبال کننده دارد و به جز صفحه انگلیسی و 
فارسی، به زبان فرانسوی هم محتوای خود 
را در یک صفحه مجزا به اشتراک می گذارد. 
ایــن روحانی در یوتیوب هم فعال اســت و 
نســخه  کامل خطبه هایش را برای 21هزار 

دنبال کننده، منتشر می کند.
جواد قزوینی بــرای اواخر ســال میلادی 
جاری، یک تــور زیارتــی 22روزه در نظر 
گرفته و بازدید از شهرهای زیارتی ایران هم 
در این تور جاي دارد. 4شب ماندن در مکه، 
3شب مدینه، 2شب کاظمین، 4شب کربلا، 
2شب نجف، 3شب مشهد و 2شب اقامت در 

قم از برنامه های این تور زیارتی است.

خطیب  موردعلاقه 
خانم لوپز

درباره سید محمدجواد قزوینی 
و خانواده مشهورش در عراق و 

آمریکا

عبدالحمید عقب نشینی نمی کند
مهسا مژدهی|افغانستان شاهد ظهور یک 

چهره جنجالی است که تا می تواند برای 
طالبان دردسر درست می کند. او یکبار 
برای تهدید ایران، از کارش برکنار شد و 

بعد با یک عروسی بسیار گران و جنجالی به 
سطح خبرها برگشت. حالا یک فایل صوتی 

از عبدالحمید خراسانی منتشر شده که 
برای رهبران طالبان خط و نشان کشیده 
است. او در این فایل صوتی به اعتراضات 

اخیر بدخشان اشاره کرده و سرکوب طالبان 
در طی این اعتراضات را به شدت محکوم 

کرده و خطاب به فصیح الدین فطرت، رئیس 
ستاد ارتش طالبان گفته: »باید افرادی که در 
کشتن معترضان بدخشانی دست داشته اند، 

محاکمه و قصاص شوند«. او در ادامه فایلی 
که منتشر کرده، گفته: »اگر قصاص صورت 

نگیرد، در کنار نظام طالبان نمی مانم«. 
خراسانی اشاره های مستقیمی هم به 

رهبران طالب دارد و می گوید دروازه رهبران 
طالبان مانند فرعون شده که کسی را راه 
نمی دهند و از سیاست های قومی و زبانی 

طالبان انتقاد کرده. او البته کمی بعد به یک 
رسانه گفته، حرف هایش سوء برداشت شده 

اما از این که وقایعی در افغانستان صورت 
می گیرد که باعث ناامنی می شود و مردم 

حق دارند شکایت خود را به گوش مسئولان 
برسانند و هر که اشتباه کرده، باید محاکمه 

شود، کوتاه نیامده است.
  اما خراسانی کیست که تا این اندازه 

اخیرا به شهرت رسیده؟
او از معدود فرماندهان تاجیک طالبان 

است که برخلاف دیگران پشتون 
نیست. خراسانی در دولت جمهوری 

یک فرمانده بود که بیشتر در پنجشیر و 
شمال افغانستان، فعالیت داشت. دولت 
اشرف غنی در سال 2019 از عبدالحمید 

به عنوان یکی از بزرگ ترین و خطرناک ترین 
مجرمان افغانستان یاد کرد و او را به زندان 
انداخت. حضور طالبان در قدرت باعث شد 

تا عبدالحمید خراسانی تازه از زندان بیرون 
آمده، وضعیت را برای نفوذ در تشکیلات 
تازه، مناسب ببیند. او بلافاصله به طالبان 
پیوست و در سمت رئیس امنیت پنجشیر 

مشغول به کار شد که مدتی نام خود را 
نیز به »امارتی« تغییر داد. طالبان سال 

قبل او را فرماندار احمد آباد ولایت پکتیا 
تعیین و بعد برکنار کردند. دلیل برکناری 

او را توئیتی می دانند که در آن، ایران را به 
حمله نظامی تهدید کرده بود. البته ایران 
گفته های این فرمانده را جدی تلقی نکرد 

اما واکنش های منفی به او در شبکه های 
اجتماعی بسیار زیاد بود و همین باعث 

جدایی طالبان و عبدالحمید شد. البته خود 
خراسانی دلیل برکناری خود را اختلافش با 

رهبری طالبان عنوان  کرده و تلاش داشت تا 
به برکناری  خود، تصویری حماسی بخشد. 

بیایید عبدالحمید خراسانی را از نگاه 
وزارت داخله حکومت پیشین افغانستان 

بشناسیم. در گزارش منتشر شده در 
سال 2019 در مورد این مرد نسبتا جوان 

افغانستانی آمده است: عبدالحمید، مشهور 
به خراسانی، سرگروه یک باند جنایت 

پیشه است. این مجرم حرفه ای، در قضایای 
جنایی به ویژه در باج گیری، اختطاف، قتل، 

چپاول گری، راهزنی و زورگویی دست 
داشته است«. مقامات وقت افغانستان، او 

را به قاچاق موادمخدر، ایجاد ترس و ارعاب 
در میان شهروندان کابل، دشنام و هتک 

حرمت و به آتش کشیدن پرچم افغانستان 
متهم می کردند. به نظر می رسد خراسانی 

مایل است تا به چهره ای مشهور و موثر 
در افغانستان  تبدیل شود. او از معدود 
فرماندهانی است که انتقاد از رهبران 

طالبان را از درون افغانستان شروع کرده. 
با این حال، پرونده های قضایی او در دولت 
پیشین نشان می دهد که افغانستان با یک 
چهره از قوم تاجیک روبه رو است که دست 

کمی از طالبان ندارد و آن قدر بلندپرواز و 
بی پروا هست که بخواهد برای آینده این 

کشور تبدیل به یک بحران شود.
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شاید ماشــین ها و زمین این مسابقه 
واقعی نباشد، اما اهمیت و هیجانش 
کم از مسابقات فرمول یک ندارد. در 
آخر هفته ای که گذشت تیم فراری 
در مســابقات )ویدئویی( شبیه ساز 
فرمول یــک، که با تیم های رســمی 
فرمول یک برگزار می شود، توانست 
با حضور یک بازیکــن ایرانی به نام 
بردیا برومند به قهرمانی برسد. بردیا 
که او را به اسم بری هم می شناسند، 
یکی از دو راننده تیــم فراری در این 
مسابقات بود؛ مسابقاتی که مانند فیفا 
و PES از پشــت یک مانیتور برگزار 
می شود و به جای دسته کنسول بازی 
از فرمان و پــدال و هر چه که در یک 
ماشــین واقعی به کار رفته استفاده 
می کنند. احتمــالا قهرمانی بردیا در 
این مسابقات یک دلیل داشته باشد، 
آن هم اینکه پیش از ایــن بارها در 

مســابقات اتومبیلرانی واقعی، طعم 
قهرمانی را چشیده است.  

بردیا برومند 21 ســاله، در کنار هم 
تیمی ایتالیایی-فرانسوی اش توانست 
تیم فراری را در این مسابقات سربلند 
کند. او پیش از این هم موفقیت های 
چشمگیری را با تیم های مک لارن و 
مرســدس بنز ثبت کرده بود و یکی 
از شــانس های قهرمانی انفرادی در 
فصل جدید این رقابت ها به حساب 
می آمد اما درنهایت ایــن عنوان در 
فصل 2024-2023 بــه »فردریک  
راسموســن«، راننده دانمارکی تیم 
ردبول رسید. با این حال سوم شدن 
بردیا بزرگترین موفقیت یک راننده 
ایرانــی در مســابقات بین المللــی 
اتومبیلرانی محســوب می شود. این 
مسابقات زیر نظر فرمول یک برگزار 

می شود.

برومند یک بار در سال 2020 برای 
تیم مرسدس بنز مســابقه داد و در 
اولین مسابقه فرمول یکی که شرکت 
کرد برنده شــد. پس از آن یک سال 
بعد با تیم مک لارن، از حرفه ای ترین 
تیم هــای اتومبیلرانی دنیــا قرارداد 
بست. حضور و قهرمانی های او در این 
تیم به مک لارن کمک کرد تا قهرمان 
مســابقات الکترونیکــی فرمــول1 
پرو 2022 شود. در ســال 2023 از 
مک لارن جدا شد و قرارداد جدیدش 
را با فراری بســت. این خلاصه ای از 
پرونده بردیا برومنــد در بازی های 
مجازی فرمــول یک بــود اما اصلا 
چه شــد که او وارد دنیای گیمینگ 

اتومبیلرانی شد؟   
بردیــا برومنــد از شــش ســالگی 
مســابقات را شــروع کرد؛ فوتبال، 
بســکتبال و ورزش هــای دیگر. اما 

 گزارش روز

شوماخر ایرانی اما پشت مانیتور
درباره بردیا برومند که تیم »فراری« را در مسابقات شبیه سازی فرمول یک به 

قهرمانی رساند

در آخــر ورزش هــای خودرومحور 
یا موتوراســپورت را انتخــاب کرد. 
زمانی که هنوز ایران بــود هفت بار 
در مســابقات ملی کارتینگ نفر اول 
شد. وقتی 14 سال داشت او به همراه 
تیمش به فینال جهانــی کارتینگ 
رســید. در آن زمــان مجبور شــد 
در رده بزرگســالان مســابقه بدهد. 
از 14 ســال تا 99 ســال در این رده 
می توانســتند رقابت کنند و بردیا از 
بین 72 نفر شانزدهم شــد. با اینکه 
برومند نتوانســت در فینال جهانی 
خودی نشــان دهد اما ایــن آغاز راه 
او در عرصــه جهانی بــود. بردیا در 
مصاحبه با وبسایت رسمی فرمول وان 
توضیح داده است که برای شرکت در 
مسابقات فرمول1 و رسیدن به مراحل 
بالا به یک اسپانسر احتیاج داشته. او 
می دانست که نه خودش می تواند از 
پس هزینه های این مسابقات بربیاید 
و نه اسپانسری برایش در ایران پیدا 
می شود. برای همین تصمیم گرفت تا 
فرمول 1 الکترونیک را امتحان کند. 
با خودش فکر کرد اگر در حال حاضر 
نمی تواند در دنیای واقعی در فرمول1 

شرکت کند، شاید در بخش گیمینگ 
بتواند به رویایش برسد. برنامه اش این 
بود که قهرمان مسابقات شبیه سازی 
فرمول یک شود تا راهی برای رسیدن 
به فرمول یک واقعی پیدا کند. از این 
مصاحبه دو سال می گذرد و حالا بردیا 
در بخش تیمی توانسته تیم فراری را 
قهرمان این مسابقات کند و یک قدم 
در رسیدن به مسابقات واقعی فرمول 

یک نزدیک تر شود. 
فرمول یک از ســال 2017 برگزاری 

 F1 رقابت های شبیه ســاز را بــا نام
eSport آغاز کرد تا گیمرهای بازی 
ویدئویی رسمی فرمول یک را درگیر 
کرده و راه جدیدی برای تعامل بیشتر 
با ایــن ورزش فراهم کند. در ســال 
201۸ هم تیم های رســمی فرمول 
یک مثل فراری، مک لارن، ردبول و ... 
برای اولین بار به این برنامه پیوستند 
و تیم های خــود را بــرای رقابت در 
مسابقات شبیه ساز فرمول یک آماده 

کردند.

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی
طعنه/ احمد وحیدی وزیر کشــور در شــبکه اجتماعی ایکس در 
خصوص برگــزاری مرحله دوم انتخابات مجلس دوازدهم نوشــته بود: 
مرحله دوم انتخابات پایان یافت. بحمدلله مردم حماسه آفریدند. از همه 
مردم شریف سپاســگزارم. از همه همکارانم در وزارت کشور، نهادهای 
امنیتی و انتظامی، شورای نگهبان و ناظرین مردمی مجدد تشکر می کنم.

در پی آن، محمدجواد آذری جهرمی، وزیر ارتباطات دولت روحانی در 
پاسخ به وی در شبکه اجتماعی ایکس نوشــت: احتمالا منظورشان از 
»حماسه«، آن »عدم مشارکت 92 درصدی« در تهران است. خدا قوت 

به همه دست اندرکاران برگزاری انتخابات.
ثروت و سفها/ آیت الله جوادی آملی از مراجع عظام تقلید در دیدار با 
مدیر عامل بانک قرض الحسنه مهر ایران طی سخنانی در اشاره به اقتصاد 
گفته است:  کشــور باید به سمتی برود که کســی اصلا نیاز شخصی به 
قرض الحسنه نداشته باشد، اما اگر کسی خواست تولیدی بکند، نیاز به 
سرمایه ای داشت، باید بانکی باشد که شرافتمندانه بتواند این سرمایه را 

در اختیار قرار دهد و کمک به تولید و اقتصاد کشور کند.
به گزارش رسا، او می افزاید: ثروت مملکت را به دست سفهاء ندهید که از 
آن ربا و اختلاس و نجومی در خواهد آمد، ملتی می تواند روی پای خودش 
بایستد که جیبش پر باشد، ملتی می تواند روی پای خودش بایستد که 

آبروی دیگران را آبروی خودش بداند.
سرطان/  آریان پور عضو هیات رئیسه کمیسیون بهداشت و درمان 
مجلس شــورای اســلامی وزارت بهداشــت به تازگی اعلام کرده که 

»می خواهند درمان ســرطان را رایگان کنند« اما بایــد ببینیم راهکار 
وزارتخانه برای درمان رایگان چیســت! مثلا درمان رایگان بیماران در 
بیمارســتان های دولتی مشــکلی را حل نمی کند زیرا اگر بیمارستان، 
روش های تشخیصی و یا داروی لازم را نداشته باشد، فرد مجبور می شود 
این خدمات را از بخش خصوصی دریافت کند پس رایگان کردن ما چه 
تاثیری در هزینه ها دارد! و شاید تنها 10درصد هزینه ها را پوشش دهد اما 
اگر مراکز تخصصی سرطان را دایر کنیم که داروی مورد نیاز هم در آنجا 
موجود باشد، می تواند بخش زیادی از هزینه های بیماران را تامین کند.

ازدواج و طلاق/ چندی پیش اعلام شد که آمار در کشور کم شده اما 
عباس عبدی روزنامه نگار در شبکه اجتماعی ایکس در این باره نوشت: 
پاسخ ساده است چون ازدواج کم شده است.  سال 1402 نسبت به سال 
1401 حدود 6 هزار طلاق و حدود 40 هزار ازدواج کمتر شده.پس نسبت 
طلاق به ازدواج کمتر نشده که بیشتر هم شده . از 36 درصد به 42 درصد 
رسیده است.مقامات سیاسی متوجه نقایص این دستاوردسازی ها باشند.

5/5 میلیارد دلار/ وزیــر امور اقتصــادی و دارایی در حاشــیه 
بهره برداری از واحدهای جدید تولیدی منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان 
قم در جمع خبرنگاران گفت: با جذب بیش از ۵/۵میلیارد دلار سرمایه 
گذاری خارجی ثبت شده در سال 1402، رکورد ورود سرمایه خارجی به 
کشور شکسته شد که امیدواریم در سال1403با رفع موانع، شاهد افزایش 
این رقم باشیم. سید احســان خاندوزی با تاکید بر این که از مسائلی که 
سرمایه گذاران خارجی مطالبه دارند این است که جذابیت نرخ تسعیر، 

افزایش یابــد، ادامه داد: بررســی ها نشــان می دهد که رقــم واقعی 
سرمایه گذاری خارجی محقق شده بیش  از ۵/۵ میلیارد دلار بوده است، 
زیرا برخی از سرمایه گذاران خارجی مبلغی که در کشور سرمایه گذاری 

کرده اند را در سازمان سرمایه گذاری ثبت نکرده اند.
عکس/ دانیال معمار در یادداشتی در روزنامه همشهری نوشت: 

یکم - عکس یک را ببینید
 

این کتابخانه شخصی رهبر ما و بلکه پیشوای میلیون ها مسلمان جهان 
است. این قاب را مقایسه کنید با تصاویری که از دیگر رهبران دنیا منتشر 
می شود. پیام این تصویر چیست؟ همنشینی ساده و بی آلایش و به دور 

از تجملات اضافه با کتاب ها، اولین پیامی است که از این عکس مخابره 
می شود.  کتابخانه ای که در آن هم می توان از علامه طباطبایی و آیت الله 
جوادی آملی و شــهید مطهری، کتاب پیدا کرد و هم از کی یر کیگارد و 

برتراند راسل و کارل پوپر.
 ایشان رهبری است که کتابخوانی را جزو کارهای اصلی زندگی می دانند، 
هر سال از نمایشگاه کتاب بازدید می کنند و دیدار با شاعران و نویسندگان، 
از دیدارهای روتین سالانه شان است. اما از این پیام های ابتدایی این عکس 

بگذرید. این عکس ، پیام های مستتر و مهم دیگری هم دارد. 
دوم- »شــما احتیاج دارید بخوانید، احتیاج دارید بدانید. شــما نهضت 
کتابخوانی باید راه بیندازید...« اینها جزو توصیه های همیشــگی رهبر 
انقلاب در دیدار با جوانان است. خب کشورهایی که می خواهند پیشرفت 
کنند و داعیه توســعه دارنــد، برنامه های خاصی بــرای حوزه فرهنگ 
خودشان کنار می گذارند. بخشــی از برنامه های فرهنگی هم، هدفش 
رشد درصد کتابخوانی مردم است، چرا که این درصد، نشان دهنده سطح 
فرهنگ هر جامعه ای است. طبیعی است که هر کشوری، دوست داشته 
باشد سطح فرهنگش بالا باشد و میان کشورهای دیگر، به این بالا بودن 
سطح افتخار کند. اما با این طبیعی بودن ها، کار درست نمی شود. به قول 
معروف، »به عمل کار برآید، به سخندانی نیست.« و ایضاً، به طبیعی بودن 

و دوست داشتن و اینها هم نیست.
رودبار/ رئیــس اداره حفاظت محیط زیســت رودبار با اشــاره به 
طبیعت گردی غیر مسئولانه برخی از گردشگران، گفت: با دستور قضایی 

از ورود گردشگران به برخی از مناطق بکر رودبار جلوگیری به عمل آمد.
علی فرهی روز 22 اردیبهشت ماه در جمع خبرنگاران با بیان اینکه سفره 
رنگین این روزهای طبیعت را با طبیعت گردی غیر مســئولانه لگدمال 
نکنیم، اظهار کرد: در پی ورود خارج از ظرفیت و حضور همراه با تخریب 
تورهای گردشگری در مناطق طبیعی بکر شهرستان رودبار، امروز 22 
اردیبهشت ماه، با دستور دادستان شهرستان رودبار، از ورود گردشگران 

به برخی از مناطق بکر این شهرستان جلوگیری به عمل آمد.
تمرین کرده بودیم/ معاون روابط عمومی کل سپاه گفت: با وجود 
اینکه اســرائیل به مجهزترین تکنولوژی های نظامی آراسته بود اما در 
عملیات وعده صادق تلاش کردیم تا نقاط ضعف دشــمن را شناسایی و 
توانمندی خود را به رخ کشیده و با تلاش فرزندان غیرتمند نظامی کشور 

عملیات موفقیت آمیزی را شاهد بودیم.
در مانورهای مختلف ما  حمله به پایگاه های رژیم صهیونیستی را تمرین 
کرده بودیم و آمادگی کامل برای پاســخگویی به رژیم صهیونیستی را 
داشــتیم چرا که آنها خطای راهبردی را در حمله به کنسولگری انجام 
داده بودند و ما اقدام تنبیهی را به موقع، بهنگام و در بهترین شــرایط به 

انجام رساندیم.
 وی در بخش دیگری از ســخنان خود خاطرنشــان کرد: با وجود اینکه 
دشمن تلاش کرد تا القا کند که 99 درصد موشک ها و پهپادهای ایرانی 
به هدف اصابت نکرده اما با اراده الهی همه این فضاسازی های کاذب نقش 
بر آب شد و آمریکا و سایر همدستان رژیم صهیونیستی اعلام کردند که 

حمله ایران به مقرهای تعیین شده با موفقیت همراه بوده است.
فرصت/ ســیدمحمد خاتمی، رئیس دولــت اصلاحات که در جمع 
مشاوران خود ســخن می گفت، تاکید کرد: انتظار این بود که جمهوری 
اسلامی که از فرصت موفقیت نســبی در درگیری با اسرائیل برای ایران 
ایجاد شده و مورد تأیید بســیاری از جریانات سیاسی و بخش زیادی از 
مردم قرار گرفته است، در حل مشکلات خود در حوزه سیاست خارجی و 
نیز داخلی استفاده کند و آن را مبنایی برای وحدت ملی در داخل کشور 
و ارتباطات منطقی با جهــان قرار دهد، ولی متأســفانه خلاف این رخ 
می دهد و برای جوانان منتقد و معترض احکام سنگین حتی اعدام صادر 
می شود و یا با زنان و دختران جوان در خیابان ها، دانشگاه ها، ورزشگاه ها 
و سایر مکان ها به بهانه بی حجابی برخورد سخت صورت می گیرد و برای 
کسبه و نهادهای رسمی و غیر رسمی دردسر درست می شود و از ایران 
چهره ای خشــن به نمایش گذاشته می شــود. حاکمیت با این اقتصاد 
نابسامان و تورم و گرانی افسارگســیخته و افزایش بی رویه فقر، ... نباید 
فرصت ها را از دست بدهد و بهتر است این پیروزی را مستمسکی برای 
ارتباط عزتمندانه با جهان و آشتی ملی در داخل کشور قرار دهد و درصدد 
رفع نارضایتی های جامعه که اتفاقا در کاهش مشارکت در انتخابات اخیر 
بروز و ظهور پیدا کرد، باشــد. نظام حکمرانی متوجه باشــد بسیاری از 
کســانی که در انتخابات ١١ اســفند رأی ندادند، برانداز نیستند بلکه 
معتقدند وضعی که دارند قابل تحمل نیست و فقط می خواهند زندگی 

کنند. 

مشارکت در مرحله دوم انتخابات چقدر بود؟
توضیحات وزارت کشور درمورد افزایش میزان مشارکت ها

واکنش وزارت خارجه به طرح ضدایرانی پارلمان کانادا

مرحله دوم انتخابات مجلس شــورای 
اســلامی روز جمعه 21 اردیبهشت ماه 
برگزار شد. در این مرحله تکلیف برخی 
از نمایندگان که در مرحله قبلی مشخص 
نبود، مشخص شــد. حالا وزیر کشور، 
توضیحاتــی در مــورد افزایش میزان 
مشارکت در مرحله دوم انتخابات سال 
1403، در مقایسه با مرحله دوم انتخابات 
مجلس قبــل ارائــه و از افزایش میزان 
مشارکت ها خبر داده. اینجا، توضیحات 

احمد وحیدی را بخوانید:
  امروز کار نیمه تمام انتخابات مجلس شورای 
اسلامی به پایان رســید. انتخابات یک نقطه 
بسیار روشن در تاریخ جمهوری اسلامی برای 
تحکیم مردم ســالاری دینی در دوران انقلاب 
اسلامی اســت و اکنون شاهد دوره جدیدی از 

آن هستیم.
  با همکاری و حماســه آفرینی مردم در اوج 
سلامت، امنیت و دقت و با مشارکت خوب مردم 
و در فضایی رقابتی این انتخابات برگزار شد که 
برخلاف خواست دشمن بود تا مسائل امنیتی 
در حوزه فیزیکی و سایبری ایجاد کنند، اما با 

دقتی که وجود داشت تمام آن نقشه ها، نقش 
بر آب شد.

  همیشــه در انتخابات مرحله دوم این طور 
معمول بوده که میزان مشارکت کمتر شده اما 
در این مرحله از مرحله دوم دوره قبل مشارکت 

بیشتری رخ داده است.
  در حوزه امنیت و سلامت با استانداردهای 
بالا عمل شــد و امانتداری خوبی نســبت به 
آراء مردم صورت گرفــت. حضور مردم در این 
انتخابات با وجود توطئه ها، دروغ ها و اقدامات 
دشمنان بسیار قابل توجه بود. آن ها، برگ زرین 

دیگری در تاریخ جمهوری اسلامی رقم زدند.
    برگــزاری این انتخابات یــک  کار جمعی 
گسترده با کمک تمامی دســتگاه ها بود. این 
انتخابات به خوبــی به نهایت رســید و امروز 
می توانیم ادعا کنیم که ایــن امانت را با کمال 
بی طرفــی، صداقت و مراقبــت حفظ کردیم. 
تلاش کردیم در این انتخابات مبتنی بر قانون 
جدید، کارها به صورت مستمر و دقیق دنبال 

شود.
    )با اشاره به برگزاری انتخابات الکترونیکی 
در هشت حوزه انتخابیه(: یکی از اقدامات مهم 

در این دوره از انتخابات این بود که نتایج آرا، با 
سرعت و دقت به اطلاع مردم رسید و توانستیم  
با همکاری ستاد انتخابات کشور این اقدام را به 

نتیجه برسانیم.
    وحدت و یکپارچگی قوا برای پیمودن راه 
بزرگی که در پیش داریم نیازمند به ریل گذاری 
مستحکمی است که ایران را بسازیم و امیدوارم 
مجلس جدید و همگان به سوی یک افق بلند 
حرکت کنیم. انســجام، همبســتگی و وفاق 
اجتماعی جزو دستاوردهای این انتخابات بود 
کــه امیدواریم بعد از تشــکیل مجلس جدید 
نیز در راه رســیدن بــه اهداف انقــلاب از آن 

بهره گیری شود.
    اعتبارنامه های نمایندگان از سوی وزارت 
کشــور صادر شــده و تا قبل از شروع مجلس 

جدید به دست منتخبان خواهد رسید.
   برخلاف این که در گمانه زنی ها، آمارهایی 
پایین تر از آنچه در انتخابات ثبت شد، مطرح 
می شــد و گاهی تا یک دهم میزان مشارکت 
فعلــی انتخابــات، پیش بینی هایــی صورت 
می گرفت اما همــه منتخبان از آمار نســبتا 

قابل قبول و خوبی برخوردار بودند.

سخنگوی وزارت امورخارجه طرح پارلمان 
کانادا در ارتباط با تروریســتی اعلام کردن 
سپاه پاسداران انقلاب اســلامی را شدیدا 
محکوم کرد. ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت 
امورخارجه، طرح مجلس عــوام کانادا در 
تروریستی اعلام کردن نیروی رسمی نظامی 
کشورمان را حرکتی نابخردانه و خصمانه و 
مغایر با موازین و اصول پذیرفته شده حقوق 
بین الملل از جمله برابری حاکمیت ها و عدم 
مداخله در امور داخلــی دولت ها و مصداق 
تعرض بــه حاکمیت و امنیــت ملی ایران 

دانسته و آن را به شدت محکوم کرد.
به نقل از ایسنا، کنعانی گفت: »این حرکت 
غیر مســئولانه در امتداد مسیر اشتباهی 

اســت که نمایندگان پارلمــان کانادا طی 
بیش از یــک دهه اخیر تحــت تاثیر رژیم 
صهیونیســتی و در هم نوایــی بــا برخی 
گروهک های مطرود و فاقد جایگاه و ارزش 

در پیش گرفته اند«.
کنعانی به نمایندگان پارلمان کانادا توصیه 
کرد، جایگاه سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
در ایــران را مطالعــه کنند تا بــا حقایق و 

واقعیت های لازم آشنا شوند.
وی تصریح نمود: »ســپاه پاسداران انقلاب 
اســلامی، نهادی حاکمیتی برآمده از متن 
ملت بزرگ و مقتدر ایــران و دارای هویت 
رســمی و قانونی منبعث از قانون اساسی 
جمهوری اســلامی ایران است که همگام 

با دیگر ارکان نیروهای مســلح، مسئولیت 
پاســداری از امنیت ملی و مرزهای کشور 
و کمک به امنیــت و ثبات پایدار در منطقه 
از طریق مقابله با پدیده شــوم تروریسم را 

برعهده دارد«.
سخنگوی دســتگاه دیپلماسی تاکید کرد: 
»اقدام ناشی از جهل و بی تدبیری مجلس 
کانادا، تاثیری در قدرت و اقتدار این نیروی 
پر افتخار برآمده از متن ملت ایران ندارد. در 
عین حال، جمهوری اســلامی ایران حقوق 
خود را در پاسخ و اقدام مقتضی و متقابل در 
قبال این گونه اعمال مغایر حقوق بین الملل 
و علیه ملت و دولت ایران برای خود محفوظ 

می داند«.

     انتخابات

دیپلماسی    

 گالری   

    
تصویری از نگاه روبه افق مینا مختاری با فنجان 
چای در دست منتشر شده است. مینا مختاری 

همسر بهرام رادان مدل و بلاگر معروف است.

    
توالت های فرنگی ایستاده در مجتمع های 
تهران با مطالبه گری مردمی جمع شدند

    
تصویر ایلنا از رای گیری در حسینیه ارشاد

     
تصاویری عجیب 

از دو سانحه 
رانندگی دیروز 

در تبریز که 
در شبکه های 

اجتماعی منتشر 
شده است. منبع: 

چندثانیه

     
رایان شجریان، فرزند مرحوم محمدرضا 
شجریان که مانند پدرش از طرفداران رئال 
مادرید است، پس از صعود رئال با انتشار این 
تصویر خوشحالی خود را نشان داد.

     مراسم تکریم حجت الاسلام »حمزه خلیلی « و معارفه حجت الاسلام »رضا زرندی« به عنوان رئیس کل دادگستری 
استان خراسان رضوی، با حضور حجت الاسلام »غلامحسین محسنی اژه ای«

بازگشت »طرح صیانت« به دستور 
کار مجلس 

با اعلام دستور کار صحن علنی مجلس 
برای هفته جاری مشخص شد که طرح 

مشهور به »صیانت« که نام کامل ابتدایی 
آن »طرح صیانت از فضای مجازی« بود و 
بعدتر به »صیانت از حقوق کاربران فضای 

مجازی و ساماندهی پیام رسان های 
اجتماعی« تغییر نام داد اما حامیانش آن 

را طرح »حمایت از حقوق کاربران« یا 
»طرح تنظیم مقررات ارتباطات رادیویی« 

معرفی می کنند باردیگر در دستورکار 
صحن علنی مجلس قرار گرفته است.

    در هفته های اخیر بحث ها و 
چالش هایی پیرامون عدم تصویب و 

اجرای این قانون در مجلس یازدهم با 
انتقادات و چالش های فراوانی از سوی 

منتقدان سوپرانقلابی قالیباف همراه بود 
اما اکنون به نظر می رسد که قالیباف در 
آخرین روزهای مجلس یازدهم بالاخره 

در برابر اصرارهای جبهه پایداری و سایر 
حامیان این طرح کوتاه آمده و پذیرفته 
است که این طرح در دستورکار صحن 

علنی قرار گیرد.
 

   چندی قبل جلال رشیدی کوچی 
درباره طرح احتمال بررسی مجدد طرح 

صیانت در مجلس گفته بود: طرح صیانت 
علنا از دستور کار مجلس خارج شد ولی 

زمزمه هایی شنیده می شود مبنی بر 
این که برخی در تلاش هستند هفته آخر 
مجلس این طرح مورد بررسی قرار گیرد . 
امیدوارم چنین اتفاقی رخ ندهد زیرا سر 

منافع مردم معامله کردن با جریانی خاص 
قطعا به ضرر آن اشخاص خواهد بود.

 
    رشیدی کوچی در مورد اینکه آیا 
طرح دوباره این مسئله امنیت روانی 

مردم را تحت الشعاع قرار نمی دهد، ابراز 
داشت: امنیت روانی مردم که خیلی وقت 

است تحت الشعاع قرار گرفته است، من 
امروز هم در صحن مجلس گفتم تکرار 

مسیرهای غلط گذشته نتایجش هم غلط 
است، منتها قدری شدیدتر و پرهزینه تر.

 
    وی همچنین در پاسخ به این سوال که 
»این معامله ای که می گویید برای کسب 
کرسی ریاست آقای قالیباف در مجلس 

دوازدهم است« عنوان کرد: بله، احتمالا 
همین است.

 
   ظاهرا طعنه ها و کنایه های مجازی و 

زمزمه های درگوشی در آخرین روزهای 
عمر مجلس یازدهم رنگ واقعیت به خود 

گرفته و این بار رئیس کنونی مجلس به 
منظور کسب رضایت و نظر مثبت جبهه 

پایداری و یاران این گروه سیاسی در 
مجلس پذیرفته است تا طرح صیانت 

به دستورکار بازگردد و شاید این اقدام 
سررشته اتصال و ائتلاف شکل گرفته در 
انتخابات مجلس دوازدهم را مستحکم تر 

کند.

سقوط از طبقه هفتم
سرانجام تلخ »طلا«  بلاگر مشهدی  

مرگ مرموز  اینفلوئنسر اینستاگرامی 

ادامه ازصفحه   اول  
  مرگ مرموز یا خودکشی؟

طبق شواهد اسنادی که رسانه های 
محلی در مشهد منتشر کرده اند، این 
مرگ، جنایت نبوده است، بلکه طلا به 

دلایلی که هنوز مشخص نیست خودش 
اقدام به پریدن کرده است. تحقیقات 

تیم جنایی با حضور کارشناسان پزشکی 
قانونی در محل نشان داد که هیچ آثاری 

از درگیری روی جسد وجود ندارد و 
عدم وجود مدرکی که نشان دهد کسی 
او را از پشت بام به پایین پرت کرده، تیم 

جنایی را مطمئن کرد که با یک پرونده 
خودکشی روبه رو است. طبق گزارش 
شهرآرا نیوز، البته با توجه به شکایت 

شوهر متوفی، مرد طبقه دوم دستگیر 
و به همراه پرونده اش به دادگاه کیفری 
یک تحویل شد تا به پرونده رسیدگی 

شود. به هرحال، اثری که نشان دهد 
این واقعه یک جنایت بوده، پیدا نشد 

و قاضی صفری دستور انتقال پیکر 
متوفی به پزشکی قانونی را صادر کرد 
تا آزمایش های مربوط به سم شناسی 

آن آماده شود و مشخص شود این بلاگر 
معروف در لحظه خودکشی تحت تاثیر 

داروی خاصی بوده یا نه.
البته در فضای مجازی نیز عده ای از 

ماجرای اختلاف طلا و همسرش نوشته اند 
و می گویند شاید در لحظه ای که 

همسرش در پایین ساختمان منتظرش 
بوده به دلایل روحی و آشفتگی، اقدام 
به خودکشی کرده. باید آزمایش های 

سم شناسی به نتیجه برسد تا مشخص 
شود پای یک قتل درمیان است یا ... 
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 واگویه های انتظار
 دست از تو بر ندارم گر می کشی به دارم
مهر از تو برنگیرم گر می کشی به کینم

روزی اگر ببینم خود را بر آستانت / دیگر کسی نبیند جان را در آستینم

 دستور زبان عشق
   مگیر خرده به من! 

راه عقل و عشق جداست
 احسان انصاری  فروغی بسطامی  مخواه شک و یقین را به هم بیامیزم

اینجا سرزمین تجدید نظر است
درباره طراحی های میدان ولیعصر و سرعت اینترنت گوشی

1  طراحان تابلوی عظيم ميدان وليعصر 
معمولا از اعضای  خانــه طراحان انقلاب  و 
وابســته به موسسه اوج هســتند.  معمولا 
ازآن  نگاه ایدئولوژیک بسته بخش هایی از 
اصولگرایان متفاوت بودند و در آن ســمت، 
پيشرو محسوب می شدند. اما انگار آنها هم 
ترجيح داده اند با ایده های گروه های رادیکال 
همسو شــوند. لابد به این نتيجه رسيده اند 
کــه  خوشــفکری و تعقل دردســر دارد و 
باید تجدید نظر کنيــم. می دانيد که اینجا 
سرزمين تجدید نظر است و هميشه هم به 
سمت ایده های رادیکال و پرفشار . هميشه 
بهانه ای برای تجدید نظر و زیر سوال بردن 
همه دستاوردهای قبل و شيوه های موفق 

پيشين  وجود دارد. الغرض  طرحی که برای 
روز دختر  در ميدان وليعصر کار شده ناقص، 
 ضعيف ، آماتوری  و در اوج سازشکاری است. 
به هرحال تلاش خواهيم کرد دخترانمان از 
این قالب سســت و محدود دوست طراح و 

همفکرانش فراتر بروند. 
2  حوالی ســاعت دوازده یــک كم این 
طرف و آن طــرف،  اینترنــت موبایل ما به 
وضعيت اسفناکی سقوط می کند. نمی دانم 
شيفت عوض می شــود و کارمند مربوطه 
وارد اتاقش می شود و می گوید خب بيایيد 
مردم آزاری  را شروع کنيم و بعد یک ساعت 
اینترنت گوشــی ســکته مي کند. چندروز 
پياپی است که این شکلی شده و اميدواریم 

دوست عزیزمان کمی تجدید نظر کند تا ما 
به کار و زندگی مان برسيم. طبيعی است که 
هدف این یادداشت وزیر محترم ارتباطات 
نيست . ایشــان در این حوزه گفته اند که 
کاری نمی توانند بکنند . واقع بين هستند 
دیگر. نمی توانند. وزیری هستند که در این 
حوزه می گویند شرمنده. دست من نيست. 
خيلی صداقت قشنگی دارند . خدا حفظشان 
کند. خيلی هم خوش نيت هستند. این که 
با تفکر و تصــور ما از یک وزیــر همخوانی 
ندارند مشکل ماســت. این که در عمرمان 
این شــکلی اش را ندیده بودیم تقصير عمر 
محدود ماســت و این که زندگی هميشــه 

غافلگيری های خاص خودش را دارد.

رفقا... خوبين؟ عرضم خدمتتون که وسط 
داســتان ها و مصيبت هــای برهه  کنونی 
که در جریانين، بنده به طور اختصاصی، 
مشــکلات دیگه ای هــم دارم که عرض 

می کنم.
کسانی که من رو دورادور می شناسن فکر 
ميکنن خيلی آدم رمانتيک و شوخ و آداب 
معاشرت دانی هستم ولی کسانی که منو 
از نزدیک می شناســن از بيخ نظراتشون 

فرق ميکنه.
مثلا این آدم های نزدیک، صبح های منو 
دیدن. انگار سگِ هار گازم گرفته. دوست 
دارم همه رو بجوام. بنابراین زمانِ مناسبی 
برایِ بحث و جدل و صحبت های منطقی 

نيست.
حالا مشــکل کجا پيش مياد؟ مشــکل 
اونجایــی پيش ميــاد که یکــی از اون 
»دورادور« هــا یهو خيلــی نزدیک مياد. 
اکثرا فکر ميکنن من یه برادر دو قلوِ روانی 

دارم.
چند وقت پيش یه بخت برگشــته ای از 
همــون »دورادور« هــا، روزگار زد پس 
کله ش و درگير یک پــروژه کاری با من 
شــد. یک روز صبح قراری داشــتيم و به 
اتفاق باید تا جایی می رفتيم. روز موعود، 
ساعت هفت صبح زنگ زد. با صدایی شبيه 
پاواراتی گوشــی رو برداشتم: » بله؟ « / » 

سلاااام...خواب بودی؟ «
خيلی سعی کردم هورمون های صبحم رو 

کنترل کنم:
- » نه...صِدام گرفته. چيزی شده؟ « / » نه. 
چيزی نشده. آماده ای؟« / » برای چی؟ « 

/ » بریم دیگه... بيام دنبالت؟«
زیر پتو و با چشمان بسته، یه دو دو تا چهار 
تایی با خودم کردم که ادامه  دوستی با این 
موجود به صرفه ست یا نه. که اگر نه، گوشی 
رو خاموش کنم و ایشون رو بفرستم بره پی 
زندگيش. ولی به این نتيجه رسيدم که یه 

مهلت دیگه بهش بدم.
- » الان؟... چه خبره؟ جنگه مگه؟ من این 
ساعت ها، اصلا بلد نيستم راه برم چه برسه 

به این که برم جایی حرف بزنم...«
آخ شــروع کرد به مزخرفاتی که ســحر 
خيزی یعنی موفقيت و دونــه فقط گير 
پرنده  سحر خيز مياد و اصلا برکت مياد تو 
کار و اینکه وقت کم داریم و راه دوره و کار 
عجله ایه و ... من هم که خواب، حرامم شده 
بود، »اوهوم« گویان و کله خاران و چشم 
بسته رفتم به سمتِ دستشویی. خلاصه... 
با لعن و نفرین به روزگار که ببين ما رو به 
چه روزی انداختی، گفتم بياد دنبالم که 

برم و شر رو بکنم.
هنوز وینــدوز مغزم بالا نيومــده بود که 
پيداش شــد. لامصب فکر کنــم از جاده 
ســلامتِ باشــگاه انقلاب ميومد بس که 
ســرحال بود. دیــدم ول نمی کنه و همه 
مسير رو می خواد نصيحت کنه و در باب 
زندگی سالم و شاد حرف مفت بزنه. برای 

این که فقط حرفی زده باشم، گفتم:
- » شــما خودت مگه صبح ها ساعت چند 
بيدار ميشــين؟ « / » چهار و نيم .« / » چه 
خبره آقاااااا...مگه کله پــزی داری؟ « / » 
بله.« / » نه... منظورم اینه که مگه مغازه  کله 
پزی دارید که اینقدر زود بيدار ميشين؟« 
/ » عرض کردم که... بله. من یه مغازه کله 
پزی هم دارم. ما جد اندر جد کله پز بودیم. 
ولی من این بيزینس رو هم راه انداختم...

صبح ها اونجام، بعــد ميرم دنبال این یکی 
کار.« / » نه... جدی.« / » جدی.« / » واقعا 
کله پزی داریــن؟... یعنی آدما ميان پيشِ 
شــما ميگن دو تا پاچه و دو تــا بنا گوش 
بدین، شــما هم ميگی چَشــم؟« / » بله...

ایرادی داره؟« / » نه...خيلی هم خوبه...«
یه نگاهی بهش کردم و یه لحظه با پيش بند 
و کلاهِ سفيد، پشت دیگ کله پزی در حال 
چشم درآوردن از جمجمه گوسفند فرضش 
کردم. پشتیِ صندلیِ ماشين رو خوابوندم و 

چشمام رو بستم و گفتم:
- » چه حيف... من از کله پاچه متنفرم...«

هيچی دیگــه... زندگيم رســما به فنای 
عظمی رفته. در مســيرِ رفت و برگشت و 
روزهای بعد در کليه  شبکه های اجتماعی 
موافق و معاند،  نه تنها در باب سحر خيزی، 
که در خصوص فوایــد بی حد و حصر کله 
پاچه پســت و اســتوری و مطلب و مقاله 
فرستاد و همچنان هم ادامه داره این ماجرا 

و ول کن هم نيست.  

دندهعقب
اشكانعقيليپور

  سایت نگار

توصیه کارلو، ایده رسول، پرونده زهره و نامه جالب طلافروشان یزدی
    اتحادیه صنف سازندگان و فروشــندگان طلا و جواهر یزد در نامه ای به دفتر مقام 
معظم رهبری اعلام کرده است که »بنا به روایات اســلامی »استر ذهبک و ذهابک و 
مذهبک« و با توجه به اینکه طلا یک کالای سرمایه ای است و مسائل امنیتی و مشکلات 
خاص خود را دارد )هک شدن سامانه و پخش اطلاعات( از اعلام موجودی خود در سامانه 

جامع تجارت خودداری می کنند.«
در این نامه آمده است: با احترام به عرض می رسانيم بازار و صنف زرگر یزد از قدیم الایام حامی 
روحانيت و انقلاب بوده و به رغم پرداخت ماليات و وجوهات شرعی در مسائل محروميت زدایی 

یار و یاور نظام مقدس جمهوری اسلامی بوده و خواهد بود.
با توجه به مشکلاتی که اخيراً برای این مجموعه در کشور ایجاد شده )سامانه جامع تجارت( 
و با توجه به اینکه امسال طبق فرمایش مقام معظم رهبری سال حمایت از توليد با مشارکت 
مردمی است و با اجرای سامانه جامع تجارت خود به خود این حمایت از بين می رود بر خود 

واجب دانستيم نکاتی را خدمت آن مقام معظم جهت اطلاع و پيگيری به عرض برسانيم.
۱- بنا به روایات اسلامی »استر ذهبک و ذهابک و مذهبک« و با توجه به اینکه طلا یک کالای 
سرمایه ای است و مسائل امنيتی و مشــکلات خاص خود را دارد )هک شدن سامانه و پخش 

اطلاعات( از اعلام موجودی خود در سامانه جامع تجارت خودداری می کنند.
۲- این صنف نسبتاً از لحاظ شفافيت در بالاترین درجه در اصناف قرار دارد و صحيح نيست در 
رسانه ملی، اذهان عموم مردم را مقابل این صنف قرار دهند و به بهانه اینکه اعضای این صنف 

نمی خواهند ماليات پرداخت کنند به تخریب شخصيت اعضا بپردازند.
 ۳- ایجاد سامانه های مختلف موازی مانند سامانه جامع مؤدیان و سامانه جامع تجارت با توجه 
به اینکه عمده سرمایه گذاران این صنف در خارج از این مجموعه قرار دارند و حاضر به ثبت 
سرمایه خود نيستند باعث تضعيف این صنف و مشکلات زیادی از جمله بيکاری بسياری از 
کارگران شاغل در این صنف و خارج شدن سرمایه بسياری از بازار و به تبع آن خروج از کشور 

می شود و این خود تبعات اجتماعی سياسی و اقتصادی بسياری خواهد داشت.

    عصر ایران به نقد توئیتی منسوب به رسول خادم پرداخته که از تغییر نام ورزشگاه 
خرم آباد از تختی به لُر آره نا شکایت کرده بود: 

چه دليلی دارد این همه ورزشگاه فوتبال در این کشور، به نام یک کشتی گير باشد؟ مگر در 
بين فوتباليست های ایران، کسی آدم حسابی یا محبوب نبوده که بعضی از این ورزشگاه ها را 
به نام آن ها بزنيم؟ چه اشکالی دارد به نام پرویز قليچ خانی و ناصر حجازی و سيروس قایقران 

و ... باشد؟
   دوم اینکه، امروزه تختی در جامعه ایران محبوبيت سابق را ندارد. شاید چون نادرستی قصه 
مرگش معلوم شده یا به شدت زیر سوال رفته. شاید هم چون بسياری به این نکته اندیشيده اند 

که خودکشیِ مردی که یک فرزند چهارماهه دارد، رفتاری غيرمسئولانه بوده است.
شاید هم چون زمانه عوض شده و نسل های جدیدتر از راه رسيده اند و طبيعتا این نوخاستگان 
قهرمانان خودشان را دارند و اشــتياق چندانی به قهرمان پدرها و پدربزرگ هایشان ندارند. 
یعنی خصومت و نفرتی در کار نيست؛ فقط عشق ورزیدن به تختی بلاموضوع شده و تختی 

امروزه بيشتر یک قهرمان محترم است تا محبوب.
اما نکته مهم تر بی توجهی رسول خادم به مردم لرستان است. چه اشکالی دارد یک ورزشگاه 
در این کشــور به نام قوم لر باشد؟ این همه جوک برای قوم لر ســاخته شده و هيچ یک از ما 
اعتراضی نکرده ایم. حالا که ممکن است یک ورزشگاه به نام قوم لر شود، اعتراض کنيم؟ چنين 

اعتراضی منصفانه نيست.
  این روزها البته رسول خادم زیاد با تختی مقایسه می شود. شاید همين مقایسه موجب شده 
رسول نسبت به حذف نام تختی از یکی دو ورزشگاه کشور واکنش نشان دهد. ولی واقعيت این 
است که ما هنوز بيش از حد »ورزشگاه تختی« داریم. در کجای دنيا نام یک قهرمان کشتی 

را بر بسياری از ورزشگاه های فوتبال نهاده اند؟
آیا در روسيه چنين کرده اند؟ ورزشگاه فوتبال در روســيه قاعدتا باید به نام یاشين باشد نه 
مدوید. اینکه بگویيم تختی با مدوید فــرق دارد، توجيه گر افراطی که در نهادن نام تختی بر 
ورزشگاه های این کشور صورت گرفته، نيست. ] اگر هم به سبب جنبه های فراورزشی تختی 

است خوب نام او را بر جای دیگر هم می توان گذاشت[.

   فارس نوشت: یکی از حواشی این روزها مربوط به یکی از باشگاه های صنعتی ليگ برتر 
است که در این فصل دچار تغييرات مدیریتی شد و البته عملکرد چندان مطلوبی هم نداشته 

است.
ظاهرا مسئولان آکادمی این باشگاه تعاملاتی خارج از فوتبال با والدین بازیکنان تيم های پایه 
برقرار کرده اند. تا جایی که به ماجرای سرشير و عسل معروف شده و آنها هر روز صبحانه خود 
را با سرشير و عسل هایی که از این والدین به آنها می رسد، ميل می کنند و به فرزندان این افراد 

در این باشگاه ویژه تر نگاه می شود.
جالب این است مدیرعامل باشــگاه هم که خود را یکی از مدعيان فوتبال پاک می داند، هيچ 
توجهی به این رفتار عوامل زیر دســت خود نشــان نمی دهد و به نوعی در بحث استفاده از 
سرشير و عسل با آنها شریک اســت. این مدیرعامل در سمت های قبلی هم با ناکامی مواجه 

بوده و عملکرد شائبه برانگيزی داشته است.

    رضا صائمی نوشت: 
با افشا و رمزگشــایی جدید از پرونده »زهره فکور صبور« ابعاد تازه ای از ماجرای خودکشی 
این بازیگر سينما و تلویزیون آشکار شد تا پس از سه سال از آن اتفاق تلخ، بار دیگر این قصه 
پر غصه به اذهان عمومی احضار شود و مورد خوانش مجدد قرار بگيرد. البته کشف و افشای 
اطلاعات تازه در این پرونــده، به خوانش های جدید و تکميلی هــم راه می دهد و حالا بهتر 

می توان گزارشی از واقعيت ارایه داد.
  با توجه به دستگيری فردی که متهم شده در خودکشی این بازیگر نقش داشته حالا می توان 
این مرگ را نه یک خودکشی خودخواسته که ناشی از فشار روانی و استيصال جبری دانست 

که بر زهره فکور صبور تحميل شده است.
طبق گفته وکيل زهره فکور صبور بعضی جزئيات پرونده اخلاقی و محرمانه اســت و شامل 

تهدید و اخاذی از خانم فکور صبور بوده است.
  حسين شاهرخی همچنين گفته است: »احتمالا تعداد شاکيان فرد متهم به قتل زهره فکور 

صبور بيشتر از چيزی  است که پيش بينی می کنند.«
با توجه به اشــاره ای که به جزئيات پرونده اخلاقی و محرمانه شده، در ذهن بسياری از افراد 
خاطره تلخ و جنجالی اتفاقی تداعی شد که درباره یک بازیگر زن دیگر و سال ها قبل رخ داد 
که البته او تاب آورد و به جای خودکشی کوچ کرد هر چند بعيد است  در روح او از آن زخم ها 

نشانی باقی نمانده باشد.
   به نظر می رسد چنين موقعيت مشابهی تکرار شده و این بار آن با فيلم خصوصی در دست  
قصد تهدید و اخاذی در ميان بوده منتها این بار شوربختانه بازیگر زن جوان تاب نياورده و از 

ترس و استيصال دست به انتحار زده است.

   رئیس کل بانک مرکزی به دنبال انتشار غیرقانونی اطلاعات مالی موسسه مصاف در 
فضای مجازی، ضمن تاکید بر خلاف قانون بودن این اقدام نادرست از سوی هر فرد و 
جریانی، طی جلسه عصر پنجشنبه 20 اردیبهشت ماه دستور پیگیری فوری و بررسی 
ابعاد مختلف آنرا صادر کرد و گفت: اگر محرز شود ارسال اطلاعات مالی این موسسه از 
طرف شبکه بانکی بوده باشد با عاملان این اقدام غیرقانونی شدیدا برخورد خواهد شد.

 طبق اعلام بانــک مرکزی، محمدرضا فرزین عصر پنجشــنبه و به محض اطلاع از انتشــار 
غيرقانونی اطلاعات مالی موسســه مذکور با تشکيل جلســه ای فوری با حضور معاونين و 
مدیران مربوطه و ضمن اطلاع به مدیران موسسه مذکور و تاکيد بر اینکه صيانت و حفاظت از 

حساب ها، سپرده ها و تراکنش های بانکی افراد و موسسات، از وظایف اصلی بانک های عامل 
محسوب می شود به معاونين فناوری های نوین، حقوقی و رئيس مرکز حراست بانک مرکزی 
دستور داد ضمن بررسی دقيق ابعاد فنی چگونگی دسترســی و انتشار غيرقانونی اطلاعات 
مالی این موسسه، گزارش کاملی از این موضوع و افراد ذیربط به قيد فوریت تهيه و ارائه کنند.

    بی توجهی وزارت ورزش به ساحلی بازان همچنان ادامه دارد؛ همين هفته گذشته بود 
که مراسم تجليل از مدال آوران قهرمان برگزار شد.

در این مراسم  که اعضای کادرفنی و بازیکنان ساحلی حضور داشتند پاداشی که وزارت ورزش 
برای هر یک از بازیکنان و کادر فنی در نظر گرفته بودند ۲۵ ميليون تومانی و ۵ ميليون تومان 

به صورت کارت هدیه بانکی بوده است.
با توجه به پاداش های ناچيز پرداخت شــده از طرف وزارت ورزش به ملی پوشان ساحلی به 
خصوص کادر فنی این سوال پيش می آید که چرا رقم پاداش کادرفنی و بازیکنان این همه 

اختلاف دارد؟
آیا عنوان سومی در جهان برای تيمی که با کمترین امکانات و با بازیکنان جوان توانسته این 

عنوان را به دست آورد کم است.

    مصطفی قاسمیان در ایسنا نوشت: با گذشــت حدود دو هفتــه از اظهارنظر جنجالی 
محمدحسن شانه ساززاده نایب رئيس هيات مدیره پلتفرم نماوا و در حالی که موج اعتراض 
گسترده سينماگران به بخش توهين آميز سخنان وی فروکش کرد، بحث ها همچنان درباره 
بخش دیگــری از اظهارنظر این مدیر پلتفرم وجــود دارد؛ جایی کــه او در آن، به بالا رفتن 
هزینه های توليد محصولات نمایش خانگی اشاره کرد و کف هزینه توليد یک قسمت از یک 

سریال نمایش خانگی را ۳ ميليارد تومان دانست.
به تازگی گزارش هایی منتشر شده که نشان می دهد هزینه سریال سازی در تلویزیون نيز به 
تبع افزایش مخارج توليد در پلتفرم ها، بســيار بالا رفته است.در شرایطی که صنعت نمایش 
خانگی طی سال های اخير از رونق مناســبی برخوردار بوده، گران شــدن سریال سازی از 

جنبه های گوناگونی به استقبال مخاطبان نسبت به این صنعت ضربه می زند.

    سفارت کشورمان در تایلند در اطلاعیه ای خاطرنشان کرد: بر اساس قوانين قضایی 
تایلند سرقت در شب و اثبات آن از طریق شهادت، اقرار و یا حصول علم قاضی بر مبنای مدارک 
ارائه شده با تشدید مجازات همراه بوده و مجازات آن شدیدتر از مجازات سرقت در روز تعيين 
شده است. این عوامل تشدید مجازات که در قانون قضایی تایلند به تفصيل بيان شده اند، شامل 
مواردی مانند سرقت از فروشگاه ها، اشخاص، سرقت از محل مسکونی و یا عدم پرداخت وجوه 

کالاهای خریداری شده به طور عمدی و یا سهوی را شامل می شود.

    »رضا لاری پور« سخنگوی سازمان نظام پزشکی درباره علل خودکشی در جامعه 
پزشکی گفت: دلایل خودکشی چند بعدی و چند وجهی است و نمی توان فقط به یک مورد 
بســنده کرد. حجم کاری که به یک رزیدنت داده می شود، حجم بســيار بالایی است و عدم 
تناســب دریافتی این افراد نســبت به فعاليت هایی که انجام می دهند، بسيار زیاد است، به 
صورتی که یک رزیدنت قادر نيست به تنهایی در شهر تهران خانه ای را اجاره کند و همچنين 

در کنار هزینه  اجاره، دیگر هزینه های زندگی از جمله مایحتاج روزمره  خود را تهيه کند.
نااميدی که رزیدنت ها نســبت به آینده  شغلی که برای خودشــان در حال حاضر می بينند، 
برخلاف تصوراتشان پيش از ورود به حوزه پزشکی بوده است که از جمله دلایل ایجاد نگرانی 
در آن ها است و این خود عاملی است برای شــروع استرس و اضطراب که به افسردگی منجر 
می شود و پس از گذر از این مراحل و عدم انگيزه و ناتوان حس کردن خودشان، ممکن است 

دست به مرگ خود خواسته بزنند.
سخنگوی ســازمان نظام پزشکی در ادامه گفت: دســتياران از هيچ گونه بيمه ای برخوردار 
نيستند، حتی عدد پرداختی با ميزان ساعت کار قانونی یکسان نيست. این مسئله مهمی است 
که یک رزیدنت، در سن ۳۰ سالگی در حالی که مشغول به کار هست و با توجه به اینکه دکتر 
محسوب می شود، با تحصيلات بالا و سختی کار فراوان که متحمل می شود باز هم کماکان از 
پدر و مادر برای گذران زندگی پول دریافت می کند، لذا چنين فردی ادامه  کار را برای خودش 
سخت می بيند. به طور کلی باید ذکر کرد که هيچ رزیدنتی از هيچ گونه تسهيلاتی برخوردار 
نيست، اعم از تسهيلات بانکی و مسکن و… در نظر بگيرید اگر رزیدنتی متاهل باشد با توجه 
به گفته های پيشين و با در نظر گرفتن آن سختی کار و نبود تسهيلات و دریافتی های بسيار 

پایين، زندگی برای او چقدر سخت و طاقت فرسا خواهد بود.

    آنجلوتی: اشتباهی که مربيان نسل جدید مرتکب می شوند این است که اطلاعات زیاد و 
پيچيده بی موردی را هنگام کار با توپ به بازیکن ارائه می دهند، البته زمانی که توپ در اختيار 
رقيب اســت تيم به فداکاری و اتحاد نياز دارد و می توان آنها را راهنمایی کرد ولی اطلاعات 
زیاد خلاقيت بازیکن را از بين می برد. اگر وینی یا رودریگــو زمانی که تيم توپ را در اختيار 
دارد احساس راحتی بيشتری برای بازی در جناحين داشته باشند، به آنها نمی گویم که دقيقا 
کجا باشند و چيکار کنند زیرا این موضوع یک تفسير فردی از بازی است. من کار را پيچيده 

نمی کنم زیرا نمی خواهم خلاقيت فردی بازیکن را از بين ببرم.

    علی سروری مجد قائم مقام رئیس دانشگاه آزاد:
دانشگاه آزاد اسلامی را پایگاهی از حوزه علميه می دانيم، دانشگاه آزاد اسلامی آماده همکاری 

با حوزه های علميه در سراسر کشور در راستای خدمت به جوانان و انقلاب اسلامی است.
این دانشــگاه با آغوش باز از اســاتيد و معلمانی که تربيت یافته حوزه علميه هستند، برای 
همکاری در مدارس ســعادت دعوت می کند. باید دبيرستان های سعادت تحت نظارت یک 

عالم ربانی اداره شود.

   برترین ها نوشت: روزنامه جام جم در شماره 
دیروز خود در اقدامی عجيب و باورنکردنی عکسی 
از مریم ميرزاخانی، دانشمند و نخبه فقيد ایرانی را 

منتشر کرده که خبرساز شده است.
ارگان مطبوعاتی صداوســيما به مناســبت روز 
جهانی زنان در ریاضيات یادداشتی را با این عکس 
درباره مریــم ميرزاخانی بازنشــر و او را اینگونه 
توصيف کرده اســت: »دختری که هميشه زنده 

ماند«.

   احتمال مرگ در یک تصادف رانندگی در جمهوری دومینیکن 15 برابر بیشــتر از 
ایسلند است.

سلامت نيوز در خبری نوشت:گزارش سازمان بهداشت جهانی، در مورد نرخ مرگ و مير ناشی 
از تصادفات جاده ای به ازای هر ۱۰۰ هزار نفر به تفکيک کشورها  نشان می دهد.  خاورميانه 
و آفریقا بيشــترین نرخ تصادفات جاده ای را دارند. جمهوری دومينيکن، بيشــترین ميزان 
تصادفات جاده ای را به خود اختصاص داده است. در این کشور، ۴۱.۷ مرگ ناشی از رانندگی 
به ازای هر ۱۰۰ هزار نفر وجود دارد. اگر عمر انسان را به طور متوسط ۷۰ سال در نظر بگيریم، 
این بدان معناست که احتمال مرگ یک فرد در جمهوری دومينيکن بر اثر حوادث رانندگی 

یك به ۴۸۰ است!
۹ کشــور بعدی عبارت اند از:تایلند، ونزوئلا، ایران، نيجریه، آفریقــای جنوبی، عراق، گينه 

بيسائو، عمان، چاد. 

اول خرداد ۱۳6۸. در طوفان حوادث ایران و 
جهان،کســی دقت نمی کند که در گوشه ای 
از تهران یک مرگ عجيب رخ داده است. در 
خيابان پيروزی ميدان بروجردی. نویسنده ای 
۴۱ ســاله که قبل از مرگ  یک نوار کاست از 
خود پر می کند و در روی جعبه سيگار وصيت 
ساده ای را می نویســد و  بعد با مجموعه ای 
از دیازپــام و اکســازپام و این طــور چيزها 
خودکشــی می کند. در روزی که دوستش 
فردوس کاویانی و آســتيم  برخلاف هر روز 
نتوانســته بودند به دلایلی  به او ســر بزنند . 
نعلبندیان می رود در زنجيره صادق هدایت و 
سهراب شهيد ثالث و بعدها هم غزاله عليزاده. 
 عباس نعلبندیــان از عجایب فرهنگی دهه 
چهل و پنجاه بــود. نوجوانی کــه در دکه 
روزنامه فروشی پدرش کار می کرد و بی وقفه 
مجله و کتاب می خواند و در مدرســه فخر 
رازی همکلاس بيژن مفيد و محمود استاد 
محمد شــده بود. اســتاد محمد این گونه 
توصيفش کرده بود: » ظاهرش مثل ما نبود. 
موهایش کوتاه، دکمه یخه پيراهنش-بسته 
و صورتش-زیر ســایه ته ریش.کت و شلوار 
تيره، عينک نمره دار تيره، ... در دهه عاشورا 
از قيد بساط آزاد بود. دسته های سينه زنی را 
از دست نمی داد.....روز عاشورا در شلوغ ترین 
منطقه بازار، در ساکت ترین حالت ظاهری 
با  جماعت پرخروش می خروشــيد و گاهی 
با چهار انگشت یک دست، سينه هم می زد. 
دهان به می نيالوده بود و نمی آلود. ســيگار 
نمی کشــيد و محجوب بود. خنده نداشت، 
بروز شــادی اش در یک لبخند کوتاه و کم 
رنگ خلاصه می شد. هميشــه در شنيدن 
صدایش مســئله داشــتيم،به خصوص در 
جمع پنج شــش نفره.عصا قورت داده راه 

می رفت ...«
 نه درسش خوب بود و نه وضع مالی اش. یک 
زندگی خانوادگی درهم برهم داشــت  و در 
فرصت های ميان کار در دکه روزنامه فروشی 
و کلاس های مدرسه وقت  می کرد و سينما 
می رفت. ۱۹ ســاله بود که یک نمایشــنامه 
نوشــت. دکتر عنایــت آن را در مجله نگين 
چاپ کرد بــا کلی طعنه درباره رســم الخط 
عجيب نویسنده گمنام.  ۲۰ ساله بود که در 

یک فراخوان نمایشنامه نویسی برای  یافتن 
پروژه مناسب جشن هنر شيراز شرکت کرد 
و یکــی از عجيب ترین قطعات نمایشــی  را 
به این مســابقه ارائه داد و در ميان شگفتی 
همــگان این پســرک گمنام برنــده جایزه 
مهمی در این مسابقه شــد و ۵ هزار تومان 
پول برنده شد. اسم نمایشــنامه »پژوهشی 
ژرف و سترگ در ســنگواره های قرن بيست 
و پنجم زمين شناســی یا چهاردهم، بيستم 
فرقی نمی کند.« نمایشــنامه ای که شــاید 
امروزه هضمش برای ما ثقيل باشــد اما در 
فضای نمایشنامه نویسی نوپای ایرانی در دهه 
چهل که با بلبل گمگشــته علی نصيریان و 
کارهای اکبر رادی و غلامحسين ساعدی در 
حال پوست انداختن بود،  این شيوه و سبک 
این جوان گمنام خيلی ها را به ســر شــوق 
آورد. به خصوص آربی آوانسيان که  همراه با 
بيژن صفاری و حمایت رضا قطبی  درصدد 
راه انــدازی کارگاه نمایش بــود و بلافاصله 
نعلبندیان بســيار جوان را بــه هيات مدیره 
این کارگاه وارد کرد. نعلبندیان ۲۲ ســاله. 
اما دشــمنان متعددی هم پيدا شدند که از 
این جایزه عصبانی بودند و روایت اســت که 
پای او را از پاتوق هميشــگی اش یعنی کافه 
فيروز بریدند و نعلبندیان  به سرعت از جریان 
چپ تئاتر و ادبيات ایران جدا شــد. هرچند 
خودش یک دلبســتگی غریــزی به پيرمرد 
احمد آباد )مصــدق( و چه گوارای آرژانتينی  
داشــت. هرچه بود از ســال ۴۸ تا سال ۵۷، 
پســرک روزنامه فروش ميدان فردوسی،  به 
یکی از ستون های تئاتر ایران بدل شد که با 
استفاده از پشتيبانی مالی تلویزیون قطبی و 
صفاری و اعتماد بی حد و مرز آربی آوانسيان 
نمایشنامه های آوانگارد خود را می نوشت و 
با آزادی عمل کامل بر اجــرای آنها نظارت 
می کرد. در همين کارگاه نمایش با شــکوه 
نجم آبادی بازیگر ازدواج کرد و بعد از ســه 
سال جدا شــد.  دشمنان بســيار متعددی 
داشــت که او را به گنده گویــی و کم مایگی 
متهم می کردند مثل هوشــنگ حسامی و یا 
بهنام ناطقی و حتی داوود رشيدی از نبوغش 
روایت های فراوانی در دســت است. این که  
انگليسی را پيش خودش آموخت تاآنجا که به 

ترجمه نمایشنامه های انگليسی می پرداخت؛ 
به متون پهلوی مســلط بــود،  عربی بلد بود 
و احاطه چشــمگيری به قرآن داشــت. او از 
نسل اعجوبه هایی بود که در فضای فرهنگی 
دهه چهل و پنجاه ایــران ظهور کرده بودند. 
مثل بيژن الهی  و سهراب شــهيد ثالث. در 
فضایی کاملا منــزوی  و با اصرار بر ســبک 
خاص زندگی و خلاقيت خود. منفرد و جدا 
و لجوج. زندگی اش را وقــف تئاتر کرده بود. 
او در مقابل انقلاب گيج و حيران بود. وقتی 
تلویزیون  تسخير شد قاعدتا کارگاه نمایش 
هم منحل شــد. روایتی است که در کشوی 
ميز او اعلاميه ای از شاپور بختيار یافت کردند 
که موجب شــد تا یک حبس سه چهار ماهه 
را تجربه کند. وقتی از زندان بيرون آمد دنيا 
بالکل تغيير کرده بود. ارزش ها و رویکردها و 
آدم ها. دوستانش به سختی مواظبش بودند. 
به خصوص فردوس کاویانی و محمد آستيم. 
امــا نعلبندیان و افکار خــاص و انتزاعی اش 
جایی در فضای پرشــور دهه شــصت ایران 
نداشتند. منزوی شد . او توان وفق دادن خود 
با دنيای جدید را نداشــت . شایعاتی هست 
که از گرفتار شــدنش در مواد مخدر روایت 
کرده اند. و در نهایت در پایانی تراژیک خودش 
را کشت. روزی باید برای این قبيله منزوی ،  
نعلبندیان و شهيدثالث و بيژن الهی  و بهرام 
صادقی که در ســه دنيای متفاوت فرهنگی 
فعاليت می کردند یک متن واحد بنویســم. 

آدم های تکرو و بدفرجام. 

پسرک روزنامه فروش میدان فردوسی 
  قصه های گمشده - 9 ) این پاورقی روزهای فرد منتشر می شود(                                آرش خوشخو
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ســارا غضنفری|قصه پژو پرشــیا یا همــان پارس، 
مدت هاست نقل محافل است. ماشــین پرطرفداری که 
همچنان متقاضیان خود را دارد و در سامانه فروش خودرو 
یکی از پرفروش ترین ها به حســاب می آید. در کنار این 
گزینه ها، این ماشین نواقصی هم دارد که باعث شده هر 
روز اعلام شــود این خودرو از رده تولید خارج می شود. 
واقعیت این اســت پژو پرشــیا این قدیمیِ پرطرفدار در 
حوادث جاده ای طبق اعلام پلیس بیشترین میزان تلفات 
را داشته که خب اگر تعدادش را بررسی کنیم دور از ذهن 
هم نیست که با توجه به تعدادش حوادثش هم زیاد باشد. 
همچنین ماشــینی که برای بخش بازار سیاه و دلال ها 
بسیار حاشیه ســود خوبی دارد و خوب که بررسی کنیم 
ماشینی شبیه   پرشــیا نداریم به همین دلیل پرطرفدار 
است. در واقع در همین سگمنت، شکل و شمایل و قدرت 
موتور. همین واردات قطره چکانی و استفاده از ماشین های 
قدیمی توسط دو خودروساز دولتی هم این دردسرها را 
ایجاد کرده است. از سوی دیگر، این ماشین استانداردهای 
85گانه را پاس نکرده و چندی قبل ســازمان استاندارد 
خبر از توقف تولیدش داد. این موضوع در حالی است که 
در سامانه فروش خودرو بیش از 100 هزار نفر متقاضی 
خرید این خودرو بودند و بعد از اینکه اعلام شد قرار است 
از رده تولید خارج شود، این 100هزار نفر و حتی بیشتر 
معترض بودند تکلیف ما چه می شود. حتی جایگزین کردن 
یک ماشین دیگر توسط ایران خودرو و اضافه کردن فروش 
شرایطی این معضل را حل نکرد. در نتیجه اعلام شد سه 
شیفت ایران خودرویی ها کار کنند و به تعهدات شان برای 
تحویل ســروقت پژو پارس عمل کنند. اما باز این سوال 
وجود داشت قرار است ماشین ها با همان عدم استاندارد 
تولید شوند؟ در حاشیه همه این داستان ها یک اتفاق دیگر 
در دو روز گذشته رخ داده است. آن هم افشای یک فایل 
صوتی توسط تیم نود اقتصادی است. فایلی که به عظیمی، 
مدیرعامل ایران خودرو منتسب دانسته اند. طبق فایلی که 
منتشر شده و ما صحت آن را تایید نمی کنیم و فقط شرح 
می دهیم. در بخشی از گفت وگو او با اشاره به انتقادها به 
کیفیت خودروی پــژو پارس و حواشــی آن در ماه های 
اخیر، خطاب به کریمی فیروزجایی، عضو هیات رئیســه 
مجلس می گوید: »آقای کریمی، من مدیون شما هستم 
و خودم را مطیع محض شما می دانم، بگذارید پژو پارس 
۶ ماه دیگر تولید شود، وگرنه نمی توانم جواب مردمی که 
ثبت نام کرده اند را بدهم.« همچنین همشهری آنلاین نیز 
از متن این فایل نقل به مضمون کرده اســت؛ مدیرعامل 

ایران خودرو می گوید   اگر پارس تا امروز آدم کشته بگذارید 
۶ ماه دیگه هم بکشــد! مدیرعامل ایران خودرو می گوید 
طبق اعلام سازمان استاندارد، پژو پارسی که در بابل تولید 
می شود تا ۳1 تیر قابل شــماره گذاری است. عظیمی در 
بخش دیگری از صحبت ها گفته اســت: شهرستان بابل 
باید به قطب دوم تولید سورن تبدیل شود و حتما می شود 
و اقدامات اولیه آن صورت گرفته اســت  اما ما باید تا دی 
پژو پارس تولید کنیم؛ خواهش می کنم به این برادرانی 
که چهار تا کتاب قانون مقابل خود گذاشته اند، بگویید که 
قانون اساسی می گوید باید کالای ارزان قیمت تحویل مردم 
بدهید. این قانون نیست؟ اما سخن استاندارد قانون است؟

   تاریخچه توقف تولید پژو پارس
توقف تولیــد خودرو پژوپــارس باتوجه بــه زیان دهی 
شــرکت به دلیل قیمت پایین و از طرفــی عدم رعایت 
الزامات استاندارهای 85 گانه از دی سال 1۴0۲ مطرح 
شد.اسفند سال گذشته بود که مهدی انگورج، مدیرکل 
دفتر تخصصی ارزیابــی انطباق صنایع حمــل و نقل و 
ماشین آلات سازمان ملی اســتاندارد پیرو نامه ارسالی 
مدیرعامل ایران خودرو به سازمان اســتاندارد مبنی بر 
درخواســت تمدید مجوز تولید خودرو پژو پارس، اعلام 
کرد نتایج گزارش های کیفی منتشر شده نشان می دهد 
خودرو پژو پارس کیفیت لازم برای ادامه تولید را ندارد.
مدیرکل دفتر تخصصی ارزیابی انطباق صنایع حمل و نقل 
و ماشین آلات سازمان ملی استاندارد همچنین گفته است 
نتایج گزارش های کیفی منتشر شده توسط وزارت صمت 
بیانگر کیفیت بسیار پایین محصولات پرتیراژ آن شرکت 
بوده اســت.همچنین عدم انطباق های متعدد که منجر 
به تشکیل بیشترین تعداد کمیسیون ماده ۴۲ در حوزه 
خودرویی این سازمان شد، نشانگر عدم اهتمام جدی آن 
مجموعه به ارتقای ایمنی و رعایت موازین استانداردها 
اســت.در هر صورت علی رغم تذکــرات قانونی قبلی و 
تعهدات شــرکت ایران خودرو در مورد لزوم اطمینان از 
رعایت استانداردها و اخذ تاییدیه سازمان استاندارد برای 
پیش فروش و فروش خودروها در ســامانه های مربوطه 
مشخص شــد که ایران خودرو قبل از حصول اطمینان 
کامل از این موارد نسبت به پیش فروش گسترده برخی 
از خودروها اقدام کرده است.همچنین به گفته اسلام پناه 
رئیس سازمان ملی استاندارد، از ســال 1۴01 در قالب 
اعلام های رسمی به ایران خودرو گفته شد که خودروی 
پژوپارس نمی تواند استانداردهای 85 گانه را لحاظ کند 
و باید برای این موضوع تدبیری بیندیشد.رئیس سازمان 

ملی استاندارد گفته اســت به جای بررسی این موضوع 
فروش خودروی پژوپارس در سامانه یکپارچه در دستور 
کار وزارت صنعت و خودروساز قرار گرفت و خودرویی که 
می دانستند، نمی توانند استانداردهای آن را رعایت کنند 
فروختند.گروه صنعتی ایران خودرو تنها تا نیمه اسفند 
ســال 1۴0۲ برای خودرو پژو پارس مجوز تولید داشت 
و بعد از آن باید براساس مجوزهای لازم از جمله رعایت 
استانداردهای 85 گانه اقدام به پیش فروش خودروهای 

خود می کرد.
   چرا پارس طرفدار دارد؟

نمی توان به آسانی از کنار خودرویی گذشت که در یک 
دوره ثبت نام در سامانه فروش حدود 100هزار متقاضی 

داشته است.
1    پژو پارس کابیــن جاداری دارد و 5 سرنشــین 
بزرگسال با قد و قامت نسبتاً بلند می توانند بدون گله مند 
بودن از کمبود فضای پا یا ســر در این خودرو بنشینند. 
صندوق بار این خودرو هم بــا حجم ۴70 لیتر، به خوبی 

پاسخگوی مسافرت های خانوادگی خواهد بود.
2     پژو پارس در مقام یک سدان اقتصادی با ساختار 
سیستم تعلیق نه چندان به روز، کیفیت سواری قابل قبولی 
دارد و در معابر پر از دست انداز کشورمان، ضربات کمی را 
به کابین انتقال می دهد. از این رو، سواری نرم را می توانیم 
یکی دیگر از مزایای پژو پارس بدانیم. چند ســالی است 
که ایران خودرو برخی نسخه های پژو پارس را با پیشرانه 
TU5 تولیــد می کند. این پیشــرانه 1/۶ لیتری تنفس 
 LX طبیعی 1۶ سوپاپ که در حال حاضر روی پژو پارس
و برخی نسخه های ELX نصب می شود؛ نسبت به پیشرانه 
XU7 ساختار جدیدتری دارد و به لطف همین ساختار 
جدیدتر، از نظر مصرف ســوخت، استهلاک و سروصدا 

بهینه تر است.
3    بیــش از دو دهه از حضــور پژو پــارس در بازار 
کشورمان می گذرد و تیراژ بالای این خودرو باعث شده 
اســت تا اکثر مکانیک ها روی بخش های فنی آن تسلط 
کافی داشته باشند. این مســئله در کنار شبکه گسترده 
نمایندگی های ایران خودرو باعث شــده است تا مالک 
پژو پارس، دغدغــه چندانی از بابت انجــام تعمیرات و 

سرویس های خودروی خود احساس نکند.
 مشکل پژو پارس چه بود؟

ابتدای سال بود که سازمان ملی استاندارد از استانداردهای 
جدیــد اجباری بــرای خودروهــای داخلی خبــر داد. 
خودروسازان داخلی هم برای ادامه تولید، ملزم به رعایت 
قوانین جدید شدند. استانداردهایی مانند کنترل پایداری، 
نشــانگر تعویض دنده )GSI(، نشــانگر فشــار باد تایر 
)TPMS(، چراغ اتوماتیک یا اتو لایــت، حفاظت از عابر 
پیاده، استحکام کابین، هشدار انحراف از مسیر، سیستم 
ترمز اضطراری پیشرفته یا ترمز کمکی، دی لایت و پوزیشن 
لایت.پس از اجباری شدن این قوانین جدید شاهد ورود 
خودروها با کد کلاس جدید و با استانداردهای 85 گانه به 
بازار بودیم. پژو پارس هم از این امر مستثنا نبود و امکاناتی 
مانند دی لایت و سیســتم پایش باد تایر   روی آن اضافه 
شد. کار به جایی رسید که ایران خودرو برای پاس کردن 
اســتاندارد عابر پیاده به فکر تولید پژو پارس با سپر وانت 

آریسان افتاد.
 چه باید کرد؟

ســوال اینجاســت چطور به ســادگی می توان از کنار 
خودرویی با قدمت ۲۳ ســاله گذشت که کلی متقاضی 
ثبت نام کــرده دارد و باید ایران خودرو پاســخگوی آنها 
باشد. چرا زمانی به این شــرکت داده نشد تا رفع نواقص 
کند و یک باره بعد از اینکه ایرادهایش اعلام شد فکری 
به حال 100 هزار متقاضــی نکردند کــه کار به جایی 
برسد مدیرعامل ایران خودرو مجبور به چنین سخنانی 
شود. مدیرعاملی که تازه بر ســرکار آمده و هنوز فرصت 

عرض اندام پیدا نکرده است. 

در بازار پر رقابت خودروســازی کشــور، شرکت های 
عرضه کننده همواره به دنبــال ارائه محصولات جدید 
و نوآورانه هستند تا سهم بیشــتری از بازار را به خود 
اختصاص دهند. در این میــان، خودروی ترا محصول 
مونتاژی کارخانه مانیان خودرو که توســط شــرکت 
شرکت پرشــیا خودرو در بازار ایران عرضه می شود، 
یک شاسی بلند جدید و جذاب است که توانسته توجه 
بسیاری از علاقه مندان به خودروهای آفرود را به خود 
جلب کند. در واقع این خودرو به ایران آمده اســت تا 
بتواند در سگمنت خودروهای SUV شاسی مستقل 
در ایران که به شدت دچار کمبود محصول هستیم و 
احساس نیاز می شود، جایگاه خود را به دست آورد. این 
خودرو در تازه ترین رویداد برگزار شده توسط شرکت 
پرشیا خودرو، با حضور در یک منطقه کویری و آفرودی  
در استان کاشان منطقه متین آباد توانمندی خود را در 

این بخش به نمایش گذاشته است.
 معرفی خودرو

ترا، یک خودروی شاســی بلند بزرگ و توانمند است 
  ۴WD شاسی  مستقل SUV که در واقع بزرگ ترین
تولیدی در ایران محسوب می شود. این خودرو توسط 
شرکت ژنگژو/نیسان در کارخانه نیسان در چین تولید 

شده است. 
 مشخصات فنی

ترا از یک پیشــرانه ۲ لیتری چهار ســیلندر مشترک 

گروه بزرگ و بین المللی رنو-نیسان-میتسوبیشــی با 
کد ۴K۳1TD بهره می برد که مجهز به توربوشارژر و 
تکنولوژی GDI است. این پیشرانه قادر است حداکثر 
توان ۲۲8 اسب بخار و گشتاور ۳۶0 نیوتن متر را تولید 
کند. انتقال این قدرت به چرخ ها توسط یک گیربکس 
اتوماتیک 8 سرعته انجام می شود که یکی از تولیدات 

شرکت  معتبر ZF در این زمینه است. 
 امکانات و تجهیزات

ترا از امکانات و تجهیزات متنوعی برای رفاه سرنشینان 
و ایمنی بیشتر برخوردار اســت. از جمله این امکانات 
می توان به نمایشگر لمسی 10 اینچ کنسول مرکزی، 
کامپیوتر سفری ۳/5 اینچی، روکش چرم صندلی ها، 
تنظیم برقی صندلی راننده همراه با تنظیم گودی کمر، 
سیســتم تهویه مطبوع اتوماتیــک دوگانه، آینه های 
جانبی تاشو برقی با گرم کن و شیشه های عقب دودی 

اشــاره کرد.در زمینه ایمنی نیز، این خودرو مجهز به 
سیســتم های پیشــرفته ای از جمله ترمز اضطراری 
خودکار، سیستم کنترل کشــش خودرو، کیسه های 
هوای ایمنی راننده و سرنشین، سیستم کمک شروع 
به حرکت در ســربالایی، سیســتم کنترل پایداری 
الکترونیکی )ESP(، سیستم کنترل دینامیک خودرو 
)VDC(، سیســتم کنتــرل حرکت در ســرازیری 
)HDC(، نمایشگر هشدار آســیب دیدگی لاستیک 
)HAZ(، سیستم کنترل سرعت هنگام پارک خودرو 
 ،)LSD( سیســتم ضد لغزش دیفرانســیل ،)CDP(
سیستم کشــش موتور )EDC(، سیستم پایش فشار 
 ،)ESP( سیستم کنترل پایداری ،)TPMS( باد تایرها
سیســتم کمکی ترمز هیدرولیکی )HBA(، سیستم 
 EBD و ABS ترمزهای ،)RMI( ضد واژگونی خودرو

است.
 توانمندی ها

یکــی از ویژگی های بــارز تــرا، توانمنــدی آن در 
آفرودسواری است. این خودرو از آپشن های اختصاصی 
آفرود مانند TANK TURN و قابلیت تغییر از حالت 
تک دیفرانسیل به دو دیفرانســیل  و قفل دیفرانسیل 
برخوردار اســت. همچنین ارتفاع، زاویه ورود و خروج 
این خودرو برای حرکت در زمین های ناهموار و آفرودی 
کاملا مناسب است. علاوه بر این، سیستم تعلیق عالی 
آن که در جلو از نوع دوبل بــا میل تعادل و در عقب 5 
لینک است و امکان یک رانندگی لذت بخش در آفرود و 
خارج جاده و همینطور یک تجربه نرم و راحت همانند 
یک خودروی سدان را در فضای شهری فراهم می کند.

  خدمات پس از فروش
خریداران نیسان ترا می توانند از خدمات پس از فروش 
نمایندگی های پرشیا خودرو در سراسر کشور بهره مند 
شوند. این امر ضمانتی برای دریافت خدمات مطلوب و 

حمایت از مشتریان پس از خرید خواهد بود.
 نتیجه گیری

در مجموع، ترا یک گزینه جــذاب برای علاقه مندان 
به خودروهای آفرود و شاسی بلند است. این خودرو با 
ترکیبی از قدرت، لوکس و امکانات ایمنی پیشــرفته، 
می تواند انتظارات مختلف مشتریان را برآورده سازد. 
همچنین، حضور گسترده نمایندگی های پرشیا خودرو 
در کشور، خاطر خریداران را از بابت دریافت خدمات 

پس از فروش مطمئن خواهد کرد. 

چرا آیین نامه واردات خودروهای کارکرده 
ابلاغ نمی شود؟

یک عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اســلامی تاکید کرد: مطالبه 
مجلس از وزارت صمت دنبال کردن بحث واردات خودروهای کارکرده است اما دلیلی 
که از سوی آنان مطرح می شود موضوع عدم تامین ارز مورد نیاز برای انجام این کار 
است.حجت الاسلام و المسلمین سیدجواد حسینی کیا در گفت وگو با ایسنا با اشاره 
به تعلل وزارت صنعت، معدن و تجارت در ابلاغ آیین نامه واردات خودروهای کارکرده، 
بیان کرد: از نگاه بنده تعلل در ابلاغ آیین نامه واردات خودروهای کارکرده بهانه ای 
اســت که اجرای این قانون به تعویق بیفتد.باید زودتر آیین نامه ابلاغ شود. مطالبه 
مجلس از وزارت صمت نیز این بوده تا هرچه زودتــر آیین نامه واردات خودروهای 
کارکرده ابلاغ شود. مجلس برای رفع ناترازی حاکم در بازار خودرو و به تعادل رساندن 
میزان عرضه و تقاضا در بازار خودرو بحث واردات خودروهای کارکرده را به تصویب 
رساند.نماینده مردم کرمانشاه در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: هدف مجلس 
از تصویب این قانون کاهش التهابات بازار خودرو بود. مجلس از بعد نظارتی نیز این 
موضوع را دنبال کرده است  اما نکاتی که از سوی وزارت صمت مطرح می شود بحث 
عدم تامین ارز مورد نیاز است.پنج ماه از تدوین آیین نامه واردات خودروهای کارکرده 

می گذرد و هنوز این آیین نامه ابلاغ نشده است.

افزایش بیش از 100 میلیونی قیمت 2 خودرو

دو خودروی وارداتی در مبدا افزایش قیمت را تجربه کرده اند و وضعیت بازار نشان 
می دهد   خبری از اعلام رسمی افزایش قیمت ها نیست. به گزارش اقتصادنیوز، دو 
محصول برند گک رشد حدود 1۲0 میلیون تومانی قیمت را در مبدا تجربه کردند.

براساس اعلام شرکت وارد کننده گک Emkoo و گک GS۳ به ترتیب رشد 1۲0 
میلیونی و حــدود 117 میلیون تومانــی را در کارنامه خود ثبــت کردند.بنابراین 
مشتریانی که در نوبت تحویل گک Emkoo و گک GS۳ هستند باید خودروی مورد 
نظر خود را با قیمت های جدید تحویل بگیرند. شــرکت واردکننده از این به بعد تا 
اطلاع ثانوی گک Emkoo را با قیمتی حدود  دو میلیارد و ۳70 میلیون تومان و گک 
GS۳ را نیز با قیمتی حول و حوش یک میلیارد و ۹87 میلیون تومان برای مشتریان 
فاکتور می کند. آنطور که بررسی ها نشان می دهد افزایش قیمت دو خودروی چینی 
وارداتی به دلیل افزایش نرخ مالیات برارزش افزوده و همچنین هزینه های جانبی 
عوارض، هزینه های شماره گذاری و اسقاط خودروهای فرسوده رقم خورده است.پیش 
از این شاهد افزایش قیمت برخی خودروهای پُرتقاضا مانند چهار مدل پژو پارس، 
وانت آریسان ۲ و پراید 151 )وانت پراید( بودیم. خودروهای مونتاژی خودروساران 
بزرگ مانند خانواده هایما از گزند افزایش قیمت دور نمانند و شــاهد بودیم ایران 
خودرویی ها به دلیل افزایش هزینه اســقاط طی اطلاعیه از گران شدن محصولات 
مونتاژی چینی خود خبر دادند. حال شاهد هســتیم که ویروس افزایش قیمت به 
خودروهای وارداتی نیز سرایت کرده و دو محصول برند گک قیمت های جدید را در 
سال جاری به خود می بینند. البته به رغم افزایش قیمت های اتفاق افتاده همچنان 
وزارت صمت در ارتباط با رشد قیمت انواع خودرو سکوت کرده است. مدیران صمت 
ترجیح داده اند به جای حضور فعال و توضیح دلایل گرانی خودرو در مبدا به نوعی 
روزه سکوت گرفته و کار را به شرکت های خودروساز و واردات کننده واگذار کرده اند 
تا آنها با انتشار اطلاعیه یا بخشنامه مشــتریان خود را از افزایش قیمت محصولات 

خود مطلع کنند.

رونمایی آئوروس سنات در جریان مراسم 
تحلیف ولادیمیر پوتین

شش ســال پیش در همین روزها، آئوروس سنات برای نخســتین بار و در 
جریان مراسم تحلیف ولادیمیر پوتین در انظار عمومی حاضر شد. حالا همین 
اتفاق برای نسخه به روزرسانی شده از این خودروی لوکس روسی تکرار شده 
است. هرچند مثل گذشته، نســخه لیموزین در این مراسم حضور داشته، اما 
براساس اعلام سازنده، نسخه ســدان نیز با همین تغییرات همراه شده است. 
پس از بازنگری در طراحی سپر، جلوپنجره و  چراغ های با چیدمان ماتریسی 
به همراه نصب کاپوت جدید از جنــس آلومینیوم، با چهره ای تازه از آئوروس 
سنات مواجه هستیم. تغییرات به اینجا ختم نمی  شــود، چراکه رینگ های 
جدید، چراغ های LED عقب با ابعــاد کوچک تر و انتقال محل نصب پلاک از 
روی در صندوق به سپر عقب هم جلب توجه می کند. در فضای کابین آئوروس 
سنات هم با تحولات بزرگی مواجه هستیم، چراکه طراحی فرمان، بخش میانی 
داشبورد و پوشــش داخلی درها تغییر کرده و دسته دنده هم با اهرم کوچک 
تعویض شده است. با حذف چند دکمه، کنترل برخی از عملکردها به نمایشگر 
بزرگ روی داشبورد منتقل شده است  که با رابط کاربری NAMI MM کار 
می کند. سه طرح گرافیکی را می توان برای کلاستر انتخاب کرد. به پیروی از 
مرسدس بنز، دکمه های تنظیم برقی صندلی ها به پوشش داخلی درها منتقل 
شده و دوربین ۳۶0 درجه و دوربین تشــخیص عدم توجه راننده هم اضافه 
شده اســت. تصاویر دوربین عقب در آینه میانی به نمایش درمی آید. از دیگر 
ویژگی های جدید این خودرو می توان به سامانه دید در شب و طراحی جدید 
ستون فرمان اشاره کرد، ضمن اینکه بسته شدن برقی درها را می توان سفارش 
داد. قدرت پیشــرانه برقی که در گیربکس ۹ سرعته اتوماتیک KATE نصب 
شده اســت، می تواند به صورت لحظه ای به ۶۳ اسب بخار هم برسد. خروجی 
ســامانه هیبرید به هر دو محور منتقل می شود. در فاصله سال های ۲0۲0 تا 
۲0۲۳، سالیانه به ترتیب 7، ۲۲، ۳0 و ۶5 دستگاه آئوروس سنات به مشتریان 
تحویل داده شده است. هرچند این ارقام در مقیاس صنعت خودرو نمی تواند 
قابل توجه باشد، اما به هرحال از افزایش توجه مشتریان به این سدان روسی 

حکایت می کند.

آغاز عرضه کراس اوور الکتریکی چری!
استرا ET یا اکستلانتیکس ET، کراس اوور برقی جدید برند اکسید چری روانه بازار 
شد. اکسید یکی از زیرمجموعه های لوکس چری به حساب می آید که مدیران خودرو، 
شریک قدیمی چری در ایران هم در راستای عرضه محصولات آن تحت برند اکستریم 
 LX اکستریم ،VX قدم برداشته است. از جمله این محصولات می توان به اکستریم
و اکســتریم TXL اشــاره کرد که بین اخبار خودروی داخلی توجهات زیادی را به 
خود جلب کرده اند. چری اخیراً محصول جدید این برند با نام اکستلانتیکس ای تی 
 ET را در نسخه های تمام برقی و هیبرید عرضه کرد.اکستلانتیکس Exlantix ET
در بازار چین با نام استرا ای تیSterra ET شــناخته می شود. چری اکسید استرا 
ET بر پایه پلتفرم الکتریکی E0X چری توسعه پیدا کرده است. این خودرو با ۴۹55 
میلی متر طول، 1۹75 میلی متر عــرض، 1۶۹8 میلی متر ارتفاع و ۳000 میلی متر 
فاصله بین دو محور، شاسی بلندی متوسط تا بزرگ به حساب می آید.به گفته چری، 
این کراس اوور مجموعاً از ۹5۶ دانه ال ای دی برخوردار است و همچنین روی سقف 
آن سنسور لیدار برای سیستم کمک راننده پیشرفته قرار دارد. چری در توسعه این 
سیستم با شرکت بوش )Bosch( همکاری کرده است. همچنین باید اشاره کرد که 
این ماشین شاسی بلند چینی در ۴ رنگِ مشکی، خاکستری، قهوه ای و بنفش چهار 
رنگی پیش رو مشتریان گذاشته خواهد شد.در فضای داخلی اکسید استرا ای تی یا 
 ،۲.5K اکستلانتیکس ای تی نمایشگر 15/۶اینچی سیستم مولتی مدیا با رزولوشن
صفحه آمپر دیجیتال ال سی دی10/۲5 اینچی و فرمان دی کات به چشم می خورند. 
سانروف پانورامیک ۲/۳8متر مربعی، سیستم صوتی با ۲۳ اسپیکر، محفظه کنسول 
مرکزی و دو جالیوانی برخی دیگر از امکانات این شاســی بلند هســتند. راننده در 
کابین این خودرو همچنین به دستیار صوتی دسترسی دارد که بر اساس مدل هوش 

مصنوعی Lion AI توسعه پیدا کرده است.

     دنده معکوس

   نیش ترمز

   چهار چرخ

   گاراژ

      داشبورد

از فایل صوتی افشا شده تا مشکلات استاندارد یک ماشین پرطرفدار

دل  کندن  ازمحبوبه  700 میلیونی

افت 24 درصدی تولید 
نسبت به فروردین سال قبل
برر سی آخرین وضعیت سه خودروساز ایرانی 

در حالی که وزیر صمت وعده تولید1/7 میلیون خودرو تا پایان امسال را داده که 
بررسی صورت های مالی ۳ خودروساز بزرگ کشور بیانگر افت ۲۴ درصدی تولید 
خودرو نسبت به فروردین 1۴0۲ است.  براســاس اعلام عباس علی آبادی وزیر 
صنعت، معدن و تجارت، تولید خودرو در سال جاری رکورد یک میلیون و 700 
هزار خودرو را جهت جبران کسری نیاز بازار خواهد زد.با این حال به نظر می رسد 
در ماه نخست سال جاری وعده های وزیر صمت هنوز جامه عمل نپوشیده است؛ 
در همین ارتباط بررسی صورت های مالی ارائه شده از سوی خودروسازان بزرگ 
کشور )ایران خودرو، سایپا و پارس خودرو( به کدال نشان می دهد در ماه نخست 
امسال ۴۲ هزار و ۴51 دستگاه خودروی سواری تولید و در مقابل ۳8 هزار و 15 
دستگاه فروخته شده است. این در حالیست که فروردین ماه پارسال در مجموع 
55 هزار و ۴۶۳ دستگاه تولید و ۳1 هزار و ۳۶1 دستگاه خودرو فروخته شده بود. 
بنابراین اگرچه تولید خودرو ۲۴ درصد کاهش یافته اما در مقابل فروش خودرو 18 
درصد افزایش یافته است.به نظر می رسد عمده افت تولید در فروردین ماه امسال 

مربوط به کاهش تولید گروه پژو و خانواده X۲00 می شود.
 افت 1۹ درصدی تولید در ایران خودرو

به گزارش مهر، ایران خودرو در ماه نخست سال 1۴0۳ توانسته 10 هزار و 805 
دستگاه از خانواده پژو تولید کند که از این میزان 7 هزار و 511 دستگاه را فروخته 
است. این در حالیست که در فروردین ماه پارسال 17 هزار و ۹88 خودرو در گروه 
پژو تولید شده بود که از این میزان هم 8 هزار و ۴5۶ دستگاه به فروش رفته بود. 
بنابراین در فروردین ماه امســال در گروه پژو بالغ بر 7 هزار دستگاه کمتر تولید 
و به تبع آن بالغ بر یک هزار دســتگاه کمتر فروخته شده است.نکته قابل توجه 
آنکه در فروردین ماه امسال ۳ هزار و ۲۹۴ دستگاه از گروه پژو در پارکینگ های 
ایران خودرو مانده است.همچنین ایران خودرو در فروردین ماه امسال ۳ هزار و 
۲۳7 دستگاه از گروه سورن تولید کرده که از این میزان ۳ هزار و 70۹ دستگاه به 
فروش رفته است. این شاخص ها در فروردین ماه پارسال به ترتیب یک هزار و ۴80 
دستگاه و 85۹ دستگاه بود. بنابراین تولید و فروش خودروهای گروه سورن نسبت 
به پارسال افزایش یافته است که به نظر می رسد ایران خودرو با کاهش ظرفیت 
تولید گروه پژو، نسبت به رشد تولیدات گروه سورن اقدام کرده است.در ماه نخست 
امسال ۴ هزار و 788 دســتگاه خودروی دنا تولید شده که از این میزان ۴ هزار و 
۶8۳ دستگاه فروخته شده است. در فروردین ماه پارسال 5 هزار و ۳8۹ دستگاه 
دنا تولید و ۳ هزار و 808 دستگاه به فروش رسیده بود. بنابراین اگرچه تولید دنا در 
فروردین ماه کاهش یافته اما فروش این خودرو افزایش یافته است.از خودروی رانا 
نیز در فروردین ماه امسال ۹۶0 دستگاه تولید شده که از این میزان ۹۳۹ دستگاه 
به فروش رفته است. تولید رانا در فروردین پارسال صفر بود.فروردین امسال ۲ هزار 
و ۳7۶ دستگاه تارا تولید شده که از این میزان ۲ هزار و ۳1۶ دستگاه فروخته شده 
است. فروردین پارسال ۲ هزار و 5۴7 دستگاه تولید و یک هزار و ۶17 دستگاه به 
فروش رفته است.در فروردین ماه امسال ۶ دستگاه هایما تولید شده اما در مقابل 
100 دستگاه فروخته شده است که به نظر می رسد خودروهای مانده در پارکینگ 
تحویل متقاضیان شده است. در فروردین پارسال یک هزار و 1۴ دستگاه هایما 
تولید شده بود.در بخش سایر محصولات یک هزار و 1۴۳ دستگاه تولید شده اما ۴ 
هزار و ۲۹۴ دستگاه به فروش رفته است. این شاخص ها در فروردین ماه پارسال به 
ترتیب ۳۶1 دستگاه و ۳55 دستگاه بود.در مجموع در فروردین ماه ۲۳ هزار و ۳15 
انواع خودرو در ایران خودرو تولید و در مقابل ۲۳ هزار و 55۲ دستگاه به فروش 
رفته است. این در حالیست که فروردین پارسال ۲8 هزار و 77۹ دستگاه خودرو 
تولید و 15 هزار و 80 دستگاه فروخته شده بود.بر این اساس تولید خودرو در ایران 

خودرو 1۹ درصد با کاهش مواجه شده است.
  تولید در سایپا هم 2۶ درصد کاهش یافت

گروه خودروســازی ســایپا در فروردین ماه امســال 10 هزار و 87۳ دستگاه از 
خانواده X۲00 )تیبا، کوییک، ساینا( تولید کرده و در مقابل ۹ هزار و 507 دستگاه 
فروخته است. فروردین پارســال 1۶ هزار و 1۲0 دستگاه از این گروه تولید شده 
و 8 هزار و ۹17 دستگاه فروخته شده بود. بنابراین بالغ بر 5 هزار و ۲00 دستگاه 
کمتر تولید شده است.در ماه نخست امسال ۳ هزار و ۳۳1 دستگاه شاهین تولید 
شده و یک هزار و ۹5۴ دستگاه به فروش رفته است. در فروردین پارسال ۲ هزار 
و ۹01 دستگاه شاهین تولید و ۲ هزار و ۲1 دستگاه فروخته شده بود.فروردین 
ماه امسال ۳ هزار و 5۲۴ دستگاه وانت 151 تولید و ۳ هزار و ۶۳ دستگاه فروخته 
شده است. فروردین ماه پارسال از این خودرو ۳ هزار و ۹ دستگاه تولید و ۲ هزار 
و ۲81 دستگاه فروخته شده بود. در بخش سایر محصولات هم تولید صفر اما 5۹ 

دستگاه به فروش رفته است.
 توقف تولید کوییک معمولی در پارس خودرو

گروه خودروســازی پارس خودرو )زیرمجموعه سایپا( در فروردین ماه امسال ۴ 
هزار و 871 دستگاه از گروه Q۲00 تولید کرده و در مقابل ۲ هزار و ۹۴۳ دستگاه 
فروخته است. فروردین پارسال ۴ هزار و ۴۲۴ دستگاه از این گروه تولید و ۲ هزار 

و 10۴ دستگاه به فروش رفته بود.

لاچ
م ک

نی

تست رانندگی خودروی شاسی بلند ترا 
پرشیا خودرو تور کویر گردی با خودروی جدید خود را برگزار کرد
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    مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام ســبک 
کشــور اعلام کرد، بازار گوشت قرمز روزهای 
باثباتی را تجربه می کند و دلیل اصلی این است 
که در فصل تولید، کمیت دام هــا با افزایش 
روبه رو  اســت. افشــین صدر دادرس درباره 
قیمت دام زنده گفت: »اکنون در میادین دام 
بره نر پروار زنده هر کیلــو 260 تا 270هزار 
تومان قیمت دارد و گوشت گوسفندی لاشه 
درکشــتارگاه بین ۵70 تــا ۵۸0هزار تومان 
فروخته می شــود. طبق گفتــه مدیرعامل 
اتحادیه مرکزی دام ســبک کشور، براساس 
گزارش مرکز آمار ایران در پایان زمستان سال 
گذشته، 71میلیون راس دام سبک در کشور 
وجود داشــته که 40میلیون راس را دام های 
بالای یک ســال و 30میلیون راس را دام های 
زیر یک سال تشکیل می دهند. این ها قابلیت 
این را دارند که وارد سیکل پروار شوند و یا به 

گله های مولد ورود پیدا کنند.
   ســازمان تامین اجتماعــی جزئیــات 
افزایش مســتمری و کمک های پرداختی به 
بازنشستگان و مستمری بگیران این سازمان 
را که حقوق اردیبهشــت ماه آنان براســاس 
فرمول افزایــش یافتــه در حــال پرداخت 
اســت؛ اعلام کرد. براســاس بخشــنامه این 
ســازمان، از تاریخ اول فروردین 1403، همه 
مستمری های بازنشســتگی، ازکارافتادگی و 
بازماندگان مشمول قانون تامین اجتماعی که 
تا پایان ســال 1402 برقرار شده است، برای 
دریافت کنندگان حداقل مســتمری و کمتر 
از آن به میزان 3۵درصد و برای سایر سطوح 
بالاتر از حداقل، به میزان 22درصد مستمری 
پایان اسفندماه سال گذشــته به همراه مبلغ 
ثابــت 690هــزار و 7۸تومــان افزایش پیدا 
می کند. همچنین حداقل میزان مســتمری 
بازنشســتگی، ازکارافتادگــی کلی و مجموع 
مســتمری بازماندگان، ماهیانــه 71میلیون 
و 661هــزار و ۸40ریــال تعیین شــده که 
متناسب با شرایط هر یک از مستمری بگیران، 
برخی مزایای جنبی نیز به ایــن رقم افزوده 

می شــود. کمک های جنبی قابل پرداخت به 
مستمری بگیران تامین اجتماعی شامل حق 
ســنوات، کمک هزینه عائله منــدی، کمک 
هزینــه اولاد و کمک هزینه همســر متکفل 
فرزند، کمک هزینه مسکن و کمک به تامین 
معیشت مســتمری بگیران تعیین شده. حق 
سنوات مازاد بر 20ســال سابقه پرداخت حق 
بیمه بازنشستگان و مستمری بگیران )سوابق 
اصلی و ارفاقی( در سال 1403، به میزان ۵هزار 
ریال به ازای هر سال ســابقه مازاد بر 20سال 
افزایش می یابد. همچنین میزان کمک هزینه 
عائله مندی مستمری بگیران دارای حداکثر 2 
فرزند، 14میلیون و 4100ریال، مبلغ کمک 
هزینه عائله مندی مســتمری بگیران دارای 
3 فرزند و بیشــتر، 1۸میلیــون و 20۵هزار و 
330ریال، میــزان کمک هزینــه اولاد تا 2 
فرزند، ۸میلیون و ۵9۵هزار و 620ریال و برای 
فرزند سوم و بیشتر، 11میلیون و 174هزار و 
306ریال، مبلغ کمک هزینه همســر متکفل 
فرزند پرونده های بازماندگان دارای حداکثر 
2 فرزنــد، 14میلیون و 4100ریــال و مبلغ 
کمک هزینه همسر متکفل فرزند پرونده های 
بازماندگان دارای 3 فرزند و بیشتر، 1۸میلیون 
و 20۵هزار و 330ریال تعیین شــده اســت. 
میزان کمک هزینه مســکن قابــل پرداخت 
به مســتمری بگیران نیز بــه ازای هر پرونده 
مستمری بازنشســتگی، ازکارافتادگی کلی 
و بازمانــدگان، 2میلیــون و 700هزار ریال و 
میــزان ریالــی کمک بــه تامین معیشــت 
مستمری بگیران نیز به ازای هر پرونده، مبلغ 
4میلیون ریال تعیین شــده است. پرداخت 
مســتمری اردیبهشــت ماه بازنشســتگان و 
مستمری بگیران ســازمان تأمین اجتماعی از 
چند روز پیش آغاز شده و حقوق این ماه آنان، 
بر مبنای افزایش های موضوع این بخشنامه در 
حال پرداخت است. سازمان تامین اجتماعی 
همچنین اعــلام کــرده، مابه التفاوت حقوق 
فروردین ماه بازنشستگان و مستمری بگیران 
این سازمان نیز در خرداد ماه پرداخت خواهد 

شد.
   ســامانه تخصیص تایر و روغن موتور در 
تازه ترین اطلاعیه  خــود، به متقاضیان خرید 
تایر ســواری اعلام کرده که برای خرید، دارا 
بودن کد پیش  ثبت نام برای تسریع در انجام 
اســتعلام ها و فرآیند خرید تایر لازم اســت؛ 
البته عرضه  تایر، منوط به موجودی تایر مورد 
درخواست مشــتری در فروشــگاه است. در 
این اطلاعیه برای آگاهــی متقاضیان خرید 
تایر سواری از طریق ســامانه تخصیص تایر 
و روغن موتور آمــده اســت، هنگامی که به 
فروشگاه مراجعه می کنید، کد پیش ثبت نام 
را همراه داشته باشــید؛ در صورتی که به این 
کد دسترســی نداشــتید، مجددا اطلاعات 
ناوگان را در همین ســامانه وارد کرده و کد 
پیش ثبت نام خود را ملاحظــه و اخذ کنید. 
همچنین کد پیش ثبت نام، فقط برای تسریع 
در انجام اســتعلامات و فرآینــد خرید تایر 
ســواری صادر می شــود؛ ضمن اینکه عرضه 
تایر توسط فروشــگاه ها، منوط به وجود تایر 
در زمــان مراجعــه متقاضی اســت. لازم به 
ذکر اســت، مشــتری می تواند با مراجعه به 
بخش فروشگاه ها در منوی سامانه، از لیست 
فروشــگاه هایی که به تازگــی از آن ها، تایر 

خریداری کرده است را مشاهده کند.
نتقــال گاز     همــراه اول و شــرکت ا
ایران بــا هدف بهبــود خدمــات مخابراتی 
و هوشمندســازی زنجیــره ارزش همکاری 
می کنند. تفاهم نامه همــکاری همراه اول و 
شرکت انتقال گاز ایران با هدف »توسعه و ارتقا 
همکاری های متقابــل و بهبود کمی و کیفی 
خدمات مخابراتی« صبح دیروز در حاشــیه 
نمایشــگاه نفت و گاز، پالایش و پتروشیمی 
تهران منعقد شد. قائم مقام مدیرعامل همراه 
اول دربــاره این همــکاری اعلام کــرده، در 
بخش کســب وکارهای ســازمانی، به سمت 
مگاپروژه های هوشمندسازی صنایع مختلف 
کشور رفته ایم که در این مسیر همکاری هایی 

را نیز با شرکت ملی گاز ایران داریم.

  نبض بازار

اعلامآخرینقیمتگوشتقرمزتاجزئیاتافزایشمستمریبازنشستهها
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واگذاریوسرعتاجرایپروژههاهمدرحالافزایشاست.
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دستمزدکارساعتیسال۱۴۰۳،برایهرساعتکارعادیبرابربا
29هزارو9۶۰توماناست.براساساضافهکاریطبققانونکار،

حقوقهرساعتاضافهکاریبرابر۱/۴حقوقپایهمحاسبهمیشود.
پسباتوجهبهحقوقساعتیوزارتکاربرایحقوقپایه،مبلغ

ساعتاضافهکاریبرابربا۴۵هزارو۶۰۰توماناست.هرساعت
اضافهکاریطبققانونکارکهحداقلحقوقوزارتکاررادریافت
میکنند،برابربااینعدداست؛اگرشخصیدریافتیبیشتریدارد،

بایدحقوقساعتیخودرامحاسبهکردهوبهعددبهدستآمده
۴۰درصداضافهکند.همچنیندرموردحقبیمهبایدگفتکه
ساعاتاضافهکاریجزوسوابقکارگرانمحسوبنمیشود.

اولهفتهقرمزبورس
نهمینروزنزولیبورستهران،دیروزهمادامهداشت.در

معاملاتدیروز،شاخصکلبورستهران۱۰هزارو8۴۶واحد
نسبتبهروزکاریگذشتهپایینترایستادوبهسطحدومیلیون
و2۰8هزارو2۴۴واحدرسید.شاخصکلهموزنبورسنیز

باریزش۴هزارو۴29واحدیدررقم7۳۳هزارو۵۱۵واحدی
ایستاد.روزگذشتهارزشمعاملاتکلبازارسهامبه9هزار
و72۰میلیاردتومانرسید.همچنینبراینهمینروزمتوالی

خالصتغییرمالکیتحقوقیبهحقیقیبازارمنفیشدو
272میلیاردتومانپولحقیقیازبازارسهامخارجشدکه
نسبتبهروزچهارشنبهبیشاز۵برابرافزایشیافتهاست.
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بیستوپنجمینجلسهحراجشمشطلایمرکزمبادلهایران
امروزبرگزارمیشود.تاامروز2۴جلسهحراجشمشدرمرکز
مبادلهطلاوارزبرگزارشدهکهدرمجموعحدود۳/۵تنشمش

طلاموردمعاملهقرارگرفته.اینحراجازساعت۱2الی۱۶امروز
درمرکزمبادلهایرانبرگزارخواهدشد.حراجبیستوپنجمدردو
بخشعمدهوخردبرگزارمیشودومتقاضیانمیتوانندحداکثر
2۵شمشطلایاستاندارددرهفتهتقویمیخریداریکنند.در
بیستوچهارمینجلسهحراجشمشطلاکه۱8اردیبهشتماه
درمرکزمبادلهایرانبرگزارشد،۳۱9کیلوگرمشمشطلای

استانداردباعیار99۵درهزاربهفروشرسید.

سختگیریبهمشترکانپرمصرف
حدود2/۵درصدازمشترکاندرکشوربسیارپرمصرفهستندوچندین

برابرالگویمصرفازبرقاستفادهمیکنند.بههمیندلیل،مدیرعامل
شرکتتوانیراعلامکرده،برقاینمشترکانباقیمتبرقنیروگاههای

تجدیدپذیرمحاسبهخواهدشد.رجبیمشهدیگفت:»ناچاریمدر
خصوصاینمشترکانازعواملبازدارندهاستفادهکنیمودرواقعبرق

آنهاازنیروگاههایتجدیدپذیرخریداریمیشود.قیمتخریدتضمینی
برقازنیروگاههایخورشیدیکوچکمقیاسباظرفیت2۰کیلوواتو

کمتر،برایهرکیلوواتساعت2۵هزارریالتعیینشده.علاوهبرآننرخ
خریدتضمینیبراینیروگاههایکوچکمقیاسباظرفیت2۰کیلوواتتا

یکمگاواتبرایهرکیلوواتساعت22هزارریالتعیینشدهاست«.

بررســی فایل های مربوط به واحدهای مســکونی که 
صاحب ملک برای آنها رهن کامل ۵00میلیون تومانی 
تعیین کرده، نشان می دهد دست مستاجرها برای اجاره 
خانه نوساز نقلی تا قدیمی ساز بالای 100متر باز است. 
مثلا یک واحد مسکونی 110متری در فلاح موجود است 
که در طبقه سوم یک ساختمان ســه طبقه واقع شده، 
دو اتاق خواب دارد و سال 93 ســاخته شده؛ این واحد 
آسانســور ندارد، اما روی پارکینگ و انباری بزرگ این 
واحد می توانید حساب کنید. یکی دیگر از آپارتمان هایی 
که با بودجه ۵00میلیــون تومان می توانید اجاره کنید،  
یک واحد 90متری دو خواب اســت که حدود 20سال 
عمر دارد. این آپارتمان در طبقه ســوم واقع شــده ولی 
آسانســور ندارد، البته پارکینگ و انباری هم ندارد؛ دو 
خوابه اســت و به گفته صاحبخانه بازسازی شده است. 
واحد تخلیه اســت و اگر با صاحبخانه به توافق برسید، 
خیلی ســریع می توانید به این واحد مسکونی 90متری 
نقل مکان کنید. اگر دوســت دارید غرب تهران ساکن 
شوید، با بودجه ۵00میلیون تومانی می توانید یک واحد 
مسکونی 73متری دو خوابه در تهرانسر اجاره کنید. این 
آپارتمان در طبقه دوم از یک ساختمان چهار طبقه قرار 
دارد. این واحد رو به کوچه است و تراس بزرگی هم دارد. 
انباری و پارکینگ هم روی ساختمان است، اما آسانسور 
ندارد. کسانی که شرق تهران را دوست دارند، با این بودجه 
چند گزینه برای انتخاب دارند. مثلا یک واحد ۵2متری 

یک خوابه که طبقه اول قرار دارد با این مبلغ اجاره داده 
می شــود. یک آپارتمان 60متری در تهرانپارس شرقی 
نیز موجود اســت که در طبقه دوم واقع شده و یک اتاق 
خواب دارد. این آپارتمان شمالی و نورگیر است. البته این 
واحد مسکونی حدود 20 سال عمر دارد. در تهرانپارس 
شــرقی یک واحد ۵0متری یک خوابه آماده تحویل نیز 
موجود است. این آپارتمان سال ۸0 ساخته شده، اما به 
گفته مالک چند ماه پیش به طور کامل بازسازی شده، 
کاغذ دیواری و کابینت ها عوض شده و کف خانه سرامیک 
است. این واحد مسکونی در طبقه چهارم یک ساختمان 
چهار طبقه قــرار دارد، اما اگر بالا رفتــن از پله برایتان 
سخت است، شاید این خانه گزینه مناسبی نباشد، چون 
آسانســور ندارد. فقط یک انباری دو متری کوچک دارد 
و ماشــینتان را هم باید در کوچه پارک کنید. با همین 
بودجه می توانید یک واحد نوساز 43متری در اسکندری 
جنوبی اجاره کنید. این آپارتمان در طبقه همکف از یک 
ساختمان هشت طبقه واقع شده، به همین دلیل نداشتن 
آسانسور اصلا به چشم نمی آید. اگر دنبال ملک مسکونی 
حیاط دار هســتید،  در بین فایل های موجود، یک خانه 
ویلایی 1۸0متری و 33ساله با ۵00میلیون تومان رهن 
کامل اجاره داده می شــود. این واحد مسکونی در محله 
آذری است، حیاط کوچک دارد، دو خوابه است و داخل 
خانه به طور کامل بازسازی شــده. این ملک زیرزمین 

24متری هم دارد.

   مسکن

با500میلیونتومانرهنکامل،کجاخانهاجارهکنیم؟

بعضی ها کارشان تولید محتوا اســت و به یك گوشی نیاز 
دارند که هم خوب عکس بگیــرد و هم کیفیت فیلم هایش 
برای انتشار ویدئو قابل قبول باشد. بعضی ها هم اصلا کارشان 
تولید محتوا نیست و دلشــان می خواهد گوشی بخرند که 
ثبت تصاویر با آن راحت و با کیفیت باشد. البته قیمت هم 
خیلی مهم است. چون بیشتر گوشــی هایی که دوربین با 
کیفیت دارند، قیمتشان هم بالاست. اما در این مطلب سه 
گوشــی مناســب تولید محتوا معرفی می کنیم که قیمت 
خرید آنها زیر 20میلیون تومان است. یکی از این گوشی ها 
گلکسی A35 است که بسته به ظرفیتی که دارد با قیمت 
بین 14میلیــون و 200هزار تومان تــا 17میلیون تومان 
فروخته می شود. این گوشــی میان رده، مجهز به دوربین 
اصلی ۵0 مگاپیکسل، دوربین اولتراواید هشت مگاپیکسل 
و دوربین ماکرو پنج مگاپیکسل است که به صورت مجموعه  
سه تایی پشت گوشــی تعبیه شــده اند. این سه مجموعه  
مناســبی برای تولید محتوای ویدئو در اختیار کاربر قرار 
می دهند. گوشی موتورولا اج 40 نئو نیز یکی از گزینه های 
تقریبا اقتصادی برای فیلم برداری و تولید محتوا است. این 
گوشی میان رده از یک پرچمدار چیزی کم ندارد. این گوشی 
 P-OLED مجهز به صفحه نمایش با ابعاد 6/۵۵اینچ از نوع
است که توانایی نمایش 402پیکســل در هر اینچ را دارد. 
اما نکته مهمی که درباره این گوشــی وجود دارد، کیفیت 
عکس ها و ویدئوهایی است که ثبت می کند. این گوشی یک 
مجموعه دوربین دوگانه شامل دوربین اصلی ۵0مگاپیکسل 

و دوربین اولتراواید 13 مگاپیکسل است. دوربین اصلی این 
گوشی توانایی فیلم برداری با وضوح 4K را دارد، عکس ها و 
ویدئوهای باکیفیتی در شرایط نوری مناسب ثبت می کند. 
سنسورهای دوربین این گوشی هوشــمند عملکردی در 
حد و اندازه یــک پرچمدار را در اختیارتــان قرار می دهد. 
دوربین ســلفی قدرتمند 32مگاپیکسل این گوشی هم نه 
 4K تنها در عکاســی، بلکه با توجه به توانایی فیلمبرداری
هیچ چیزی برای کاربر کم نمی گذارد. این گوشــی خیلی 
زمان برای شــارژ نیاز ندارد. موتــورلا اج 40 نئو، باتری با 
ظرفیت ۵000میلی آمپرساعت دارد که به ازای هر بار شارژ 
100درصدی، توانایی ارائه زمان آماده به کار دو روز را دارد. 
همچنین فناوری شارژ سریع 6۸وات باعث شده تا در مدت 
زمان 1۵ دقیقه، باتری بین صفر تا ۵0درصد شــارژ شود. 
موتورولا مدل موتورلا اج 40 نئو تک سیم کارت با ظرفیت 
2۵6گیگابایــت و رم 12گیگابایت بــا قیمت 13میلیون و 
۸00هزار تومان تا 14میلیــون و 200هزار تومان فروخته 
می شود. گوشــی ردمی نوت 13 پرو پلاس شــیائومی با 
دوربین های بزرگ می تواند خیال کاربر ر از ثبت تصاویر با 
کیفیت راحت کند. چون این گوشی مجهز به دوربین اصلی 
200مگاپیکسل، دوربین های اولتراواید هشت مگاپیکسل و 
ماکرو دو مگاپیکسل است.  گوشی ردمی نوت 13پرو پلاس 
شــیائومی با ظرفیت 2۵6 گیگابایت و رم هشت گیگابایت 
در بازار با قیمت 1۸میلیون و 600هزار تومان تا 19میلیون 

تومان به فروش می رسد.

   دیجیتال

سهگوشیزیر20میلیونتومانبرایمجازیبازها!
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قیم

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

هشتمیلیونو400هزار

هفتمیلیونو400هزار

هشتمیلیونو530هزار

12میلیونو500هزار

18میلیونو900هزار

ششمیلیونو700هزار

21میلیونو400هزار

17میلیونو200هزار

10میلیونو800هزار

31میلیونو500هزار

قیمتپرفروشترینمایکروویوها

پاناسونیک

پاناسونیک

پاناسونیک

شارپ

جیپلاس

پاناسونیک

پاناسونیک

جیپلاس

مایدیا

میگل

NN-ST34

NN-ST34NB 

ST34HM 

ST34HM 

GMW-P349 

NN-SM255 

NN-CD67MB

GMW-M347W

MW-F2826

GMW 342

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

قیمتانواعپاوربانک

سامسونگ

لیتو

تسکو

سامسونگ

انرجایزر

لیتو

انکر

سیلیکونپاور

شیائومی

رسی

EB-P3400

 LP-55

TP 803

 EB-U1200

 UE30057PQ

LP-54

 A1363

 QS55

 PB200LZM

RPB-P38

یکمیلیونو100هزار

یکمیلیونو800هزار

430هزار

یکمیلیونو300هزار

دومیلیونو200هزار

یکمیلیونو350هزار

یکمیلیونو500هزار

یکمیلیونو770هزار

یکمیلیونو۶80هزار

دومیلیون

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

بیشترین-

۶5هزارو8۶5

1۶هزارو775

هزارو905

42میلیونو۶0هزار

38میلیونو920هزار

24میلیونو۶0هزار

15میلیونو540هزار

ششمیلیونو720هزار

سهمیلیونو451هزارو500

جدول قیمت طلا و ارز

دلارآمریکا

یورو

درهمامارات

لیرترکیه

سکهتمامجدید

سکهتمامقدیم

سکهنیمبهار

سکهربعبهار

سکهگرمی

طلای18عیار

کمترین-

۶5هزارو3۶3

1۶هزارو۶48

هزارو895

41میلیونو330هزار

38میلیونو580هزار

23میلیونو8۶0هزار

15میلیونو140هزار

-

سهمیلیونو409هزار

اقتصادبهزبانساده

سرشکستگیرمزارزهاوحیرانیخریداران
ارزهایدیجیتالدرچندروزگذشته؛چیزیجزکاهشسرمایهبرایخریدارانشاننداشتهاند

بازار ارز دیجیتال درســت برعکس پیش بینی فعالان 
رمــزارز حرکت کرد. چنــد هفته پیــش، فعالان این 
بازار اعــلام کردند، بیت کوین و یارانــش در ماه اخیر، 
رکوردهای عجیبی را به نام خود فتح می کند، اما بررسی 
بازار در یک ماه، یک هفته و همچنین روز گذشته نشان 
می دهد، سوداگران این بازار که روی شاخ گاو ایستاده 
و قیمت هایش لحظه ای حساب می شود، مدام نگران از 
دست دادن سرمایه خود بوده اند و حتی بعضی از آن ها 
پولشان را از این بازار بیرون کشیده اند، تا بیشتر از این 
انگشت حســرت نگزند. بیت کوین که ارز اول این بازار 
است و حدود 1/2تریلیون دلار ارزش دارد، روز گذشته 

حدود چهاردرصد ریزش قیمت داشت. این ارز در یک 
هفته نیز، حدود پنج درصد از قیمت خود را از دســت 
داد و در یک ماه اخیر حدود 13درصد به خریدارانش 
ضرر زده اســت. قیمت لحظه ای هر واحد از بیت کوین 
روز گذشته با قیمت 60هزار و 71۸دلار معامله می شد. 
بالاترین قیمت بیت کوین، 24اسفندماه سال گذشته 
ثبت شــد. در این روز، هر واحد بیت کویــن با قیمت 
73هزار  و 103دلار فروخته می شــد. در حال حاضر، 
قیمت این ارز دیجیتال، حدود 17درصد پایین تر از دو 
ماه پیش اســت. اتریوم هم مثل بیت کوین، در یک ماه 
اخیر هیچ دلگرمی به خریدارانش نداده و جز اینکه مدام 

استرس به آن ها بدهد و تن آن ها را بلرزاند، کار دیگری 
از دســتش بر نیامده. اتریــوم با ارزش بــازار حدود 
349/0۸میلیارد دلار، مقام دوم بــازار رمزارزها را در 

اختیار دارد.
 با این اوصاف، این ارز روز گذشته چهاردرصد کاهش 
قیمت را تجربه کرد. هفته گذشــته هــم برای این ارز 
قرمز بود، چــون در یک هفته حــدود ۸درصد ریزش 
قیمت داشــت. این ارز، حدود 1۸درصــد نیز در یک 
ماه به طرفدارانش ضرر مالی وارد کرده. روز گذشــته 
هر واحد اتریوم با قیمت دو هزار و 906دلار به فروش 
می رسید. بالاترین قیمت اتریوم، 1۸آبان سال 1400 

ثبت شــد. در آن تاریخ اتریوم با قیمــت چهار هزار و 
۸10 دلار معامله می شــد، اما روز گذشته ارزش این 
ارز حدود 40درصــد پایین تر از زمــان اوج خود قرار 
داشــت. بایننس کوین، ارز چهارم بــازار رمزارزها نیز 
روز گذشــته نزدیک یک درصد کاهش قیمت داشت، 
تا نشان بدهد وارد یک مسیر نزولی شده است. این ارز 
با ارزش بازار حدود 96/۸6میلیارد دلار، روز گذشــته 
با قیمت لحظه ای هر واحد ۵۸9دلار معامله می شــد. 
عملکرد این ارز در هفته و ماه گذشته نیز کاهشی بوده، 
البته نسبت به ریزش ارزهای بالاتر از خودش کاهش 
زیر یک درصد در این مدت زمان شاید خیلی به چشم 
نیاید، اما به هر صورت باعث شــده جدول عملکرد این 
ارز قرمز باشد. سولانا یکی دیگر از ارزهایی است که روز 
گذشــته و همچنین هفته گذشته عملکرد قابل قبولی 
برای خریدارانش نداشته است. این ارز که با ارزش بازار 
حدود 6۵/01میلیارد دلار، در مقام پنجم بازار قرار دارد. 

روز گذشته نزدیک شش درصد کاهش قیمت داشت. در 
یک هفته نیز بیش از یک درصد ریزش داشت و در ماهی 
که گذشت، بیش از 1۵درصد از ارزش خود را از دست 
داد. هر واحد سولانا، روز گذشته به صورت لحظه ای و با 
قیمت 144دلار معامله می شد. بالاترین قیمت سولانا، 
16آبان ماه 1400 ثبت شد. در این روز سولانا با قیمت 
2۵۸دلار به خریداران فروخته می شد، اما روز گذشته 
حدود 44درصد پایین تر از آن زمان قرار داشــت. یکی 
دیگر از ارزهایی که روز گذشته با کاهش ارزش همراه 

بود، ریپل نام دارد. 
ارزی که در رتبه هفتم جدول بازار کریپتو ایســتاده و 
ارزش بازار آن حدود 27/۸4میلیارد دلار است. قیمت 
لحظه ای هر واحد ریپل روز گذشــته، حدود 30هزار و 
۵32تومان بود؛ یعنی نزدیک نیم دلار. ریپل روز شنبه، 
بیش از یک ونیم درصد از ارزش خود را از دست داد. این 
ارز هفته خوبی را هم پشت سر نگذاشت و باعث کاهش 

حدود شش درصد از ســرمایه خریدارانش شد. این ارز 
در یک ماه گذشــته نزدیک 1۸درصد از ارزش خود را 
از دســت داده و خون به دل خریدارانش کرده است. 
دوج کوین هم مثل بقیه ارزهــای دیجیتال پرطرفدار، 
دیروز را با یک نمودار قرمز به پایان رساند و حسابی تن 
خریدارانش را لرزاند و آنهــا را حرص داد. این ارز که با 
ارزش بازار حدود 20/7میلیارد دلار، رتبه هشتم بازار 
رمز ارزها را در اختیار دارد،  دیروز بیش از چهاردرصد 
کاهش قیمت داشــت. دوج کوین هفته پیش نیز یک 
ضرر 12درصدی به خریدارانش زده بود. ماه گذشــته 
نیز حدود 27درصد از ارزش این ارز کم شــده بود. روز 
گذشته هر واحد از دوج کوین با قیمت لحظه ای، 60هزار 
و 71تومان معامله می شد. بالاترین قیمت دوج کوین 
مربوط به 1۸اردیبهشت ماه سه سال پیش بود. اما حالا 
قیمت این ارز نسبت به آن زمان حدود ۸0درصد کمتر 

است.

بلیتســفرهواییوزمینیبهشــیراز؛
حداقل8۰۰هزارتومان

اگــر بخواهیــد برای ســفر بــه شــیراز در 
اردیبهشــت ماه، بلیت هواپیمــا بخرید، باید 
بدانید که در اغلب روزهای باقی مانده تا پایان 
این ماه، بلیت ســفر هوایی پیدا نخواهید کرد. 
همین حــالا، در صورتی کــه بخواهید چنین 
بلیتــی بخرید، تنها برای روزهــای 24 و 30 و 
31 اردیبهشــت ماه بلیت پیــدا خواهید کرد. 
کمترین قیمت برای چنین بلیتی، یک میلیون 
و 33۸هزار تومان اســت که البتــه این هزینه 
مربوط به بلیت یک طرفه است و همین میزان را 
هم باید برای برگشت هزینه کنید که مجموعا 
حدود دو میلیون و 700هزار تومان برای هر نفر 
تمام می شود. بلیت هایی که در روزهای پایان 
اردیبهشت در دسترس هستند، بیزینس بوده 

و قیمتشان سه میلیون و 72۸هزار تومان است. 
هزینه بلیت عادی ممکن است تا یک میلیون 
و 99۵هزار تومان هم بــالا برود و نهایتا مجبور 
خواهید شــد حدود چهارمیلیون تومان جهت 
بلیت رفت وبرگشــت پول دهید. هزینه خرید 
بلیت قطار برای چنین مســیری، 467هزار و 
300تومان است و باید حدودا 17ساعت راه را 
طی کنید که می تواند کمی خسته کننده باشد. 
در نهایت، اگر خوش شانس و با حوصله باشید 
و بتوانید با قطار به چنین سفری بروید، هزینه 
رفت وآمد شــما، کمتر از یــک میلیون تومان 
تمام می شــود. البته کوپه ها چهارنفره هستند 
و می توانید در هنگام شب به راحتی بخوابید و 
اســتراحت کنید. خبر بد اینکه، تقریبا تا پایان 
اردیبهشــت، نمی توانید بلیتی برای سفر ریلی 
به شــیراز پیدا کنید. از آنجایی که مســافران 
شیراز، اغلب بلیت ها را خریده اند، یکی از معدود 

راه های باقی مانده برای رســاندن خودتان به 
این شهر استفاده از اتوبوس است. خوشبختانه 
بلیت اتوبوس از تهران به مقصد شــیراز نسبتا 
آسان پیدا می شود. البته این مسئله از شهرهای 
دیگر ممکن اســت چندان آســان نباشد. اما 
به هر حال بد نیســت بدانید که اگــر از تهران 
به ســمت شــیراز راه بیفتید، باید بابت خرید 
بلیت اتوبوس، 400هزار تومــان هزینه کنید. 
در صورتی که بلیت رفت وبرگشــت بخواهید، 
به ازای هر نفر باید ۸00هزار تومان پول دهید. 
این سفر حدودا 12ساعت طول خواهد کشید 
که کمتر از زمان قطار اســت اما چون اتوبوس، 
امکانات کوپه های قطار را ندارد، ممکن اســت 

کمی سخت و طاقت فرسا به نظر برسد.

هتلها؛حداقل8۰۰هزارتومان
گران ترین هتل در شــیراز، چمران اســت 

كه در بلوار چمران قرار گرفتــه. هزینه یک 
شــب اقامت در این هتل به طــور میانگین 
چهارمیلیون و 900هزار تومان اســت. این 
قیمت مربوط به اتاق های دو تخته دبل است 
و اگر اتاق ســه تخته بخواهید، باید شــبی، 
پنج میلیون و 700هــزار تومان هزینه کنید. 
از دیگر پنج ســتاره های مشــهور و راحت و 
پرطرفدار شیراز، هتل هما است که در مقایسه 
با چمران هزینه اقامــت در آن اندکی کمتر 
اســت. می توانید برای روزهای باقی مانده از 
اردیبهشت در هتل هما، اتاق دو تخته را شبی 
چهارمیلیون و 391هزار تومان رزرو کنید یا 
برای اتاق یک تختــه، دو میلیون و ۵30هزار 
تومان کارت بکشــید. در مجموع ســه شب 
اقامت در هتل های پنج ســتاره شــیراز، بین 
هفت میلیــون و 600هزار تومــان تا نزدیک 
به 1۵میلیون تومان پــول می خواهد. هتل 

بوتیک شاه پریون شــیراز، تم سنتی داشته 
و اتاق هایش ممکن اســت شــما را یاد هتل 
عباسی در اصفهان بیندازد. قیمت اتاق ها در 
این هتل، سه میلیون و 12۵هزار تومان است 
و همه  آن ها، دو تخته هســتند. این هتل در 
چهارراه مشیر واقع شده است. اگر بخواهید 
هتل چهارستاره بروید، می توانید سراغ هتل 
پارک سعدی بروید که اتاق لوکس  تراس دار 
آن در حال حاضــر قابل رزرو کردن اســت و 
تراس دارد و شبی سه میلیون و ۵2هزار تومان 
هزینه اقامت در آن تعیین شده. برای اقامت 
در هتل سه ســتاره، ارگ شیراز از گزینه های 
پیش رو است که هر شــب اقامت در اتاق دو 
تخته دبل، یک میلیــون و 734هزار تومان 
پول می خواهد. این هتــل در نزدیکی ارگ 
کریمخــان قرار گرفته اســت و دسترســی 
خوبی به مکان های تاریخی شــهر هم دارد. 

در حال حاضر، اغلب هتل های ارزان شــیراز 
تا پایان اردیبهشت ماه اتاق خالی ندارند؛ اما 
مثلا گزینــه ای مانند هتل ساســان یکی از 
ارزان ترین هاست که اتاق های یک تخته  آن، 
737هزار تومان است و برای دو تخته ها باید 
شــبی یک میلیون و 106هزار تومان هزینه 
کنید. با این حساب سه شب اقامت در چنین  
هتل هایــی حداقل دو میلیــون و 211هزار 
تومان و حداکثر سه میلیون و 31۸هزار تومان 

برایتان تمام می شود.

قیمتبومگــردیواقامتگاهها؛حداقل
شبی8۰۰هزارتومان

این روزها تعــداد بوم گردی های شــیراز کم 
نیســت و تنه به تنه هتل ها می زنــد. حداکثر 
هزینه اقامت در آنها، شبی شش میلیون تومان 
و حداقل هزینه، شــبی ۸00هزار تومان است. 

اگر بخواهید گزینه ای گرانقیمــت را انتخاب 
کنید، می توانید به اقامتگاه بوم گردی روزبهان 
بروید. ظرفیت اتاق های آن شــش نفر اســت 
و اتاق نــدارد و دارای یک تخــت دونفره و دو 
تخت یک نفره اســت و دو رختخواب ســنتی 
هم در اختیار مســافران قرار می گیرد. اتاق ها 
لوکس و البته سنتی هســتند و در آخر هفته 
ممکن است هزینه هر شب اقامت برای شما تا 
شش میلیون و 700هزار تومان هم برسد. اما در 
روزهای وسط هفته، اگر شانس بیاورید و جای 
خالی پیدا شود، می توانید بابت هر شب اقامت، 
چهارمیلیون و 700هزار تومان هزینه کنید. با 
این حساب، اگر سه روز آخرهفته سفر بروید باید 
بیش از 20میلیون تومان پول اقامتگاه بدهید 
و اگر وســط هفته بتوانید مرخصــی بگیرید، 
هزینه هایتان به 14میلیون و 100هزار تومان 
کاهش پیدا می کند. اما قیمت های معقول تری 
هم در بیــن بوم گردی ها پیدا می شــود؛ مثلا 
یکی از آن ها که چندان لوکس نیست اما تمیز 
و مرتب به نظر می رسد، اتاق هایی را که دو نفر 
ظرفیت دارند، با قیمت دو میلیون و 40۵هزار 
تومان برای هر شب، به شما واگذار می کند. از 
ارزان ترین اقامتگاه ها، اقامتگاه ســهراب است 
که اتاق های کوچکی دارد و هر شب اقامت در 
آن 7۸0هزار تومان پول می خواهد و با کمتر از 
دو میلیون و 400هزار تومان می شــود سه روز 
در آنجا اقامت داشــت. ظرفیت اتاق های این 
اقامتگاه دو نفره است که البته می توانید یک نفر 
را به اتاق اضافه کنیــد. در بین اقامتگاه هایی با 
قیمت معقول می توانید سراغ یادمان هم بروید 
که هزینه اقامت در اتاق های آن به طور معمول 
یک میلیون و ۸00هزار تومان است و البته اگر 
شانس بیاورید و تخفیف شــامل حالتان شود، 
ممکن است بتوانید کار را با قیمت یک میلیون 
و ۸0هزار تومان تمام کنیــد و در نهایت بابت 
سه شب اقامت، سه میلیون و 240هزار تومان 

پول بدهید.

وعدههایغذایی
رســتوران هفت خوان یکی از رســتوران های 
مشهور شیراز اســت که هم غذای ایرانی و هم 
فســت فود دارد. بــرای اینکه بتوانیــد در این 
رستوران یک پرس کوبیده با برنج میل کنید، 
باید ۵2۵هزار تومان پول بدهید. هزینه کلم پلو 
شیرازی با گوشــت کوبیده، 4۸۵هزار تومان 
اســت و برای ســفارش باقالی پلو با ماهیچه، 
73۵هزار تومان پول نیاز خواهید داشت. یک 
پرس قرمه سبزی، 463هزار تومان قیمت دارد 
و برای فســنجان و قیمه هم باید همین میزان 

پول بدهید. در رستوران برنتین، قلیه میگو تند 
با قیمت 4۸9هزار و ۵00تومان سرو می شود. 
زرشــک پلو، نزدیک به 470هزار تومان قیمت 
دارد. شما در این رســتوران می توانید خوراک 
مرغ آجیلی را با قیمت 322هزار و 700تومان 
تهیه کنید و اگر برنج هم بخواهید به 421هزار 
و 300تومان نیاز دارید. قیمت میگوپلو شیرین 
در چنین رســتورانی 4۸۸هزار تومان اســت. 
در رســتوران کته ماس، برای سفارش آلولاپلو 
باید 1۸0هزار تومــان پول پرداخت کنید. کته 
کباب شیشلیک در این رســتوران، 600هزار 
تومان است و کته کباب بختیاری را می توانید 
با پرداخت 300هزار تومان میل کنید. اگر کته  
کلم پلو شیرازی دوست داشته باشید، در چنین 
رستورانی می توانید با پرداخت 1۵0هزار تومان 
یک پرس از آن را سفارش بدهید. خانه سنتی 
پرهامی، بابت کته گوجه با گوشت،  344هزار 
تومــان پول می گیــرد. قیمت چلوخورشــت 
بادمجان با گوشــت در این رستوران 294هزار 
تومان اســت و با 344هزار تومــان می توانید 
کلم پلو شیرازی را سفارش بدهید. اگر خوراک 
ماهیچه بخواهید، باید 630هزار تومان هزینه 
کنید و براي خوراک مرغ شــاباجی، 420هزار 
تومان پول دهید. قنبرپلو را در چنین رستورانی 

می شود با 379هزار تومان تهیه کرد.

هزینهبازدیدازموزهها؛حداقل۱۰هزار
تومان

شیراز و اصفهان دو شهری هستند که بیشترین 
آثــار تاریخــی را در خــود جــای داده اند. به 
همین خاطر اگر بخواهید در این اردیبهشــت 
به شیراز، سفری سه روزه داشته باشید، احتمالا 
ناچارید برخی از مراکز تاریخــی و دیدنی را از 
فهرســت خود خط بزنید؛ چون با کمبود وقت 
مواجه خواهید شــد! مثلا تخت جمشید یکی 
از مشــهورترین مکان های تاریخی اســت که 
ورودی آن، تنها ۵هزار تومان تعیین شده اما اگر 
با ماشین خودتان به سفر نرفته باشید، باید مبلغ 
نســبتا قابل توجهی را برای رفت وآمد در نظر 
بگیرید؛ چرا که محل آن کمی دور از شهر است. 
آرامگاه حافظ و سعدی از دیگر محل هایی است 
که مسافران به شیراز آن را از دست نمی دهند. 
برای اینکه بتوانید به آرامگاه سعدیه وارد شوید، 
باید 30هــزار تومــان ورودی پرداخت کنید. 
بلیت ورودی باغ نارنجســتان شیراز، 10هزار 
تومان اســت. البته این مبلغ برای خارجی ها، 
100هزار تومان است. اگر بخواهید وارد باغ ارم 
شیراز شوید، باید 30هزار تومان به ازای هر نفر 

هزینه کنید.

خوشا شیراز     و   وضع 
بی مثالش

هزینههایسفرسهروزهبهشیراز
چقدراست؟

گروهبازار|سفربهشیرازدراردیبهشتماهبرایخودشیکمکتباست.حتیدر
تهران،خیابانیبانامبهارشیرازداریمکهنشانمیدهددرشهرهایدیگر،میلبه
سفربهشهرحافظوسعدیبسیارزیاداست.برایاینکهبتوانیددرهمینروزهای
باقیماندهازاردیبهشتخودتانرابهشیرازبرسانید،بایدحداقل800هزارتومان
پولبلیتبدهید.اینمبلغبرایوقتیاستکهشمابخواهیدبلیتدوطرفهاتوبوس
ازتهرانبهشیرازبخریدو12ساعتدرراهباشید.بلیتقطارپیدانمیشودوپیدا
کردنبلیتهواپیماسختاستوامکانداردمجبورشویدبراییکرفتوبرگشت
حدودا4میلیونتومانهزینهکنید.هزینهاقامتدرهتل5ستارهدرشیرازنزدیک
به5میلیونتومانبرایهرشباستوبااینحســاباگربخواهیدسهشبدر
آنجابمانید،باید15میلیونتومانپولداشــتهباشید.اماهتلهاییهمهستند
کههزینهراکمترازیکمیلیونتومانتعیینمیکنندتاهزینهاقامتشماازسه
میلیونتومانبالاترنرود.اقامتگاههایسنتیوبومگردیهایشیرازازنظرقیمت،
چندانفرقچشمگیریباهتلندارند.البتهتعدادوتنوعآنها،بسیارزیاداستو
از800هزارتومانتابالایششمیلیونتومانبرایهرشباقامتازشمادریافت
میکنند.یکپرسغذایسنتیمانندکلمپلوشیرازیدررستورانهایمشهور
شیرازبین350تا500هزارتومانقیمتدارد.ارزانترینگزینهمربوطبهورودی

مکانهایتاریخیودیدنیاستکهاز10تا30هزارتومانتعیینمیشوند.
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۷۵درصدسرمایهگذاری
استارتاپیلجستیکرااسنپ

ودیجیکالاانجامدادهاند
»پاشنه آشیل خرده فروش ها یا سرعت گیر اقتصاد« عنوان یک پنل 
در روز اول رویداد نکستیشــن 2024 بود. این پنل با تسهیل گری 
راضیه مینایی و با حضور مهرداد ملک محمدی، مدیرعامل تاپین؛ رضا 
مقصودی، مدیرعامل پردازش داده نگار و احمد برکتین، مدیرعامل 
میاره برگزار شــد. یکی از موضوعات کلیدی کــه در صحبت های 
میهمانان این پنل مشــهود بود، فقدان آمار دقیق از بازار لجستیک 
بود. یکی از سخنرانان این پنل آمار لجستیک خرده فروشی روزانه 
کشور را یک میلیون و یکی دیگر از سخنرانان دو میلیون عنوان کرد. 
دلیل این آمار متناقض هم عدم ثبت نرم افزاری تجمیعی ذکر شد. 
همچنین مدیران فعال در صنعت لجستیک از رقابت سنگین بخش 
دولتی با بخش خصوصی شکایت داشتند. به اعتقاد آنها، این رقابت 

ناسالم دست وپای بخش خصوصی را در سرمایه گذاری بسته است.
لجستیکصنعتیباسوددهیبالاست

احمد بر کتین، مدیرعامل میاره، در ایــن پنل با بیان اینکه در ایران 
به طور سراسری و روزانه حدود یک میلیون جابه جایی انجام می شود، 
گفت: »اندازه این بازار حدود ششصد تا هزار همت است که 4۵درصد 
از آن متعلق به تهران است. حجم استارتاپ های فعال در این حوزه 
نیز چشمگیر است. لجستیک صنعتی با سوددهی بالاست. بخش 
بزرگی از صنعت لجستیک در دستان شرکت های بورسی است، اما 
این شرکت ها به سرمایه بسیار زیادی نیاز دارند. طی دو سال گذشته 
چهارصد میلیون دلار در بازار نوآوری اســتارتاپ های لجستیکی 
سرمایه گذاری شده که حدود ســیصد میلیون دلار از آن مربوط به 

اسنپ و دیجی کالا بوده است.«
دوسالآینده،دورهورودشرکتهایجدیدلجستیک

بهبازاراست
در ادامه این پنــل مهــرداد ملک محمدی، مدیرعامــل تاپین، از 
چالش های بازیگران خصوصی صنعت لجستیک صحبت کرد و گفت: 
»این صنعت دو بازیگر بزرگ دارد که هر دو دولتی هستند؛ شرکت 
پست و راه آهن. شرکت ملی پست ۵ تا 10 درصد ترافیک روزانه را 
دارد. حالا موضوع مهم این است که نرخ قیمت این شرکت ها به صورت 
دستوری انجام می شود و نه متناســب با منحنی عرضه و تقاضای 
موجود در بازار. این موضوع چالش بزرگی برای بخش خصوصی است 
و عملًا رقابت با این شرکت ها را ناممکن کرده است. ضمن اینکه باعث 
شده شفافیت قیمت مخدوش شــود و ریسک سرمایه گذاری برای 
شرکت های خصوصی بالا برود.« با وجود این رقابت ناسالم، اما نیاز بازار 
به لجستیک فراتر از محدوده خدمات دو شرکت دولتی است. به گفته 
ملک محمدی در حال حاضر، پاشنه آشیل صنعت خرده فروشی در 
کشور، لجستیک است. او توضیح داد: »امروزه رقابت خرده فروش های 
آنلاین برای جذب مشتری مربوط به بازه زمان ارسال و تحویل است. 
بنابراین رشد صنعت خرده فروشی به رشد لجستیک وابسته است 
و یکی دو ســال آینده قطعاً سال های تأســیس شرکت های جدید 

لجستیک خواهد بود.«
ضعفپتانسیلهایدرآمدیدربازارلجستیکیایران

رضا مقصودی، مدیرعامل پردازش داده نگار و یکی دیگر از سخنرانان 
پنل »پاشنه آشیل خرده فروش ها یا سرعت گیر اقتصاد« اظهار کرد: 
»در حوزه لجستیک ایران روزانه حدود دو میلیون جابه جایی انجام 
می شود. ســرمایه گذاری در صنعت لجســتیک در صورتی که در 
زنجیره Middle Mile, First Mile و Last Mile انجام نشود، 
درآمدزایی و سوددهی ندارد. به عبارت دیگر در صورتی سوددهی 
در لجستیک ممکن می شود که در زنجیره یک شرکت انجام شود.«

     خبر     ویژه

پنل »مهارت هــای آینده، شــرکت های آینده« در 
دومین روز از رویداد نکستیشــن در پارک فناروی 
پردیس برگزار شد. در این پنل مینا والی، مدیرعامل 
کارخانه نوآوری رسانه راه کار، در پاسخ به این پرسش 
که نیروی انسانی چه مهارت هایی باید داشته باشد 
تا حذف نشود، بیان کرد: »در تمام سازمان ها به این 
نتیجه رسیده اند که مهم ترین ویژگی نیروی انسانی، 
توانایی یادگیری مهارت های غیرفنی است. مجمع 
اقتصادی جهانی در گزارشــی هشــتصد شرکت را 
بررسی کرده و مهم ترین ویژگی های نیروی انسانی را 
تفکر تحلیلی، تفکر خلاق، تاب آوری، انعطاف پذیری، 
یادگیری مستمر و مهارت کار در محیط های چالشی 
معرفی کرده است. براســاس تجربه خودم، داشتن 
مهارت های نــرم و روحیه یادگیــری از مهم ترین 
ویژگی های نیروی انسانی است. رهبران باید نیروی 
انسانی را به سوی یادگیری مهارت های جدید سوق 
دهند«. او ادامه داد: »نســل زِد، دسترسی بالایی به 
اینترنت داشــته و نوع یادگیری و آمــوزش آن ها با 
نسل های قبلی متفاوت اســت. نسل زِد دوست دارد 
بدرخشد، موفق باشد و برای رسیدن به آن عجله دارد؛ 
بنابراین داشتن برنامه آموزشی شخصی سازی شده 
برای آنها اهمیت دارد. رهبران باید نحوه ارتباط با این 

نسل را یاد بگیرند«.
والی درباره مفهوم برند کارفرمایی خاطرنشان کرد: 
»برند کارفرمایی، نه در منابع انسانی می گنجد و نه 
در برندینگ. این مقوله باید به صورت مســتقل و با 

تخصص های خاص خود شکل بگیرد«.

برندشرکت،محصولمنابعانسانیاست
زهره برزگر، معاون منابع انســانی ارتبــاط فردا، در 
ادامه پنل »مهارت های آینده، شرکت های آینده« با 
بیان این نکته که مهم ترین مهارت برای بقای نیروی 
انسانی در هر عصر و دوره ای شناخت ابزار و یادگیری 
اســتفاده از آنهاســت، عنوان کرد: »اولین نکته در 
آموزش رهبران این است که قبل از پرسنل از ابزارها 
و نحوه استفاده از آنها آگاهی داشته باشند. رهبر باید 
پویا و دارای روحیه یادگیرنده باشد. یکی از بزرگ ترین 
چالش های آمــوزش به رهبران این اســت که تمام 
مسئولیت  های آموزش به گردن منابع انسانی می افتد 

در حالی که منابع انسانی نقش تسهیل گری دارد«.
او در ادامه توضیح داد: »خودآموزی نیروی انســانی 
حین کار ویژگی مهمی اســت؛ چنین نیروی کاری 
مهارت های موردنیاز خود را شناســایی می کند و به 
دنبال یادگیری آن ها می رود. ارزیابی نیروی انسانی 
در هنگام ورود باید سخت گیرانه باشد، زیرا علاوه بر 
هزینه های مالی، هزینه فرهنگی نیز برای ســازمان 
دارد. محصول منابع انســانی برند شرکت است که 
شــامل نحوه نمایش برند و فرهنگ شــرکت برای 

کارکنان و کارجویان است«.

فرهنگسازمانیبایدبهخوبیاحصاشود
سعید ســامان، مشــاور برند، در پنل »مهارت های 

آینده، شرکت های آینده« در پاسخ به این پرسش 
که فرهنگ سازمانی باید چگونه باشد تا باعث جذب 
نیروی انسانی شود؟ اظهار کرد: »فرهنگ سازمانی 
باید با نوع کار و ماموریت سازمان، پرسونای کارکنان 
مرجع و فرآیندهای آن سازمان هماهنگ و متناسب 
باشد؛ از دیگر ســو، فرهنگ سازمانی جاری در یک 
ســازمان باید منطبق به واقع منعکس و بازنمایی 
شــود، چراکه اگر فرهنگ اعلامی شبیه به فرهنگ 
جاری و خود سازمان نباشد، باعث سردرگمی و فرار 
کارجو و نیروی انسانی می شــود. بنابراین فرهنگ 
ســازمانی جاری باید بــه  خوبی احصا شــود. برند 
کارفرمایی نقش مهمی در ایــن حوزه ایفا می کند، 
به همین علت این برند باید هویت و ماهیت داشته 
باشد و به  صورت صادقانه و شفاف تصویر سازمان را 

منعکس کند«.
او در پاســخ به این سوال که کســب وکارها بیشتر 
از مهاجرت نیروهای انسانی آســیب می بینند یا از 
ناامیدی نیروهای انســانی موجود؟ گفت: »هر دو به 
یک اندازه فاجعه بار و آســیب زا است، نیروی انسانی 
ناامید هم در اصــل مهاجرت کرده اســت، حضور 
فیزیکی دارد ولی ذهن و دلــش مهاجرت کرده؛ از 
این رو نیروی انســانی ناامید با نیروی انسانی مهاجر 

برابر است«.
او در بخــش دیگری عنــوان کرد: »پیــش از این، 
مهم ترین بخش ارزش های پیشنهادی شرکت ها به 
کارکنان، معطوف به مســائل مالی  بوده، اما امروزه 
اهمیت ارزش های پیشنهادی غیرمالی افزایش یافته 
و گســترش پیدا کرده و ابعاد زیادی مانند شــادی، 
همدلی، توجه به مســئولیت اجتماعی، تعادل کار و 
زندگی واحترام به کارکنان و ...، را نیز دربرمی گیرد. 
توقع نیروی انسانی امروزی بازنشستگی پس از 30 
سال نیست ، او به دنبال شکوفایی و درخشش است. 
بنابراین شرکت ها باید بخش ارزش های پیشنهادی 
خود را جدی تر بگیرنــد«. ســامان در ادامه افزود: 
»بخشی از مدیران منابع انســانی، چماق کارفرما بر 
سر کارکنان هستند. این بخش بیشتر حامی منافع 
کارفرماســت تا کارمند. تعارض منافــع کارفرما و 
کارکنان باعث شده که واحد منابع انسانی اینچنین، 
نتواند کاری را برای کارکنان پیش ببرد و بعضا کانال 
ارتباطی با کارکنان مختل شود؛ از این رو نمی تواند به 
برند کارفرمایی کمکی کند. بنابراین بهتر است بخش 
روابط عمومی یا برندینگ که امکان همدلی و ارتباط 
بهتری بــا کارکنان دارند این مســئولیت را برعهده 

بگیرند و این خلاء را پر کنند.

مدیران منابع انسانی؛ چماق کارفرما بر سر کارکنان؟
بحث داغ استارتاپی ها در رویداد نکستیشن با موضوع چالش های استخدام در اکوسیستم نوآوری

در سومین روز کاری نمایشگاه بین المللی نفت تهران امضا شد
ملی  های  شرکت  مابین  فی  همکاری  تفاهم نامه 

حفاری و توسعه حفاری تدبیر
اهواز - سید رحمان محمدی: 
حفاری  ملی  های  شرکت 
ایران و توسعه حفاری تدبیر 
روز  سومین  حاشیه  در 
بیست و هشتمین نمایشگاه 
بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی، تفاهم نامه همکاری 
مشترک امضا کردند . به گزارش روابط عمومی شرکت ملی 
حفاری ایران این تفاهم نامه با حضور دکتر حمید رضا گلپایگانی 
فروزنده  علی  دکتر  و  ایران  حفاری  ملی  شرکت  مدیرعامل 
مدیرعامل شرکت توسعه تدبیر در سالن ۸ نمایشگاه بین المللی 
نفت به امضای طرفین رسید.  در آیین امضای این تفاهمنامه 
دکتر گلپایگانی مدیر عامل شرکت ملی حفاری ایران، حفاری 
چاه های نفت و گاز را کاری سخت، پیچیده و مبارزه با طبیعت 
خشن و با ریسک بالا عنوان کرد و گفت: در عملیات حفاری 
تنوعی از تخصص ها و تکنیک های فنی کاربرد داشته تا یک 
حلقه چاه نفت یا گاز به تولید برسد.  وی افزود: دکل حفاری 
نماد این صنعت استراتژیک است و خدمات متنوع با تخصص و 
تجهیزات گوناگون در میادین نفتی ارائه می شود تا فرآیند تولید 
و بهره برداری از میادین محقق گردد.  در ادامه دکتر فروزنده 
ضمن تاکید بر همکاری هر دو شرکت در تحقق برنامه های 
پیش رو گفت: در سال های گذشته در اجرای پروژه ها همکاری 
و تعامل مثبتی با ملی حفاری در حفر چاه های نفت و گاز شکل 
گرفته و بی شک تفاهمنامه امروز استمرار و نوید بخش افزایش 
کارایی و سرعت بخشیدن در اجرای تعهدات قراردادی است. 
مدیرعامل شرکت توسعه حفاری تدبیر در همین ارتباط اظهار 
امیدواری کرد گسترش تعامل سازنده با مجموعه شرکت ملی 
حفاری ایران به ویژه در پروژه چشمه خوش موجب شود تا  با 

کاهش زمان و هزینه، اجرای این طرح توسعه ای شتاب گیرد.

در روز »تفاهم نامه های« شرکت ملی حفاری ایران؛
شرکت های ملی حفاری ایران و تایکو تفاهم نامه 

همکاری امضا کردند
اهواز - سید رحمان محمدی: 
کاری  روز  سومین  در 
نمایشگاه نفت، گاز، پالایش و 
پتروشیمی تهران، شرکت ملی 
حفاری ایران و شرکت تایکو 
تفاهم نامه همکاری امضا کردند. این تفاهم نامه با موضوع ارائه 
 )TOP DRIVE(خدمات تعمیر و ارتقاءگرداننده های فوقانی
در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران با حضور شماری 
از مدیران ارشد صنعت نفت به امضای دکتر حمید رضا گلپایگانی 
مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران و دکتر گرجی مدیرعامل 
شرکت تایکو رسید.  این سند همکاری بر محور بهره گیری از 
ظرفیت های تخصصی شرکت نوآوران تکساز صنعت )تایکو( در 
راستای تأمین نیازهای شرکت ملی حفاری ایران، تعریف و مورد 
امضای طرفین قرار گرفت. بر پایه این گزارش دکتر گلپایگانی 
مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران گفت: این شرکت در سال 
های گذشته از خدمات شرکت تایکو در زمینه ساخت سه دستگاه 
گرداننده فوقانی پیشرفته بهره مند گردیده و نسبت به عقد قرارداد 
ساخت دو دستگاه دیگر اقدام کرده است. وی افزود: تجهیز فوق 
کار،  راندمان  و  افزایش سرعت حفاری  در  درایو  تاپ  پیشرفته 
کاهش گیر لوله ها وکاهش هزینه ها و ارتقا ضریب ایمنی بسیار 
موثر بوده و از نیازهای اساسی صنعت حفاری است.  در ادامه 
دکتر گرجی مدیرعامل شرکت تایکو افزود: این شرکت کشور را 
از واردات این تجهیز اساسی بی نیاز و عملاً با سرمایه گذاری و 
حمایت شرکت ملی حفاری ایران از خروج مقادیر قابل توجهی 

ارز از کشور جلوگیری نموده است. گرجی تصریح کرد: با توجه 
به اعتماد ملی حفاری، بازسازی، تعمیر و و ارتقاء تعدادی دیگر از 
تاپ درایو های سایر دکل های حفاری در اجرای این تفاهمنامه به 
این شرکت واگذارخواهدشد که زمینه اشتغال زایی و بومی سازی 

بیش از پیش را فراهم می کند.

با هدف توسعه فعالیت های اکتشافی در میادین داخلی
شرکت ملی حفاری ایران و شرکت عملیات اکتشاف 

نفت تفاهم نامه همکاری امضا کردند
اهواز - سید رحمان محمدی: 
حفاری  ملی  های  شرکت 
اکتشاف  عملیات  و  ایران 
نفت در سومین روز بیست و 
هشتمین نمایشگاه نفت، گاز، 
پالایش و پتروشیمی تهران تفاهم نامه همکاری امضا کردند. در 
سومین روز کاری نمایشگاه بین المللی نفت تهران، با حضور 
مدیران ارشد صنعت نفت و اصحاب رسانه تفاهم نامه همکاری 
فی مابین شرکت های ملی حفاری و عملیات اکتشاف نفت  
منعقد و به امضای مدیران عامل دو شرکت رسید. دکتر حمید 
رضا گلپایگانی مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران در ارتباط با 
این تفاهمنامه گفت: شرکت ملی حفاری ایران نقش کلیدی در 
فرایند تولید دارد و در چها دهه گذشته برنامه های ترسیم شده 
شرکت ملی نفت ایران را در زمینه حفاری چاه های نفت و گاز 
با نیروی متخصص ایرانی تحقق بخشیده و تخصص های فنی 
این صنعت راهبردی را بومی کرده است.  وی افزود: با اجرایی 
شدن این تفاهم نامه، این سازمان خدمات مورد نیاز جنبی چاه 
های نفت و گاز مورد نیاز شرکت عملیات اکتشاف را از شروع 
عملیات حفاری تا بهره برداری در پروژه های در دست اجرا 
تأمین می نماید.   در ادامه مهندس عبدالمهدی مجتهدی مدیر 
عامل عملیات اکتشاف اظهار کرد: با توجه به توانمندی های 
تجهیزاتی، نیروی متخصص فنی و تجارب میدانی ملی حفاری 
در مناطق نفتخیز کشور، بی تردید در یک تعامل مشترک و 
همکاری مطلوب و نقش ارزشمند این شرکت، پروژه های در 

دست اجرا طبق برنامه اجرا و در دستور کار قرار می گیرند.

باید سالانه یک میلیون نهال صنوبر در همدان تولید شود
و  طبیعی  منابع  مدیرکل  یادگاری:  محبوبه  همدان- 
سالانه  کنند  کمک  مردم  گفت:  همدان  استان  آبخیزداری 
یک میلیون اصله نهال صنوبر در استان تولید شود. اسفندیار 
طبیعی  منابع  موقت  نهالستان  از  بازدید  حاشیه  در  خزائی 
شهرستان بهار اظهار کرد: در رابطه با طرح مردمی »کاشت 
یک میلیارد درخت«، سهمیه هر یک از شهرستان ها سالانه 
این خصوص در  در  تاکنون  بوده که  نهال  هزار  تولید ۲۰۰ 
نهالستان موقت شهرستان بهار ۸۰ هزار اصله نهال از گونه های 
صنوبر، زبان گنجشک، بادام و بید کشت شده است. وی با 
اشاره به پیش بینی تولید ۱۲۰ هزار نهال در نهالستان موقت 
شهرستان بهار طی سال جاری گفت: آبیاری این نهالستان به 
صورت آبیاری تحت فشار بوده و برای اینکه عملیات مبارزه 
لایه های  زیر  صنوبر  قلمه های  شود،  انجام  هرز  علف های  با 
پلاستیکی کشت شده و زنده مانی خوبی دارند و تاکنون ۱۰ 
سانتی متر رشد داشته اند. مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان همدان با بیان اینکه بارندگی های اخیر کمک کرده که 
این نهالستان آبیاری چندانی نداشته باشد خاطرنشان کرد: در 
حوزه طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت تلاش داریم از 
همه عرصه ها برای تولید نهال استفاده داشته باشیم . وی یادآور 
شد: سهمیه استان همدان در طرح مردمی تولید و کاشت یک 
میلیارد درخت، تعداد ۱۲ میلیون اصله نهال طی چهار سال 
بوده که باید در این رابطه در استان همدان سالانه سه میلیون 

اصله نهال تولید کنیم.

مدیر عامل شرکت برق منطقه ای گیلان خبر داد:
استان  انرژی خورشیدی در  شهرك های تخصصی 

گیلان احداث می شود
هماهنگی  جلسه   - رشت 
تخصصی  شهرک های  احداث 
حضور  با  خورشیدی  انرژی 
برق  شرکت  عامل  مدیر 
مدیر  گیلان،  منطقه ای 
انرژی های  سازمان  کوچک  مقیاس  سامانه های  توسعه  دفتر  کل 
تجدیدپذیر و بهره وری انرژی ایران)ساتبا( و نمایندگان شرکت توزیع 
نیروی برق استان گیلان برگزار شد. محمود دشت بزرگ مدیر عامل 
شرکت برق منطقه ای گیلان با اشاره به پایان پذیری انرژی فسیلی و 
آلودگی های زیست محیطی ناشی از آن گفت: به زودی شاهد احداث 
شهرک های تخصصی انرژی خورشیدی در استان گیلان خواهیم بود 
و از نعمت بزرگ انرژی های تجدیدپذیر با مزایای فراوانش بهره مند 
خواهیم شد. دشت بزرگ با برشمردن مزایای انرژی های خورشیدی، 
گفت: عدم آلودگی محیط زیست، ارزان بودن، دائمی بودن، پاک بودن، 
کاهش مصرف سوخت  فسیلی و کاهش گازهای گلخانه ای، قابلیت 
مزایای  از جمله  بزرگ  ابعاد  در  و  خانگی  به صورت   بهره برداری 
منطقه ای  برق  عامل شرکت  مدیر  است.  نیروگاه ها  این  بی شمار 
گیلان گفت: با توجه به عدم اقدام عملی شرکت قبلی جهت احداث 
نیروگاه خورشیدی در شهرک صنعتی لوشان، درخواست کردیم 
مجوزهای داده شده به این سازمان از سوی ساتبا به دلیل عدم 
انجام تعهدات ابطال شود. همچنین از سوی شرکت برق منطقه ای 
گیلان موقعیت های مکانی ساختگاه های لوشان و شفت که مورد 
تایید شرکت شهرک های صنعتی استان بود، به منظور بررسی و 
تخصصی  احداث شهرک  این ساختگاه ها جهت  پتانسیل سنجی 

خورشیدی به سازمان ساتبا منعکس خواهد شد. 

رییس کمیسیون اقتصادی، املاك، سرمایه گذاری و گردشگری 
شورای اسلامی شهر اراك خبر داد:

تملک ۲۰ ملک در طرح ۲۴ متری اراك در سال جاری
و  سرمایه گذاری  املاک،  اقتصادی،  کمیسیون  رییس  اراک- 
گردشگری شورای اسلامی شهر اراک گفت: پیگیری تکمیل پروژه 
گردشگری دره نورالشهدا، تعیین تکلیف بام اراک و تملک ۲۰ ملک 
در طرح ۲۴ متری از برنامه های شورای شهر این شهر در سال جاری 
است. به گزارش اداره ارتباطات و امور بین الملل شهرداری اراک، حامد 
آجرلو در خصوص برنامه های این کمیسیون در سال جاری، تصریح 
کرد: سه برنامه در بخش املاک برای سال جاری در نظر گرفته شده که 
مربوط به خیابان شریعتی، طرح ۲۴ متری و باز شدن گره های ترافیکی 
در بخشی از خیابان شهید بهشتی اراک است. وی خاطر نشان کرد: 
یکی از گام های موثر شهرداری و شورای اسلامی شهر در سال گذشته 
باز شدن معبر سیدالشهدا)ع( به سمت خیابان جهاد بود که موجب 
کنترل بار ترافیکی خیابان دانشگاه اراک شد و بر این اساس برنامه های 
بخش املاک این کمیسیون در نظر گرفته شده است. رییس کمیسیون 
اقتصادی، املاک، سرمایه گذاری و گردشگری شورای اسلامی شهر اراک 
در رابطه با برنامه خیابان شریعتی عنوان کرد: شهرک خودرو اراک 
تقریبا تکمیل و بر این اساس زمینه عقب نشینی برخی از ساختمان های 
این خیابان فراهم شده است. آجرلو ادامه داد: برنامه تملک در خیابان 
شریعتی در دست بررسی کمیسیون قرار دارد و بعد از تصویب به صحن 
علنی شورای شهر ارجاع داده می شود. وی اظهار کرد: برنامه تملک 
در محدوده طرح ۲۴ متری نیز از برنامه های سال جاری شورای شهر 
است که سال گذشته از ۴۰ ملک، ۲۰ فقره تملک و ۲۰ ملک نیز برای 
سال جاری هدف گذاری شده که این پلاک ها باید کامل برداشته شود. 
رییس کمیسیون اقتصادی، املاک، سرمایه گذاری و گردشگری شورای 
اسلامی شهر اراک افزود: پشتوانه طرح مذکور فروش یک و ۶ دهم 
هکتار زمین های مسکونی انتهای خیابان جهاد و ۵۰ ملک خریداری 
شده در محدوده طرح ۵۸ متری است که در مجموع بودجه تملک ۲۰ 

ملک طرح ۲۴ متری را تامین می کند.

خبر

روزی100هزارسفارشسوپرمارکتی!
رامین لایقی، مدیرعامل اسنپ گروسری در گفت وگویی در رویداد اینوتکس و در استیج ایستگاه آینده 
با اشاره به تحولات صنعت لجستیک و جایگاه اسنپ گروسری در این صنعت گفت: »سهم لجستیک 
خرده فروشی از کل بازار لجستیک 10درصد است و هدف اولیه اسنپ گروسری این بوده که بتواند سهم 
2درصدی داشته باشد.« به گفته لایقی مهم ترین تغییری که اســنپ گروسری ایجاد کرد این بود که 
سوپرمارکت های بزرگ برای استفاده از این خدمات مدل تجاری خود را تغییر دادند و برای مثال ساختار 
کسب وکار بزرگی مثل هایپراستار متحول شد. همچنین تجربه بسیار ملموسی برای مصرف کنندگان بود. 
لایقی اشاره کرد که اسنپ مارکت و اسنپ اکسپرس دو بال اسنپ گروسری هستند و به خصوص بخش 
مارکت اسنپ تحت تاثیر کرونا رشدی خیره کننده داشته است. او با اشاره به اینکه اسنپ مارکت با روزی 
10 سفارش کار خود را شروع و حالا به بیش از 100 هزار سفارش سوپرمارکتی در روز رسیده؛ گفت: » 
تلاش داریم در شهر های دیگر غیر از تهران این سرویس را توسعه بدهیم و بازار خرده فروشی کشور را 
دگرگون کنیم.« او تاکید کرد دارک استورهای خود اسنپ نمی خواهند رقیب سوپرمارکت ها باشند و صرفا 
با هدف ایجاد تعادل میان عرضه و تقاضا و تنوع کالایی در برخی مناطق راه اندازی شده اند و تعدادشان 
کمتر از 100تا در شهر تهران است. لایقی تأکید کرد: »تمرکز اصلی امسال اسنپ گروسری این است که 
بتواند بیشتر از همیشه در تعامل متقابل با سوپرمارکت ها باشد، زیرا رشد خرده فروشی و رشد کسب وکاری 
مانند ما درهم تنیده اســت.« او با تاکید بر اینکه صنعت جذاب در بازار آنلاین صنعتی است که سالانه 
حداقل دو برابر شود اما به دلیل شرایط خاص اقتصاد ایران این اتفاق نیفتاده است. با این حال او پیش بینی 

کرد که تا پنج سال آینده سالانه 2درصد سهم لجستیک آنلاین خرده فروشی افزایش پیدا خواهد کرد.

افزایش110درصدیسرمایهگذاریرویهوشمصنوعی
حامد تهمورثی، مدیر ارشد فناوری MCINext  که بازوی نوآوری همراه اول محسوب می شود می گوید 
 Big این شرکت فعالیت خود را از دو سال پیش آغاز کرده و متمرکز بر حوزه هوش مصنوعی و راهکارهای
data جلو آمده است.به گفته تهمورسی هوش مصنوعی مولد یا Generative AI به شدت محبوب 
است و کاربرد زیادی در صنایع دارد. گروه MCINext با این هدف شکل گرفته که بازیگری جدی در 
کلان داده شود و این کار را از سه طریق پیش می برد: با پژوهش و تحقیقات، مهندسی محصول و ایجاد 
 Core Service ،Near Core در سه حوزه MCINext « :زیرساخت پژوهشی و پلتفرم. او توضیح داد
و Beyond Core خدمات ارائه می دهد. از هوش مصنوعی می توان در بخش ســرویس مشتریان و 
بازاریابی استفاده کرد. هدف گذاری سه ساله ما این است که بیش از ۵0درصد از کاربران به صورت مستقیم 
با یک سرویس هوش مصنوعی ارتباط داشته باشــند. این امر فروش را 10درصد و وفاداری مشتری را 
20درصد افزایش می دهد.« مدیر ارشد فناوری MCINext خاطرنشان کرد: »بین سال های 2021 تا 
2023 سرمایه گذاری روی استارتاپ ها کاهشی 6۵درصدی داشته است، اما در همین بازه سرمایه گذاری 
در Generative AI افزایش 110درصدی داشته اســت که این امر نشان می دهد صنایع ارزش این 

فناوری را به خوبی درک کرده اند.«

داروهایآیندهراهوشمصنوعیمیسازد!
پنل »کشــف دارو با هوش مصنوعی: AI Driven Drug Discovery« با حضور محمد نقی زاده، 
بنیان گذار استیم آنالتیکس و لیلا زارعی، بنیان گذار ایکاف، یکی از پنل هایی بود که در سومین روز از 
نکستیشن 2024 برگزار شــد و در آن درباره توســعه داروهای آینده براساس هوش مصنوعی بحث و 
گفت وگو شد. نقی زاده درباره تحولات توسعه دارو، تکنولوژی های این حوزه و شرکت های فعال در این 
عرصه اظهار کرد: »فرایند توسعه دارو در حال حاضر بازه ای چهار یا پنج ساله است، اما هوش مصنوعی 
می تواند این روند را به هشت ماه کاهش دهد. در حال حاضر 270 کمپانی و شرکت در سراسر جهان در 
حوزه توسعه دارو با هوش مصنوعی فعالیت دارند که اکثر آنها در 10 سال اخیر تأسیس شده اند و ۵0درصد 
از آنها نیز در آمریکا مستقرند.« او ادامه داد: »سرمایه گذاری در حوزه توسعه و اکتشاف دارو از طریق هوش 
مصنوعی در سال 2022 حدود 2۵ میلیارد دلار بوده است. از سال 2010 تا کنون هزار و ۸7 پتنت در 
این حوزه ثبت شده که 23۸ مورد آن فعال است و در سه سال اخیر ثبت شده اند. 46۵ پتنت ثبت شده 
در این حوزه در آمریکا و 167 مورد در چین بوده است. متوسط رشد در این حوزه در پنج سال اخیر بیش 
از ۵0درصد بوده است.« لیلا زارعی، ضمن اشاره به این موضوع که شرکت ایکاف در سال 1394 تأسیس 
شده و در حوزه تحلیل و استفاده از اطلاعات پتنت ها فعالیت می کند، درباره استفاده از هوش مصنوعی در 
توسعه و اکتشاف دارو اظهار کرد: »با استفاده از این فناوری اسیدهای آمینه را در کنار هم قرار می دهند تا 
پپتاید خاصی بسازند که در پروتئین دارورسانی به کار می رود. بررسی پتنت ها اهمیت ویژه ای دارد، زیرا 
افرادی به سراغ ثبت حق امتیاز می روند که پتانسیل و بازار آن فناوری و نوآوری را دیده باشند.« او ادامه 
داد: »رد پای استفاده از هوش مصنوعی در پتنت ها از سال 2017 دیده می شود. در این میان در حالی که 
پتنت های ثبت شده در آمریکا بیشتر در ارتباط با دانش اکتشاف یا یافتن الگوهاست، در چین بیشترین 

آنها در حوزه نحوه آرایش ساختار پپتایدها در ساخت پروتئین دارورسان است.«
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   توئیت بازی
بار دیگر عطاران

کامنت ها

برخی چهره ها آنقدر محبوب هستند و جایگاهی رفیع پیش 
مخاطب دارند که می توان بــا بهانه و بی بهانه یادشــان بود. 
نمونه اش رضا عطاران که این بار به مناسبت سالروز تولدش بار 
دیگر سراغ او رفته ایم. او که متولد بیستم اردیبهشت است، هم 
در جایگاه کمدین ارج وقرب بسیاری دارد و هم به عنوان بازیگر 
نقش های جدی، مورد توجه مخاطبان و  اهالی سینماســت. 
او کارگردانی موفق اســت و در عرصه فیلمنامه نویســی هم 
جایگاهی ویژه دارد. بخش مهمی از شــهرت رضا عطاران به 
واسطه بازی در مجموعه های »پرواز 57« و »ساعت خوش« 
و »سال خوش« مهران مدیری در دهه 70 به دست آمد و بعد 
از آن به واســطه ساخت ســریال هایی که خودش کارگردان 
آنها بود، این شهرت ادامه پیدا کرد. »خانه به دوش« ، »متهم 
گریخت« ، »بزنگاه« و ... از جمله سریال هایی است که عطاران 
کارگردانی و بازی کرد و همچنان تماشای آنها مخاطب را سر 
ذوق می آورد. او در سینما هم صاحب چندین فیلم پرفروش 
اســت و این، ریشه در اســتعداد کمدی اش دارد. از آن طرف 
نقش های جدی عطاران نیز مورد تحســین قرار گرفته است. 
عطاران تا چند وقت پیش سریال »دفتر یادداشت« را به عنوان 

بازیگر، در شبکه نمایش خانگی داشت و نمره قبولی گرفت.

  وحید سعیدی: رضا عطاران دارای ویژگی منحصر به فردی 
است که تماشــاگر را جذب خودش می کند حتی اگر آن فیلم 
اثری متوســط یا حتی ضعیف باشــد. فروش بعضی فیلم های 
کمدی معمولی و متوسط نشــان از همین ماجرا دارد. او در هر 
حال کارش را درست انجام می دهد آنقدر درست که مخاطب 

حتی اگر فیلم را نپسندد با او و بازی اش همراه می شود.

  احمد رنجبر: رضا عطاران بازیگری است که همزمان در 
نقش کمدی و جدی می درخشــد. نمود تازه این اتفاق فیلم 
سینمایی »روشن« و سریال خانگی »دفتر یادداشت« بود. آن 
مرد جدی و گاه عبوس کجا و این شخصیت سرخوش کجا؟ در 
کارنامه عطاران تجربه ناکام هم به چشم می خورد )مثل ویلای 
ساحلی( اما این مسئله، روی محبوبیتش سایه نیفکنده است.

   آنالیز    رصد خانه

 سریال »آمستردام« به کارگردانی مسعود قراگزلو اولین سریالی بود که پلتفرم »تماشاخونه« با آن 
فعالیت خود را به شکل رسمی آغاز کرد  اما پخش این سریال بعد از انتشار قسمت یازدهم متوقف   
و دیگر ارائه نشد. کارگردان این سریال به تازگی با انتشار عکسی از پشت صحنه کارش نوشته که 
هیچ اطلاعی از سرنوشت »آمستردام« ندارد و نمی داند که مابقی قسمت ها پخش خواهد شد 
یا خیر. پیشتر مهدی سلطانی از بازیگران اصلی این سریال  با انتشار پستی ضمن عذرخواهی از 
مخاطبان به دلیل توقف پخش سریال »آمستردام« نوشت: »تا آنجا که من آگاهم این بار دعوا بین 
تولید کننده و پخش کننده است. معمولا در این مواقع دعواها ریشه های مالی دارند اما هر چه   باشد 
به نظر می رسد در این دعوا حرمت و احترام مخاطب نادیده گرفته شده است.« هنگامه قاضیانی، 

مهدی پاکدل و شهرام حقیقت دوست دیگر بازیگران سریا ل 30 قسمتی آمستردام هستند.

مجید واشقانی در سریال »هفت ســر اژدها« به کارگردانی ابوالقاســم طالبی  در نقش 
آقازاده ای به نام »متین سلطان خواه« به ایفای نقش پرداخت . این سریال از نظر واشقانی 
توسط مردم دیده شده است. او در گفت وگویی که به تازگی با خبرگزاری مهر انجام داده، 
عنوان کرده:» وقتی مردم در کف خیابان شخصیت سلطان را به اسم صدا می کنند یعنی 
آن سریال دارد دیده می شود. اساساً نه در این ســریال که هر بازیگری در هر سریالی که 
بازی دارد، بازتابش را در خیابان می بینیم و اگر بازتابی  یا واکنشی نبینیم یعنی کار دیده 
نشده است. اگر ببینیم و حجم واکنش ها زیاد هم باشد پس حتماً کار دارد دیده می شود. 
هدف نهایی هر اثر نمایشی هم دیده شدن است آن هم در فضایی که امروز برای تلویزیون 
وجود دارد که عده ای می گویند ما تلویزیون را دوست نداریم یا تلویزیون ما خاموش است.«

روز گذشــته در همین بخش اعلام کردیم که وضعیت پخش فصل سوم »سرزمین مادری« 
مشخص نیست و شبکه سه به تازگی شروع به بازپخش فصل اول و دوم این سریال کرده است. 
در همین خبر تاکید کردیم که این احتمال وجود دارد که آغاز فصل سوم بعد از ایام بازپخش 
دو فصل اول و دوم اتفاق بیفتد، نکته ای که تسنیم آن را تایید کرده و درباره اش نوشته است :» 
فصل سوم »سرزمین مادری« در حال اتمام کارهای پس تولید است. جلوه های ویژه سنگینی 
دارد که مراحل پایانــی را می گذراند. پخش آن بعد از بازپخش فصل اول و دوم »ســرزمین 
مادری« خواهد بود. در فصل سوم »سرزمین مادری«، زمان وقوع اتفاقات سریال به سال های 
56 و 57 می رسد و داستان وارد مرحله میانسالی رهی می شود و به همین جهت آرش مجیدی 

جایگزین شهاب حسینی که بازیگر نقش دوره جوانی این شخصیت است می شود.«

واکاوی روز      کارگردان آمستردام و بی اطلاعی از سرنوشت سریال

اظهار نظر روز      واشقانی از لقب جدیدش می گوید

ادعای روز       فصل سوم سرزمین مادری بعد از پایان باز پخش  فصل اول و دوم

استقبال مردم از عادل 
فردوسی پور در نمایشگاه 
کتاب و سروش صحت در 

جشن امضای کتاب، نشان 
از محبوبیت بی پایان این دو 

چهره دارد.

سریال دونده دوست داشتنی با بازی بیون وو سوک و کیم هه یون، درامی کمدی، رمانتیک و فانتزی محصول شبكه 
tvN است. این سریال داستان طرفدار پرشوری را دنبال می کند که به گذشته بر می گردد تا از عشق مورد علاقه خود 
 »Times« محافظت کند. کارگردانی سریال دونده دوست داشتنی بر عهده یون جونگ هو ، سازنده دو اثر زیبای
و »Flower of Evil« است و فیلمنامه نویس سریال جذاب »True Beauty« لی سی یون نیز نویسندگی این 
اثر را برعهده دارد که باعث افزایش هیاهوی درام شده است. این سریال عاشقانه با مضمون سفر در زمان، قصد دارد 
تا یک سوال را مطرح کند: »اگر این شانس را داشتید تا عزیزترین فرد از دست رفته زندگی تان را نجات دهید، چه 
می کردید؟« داستان سریال جذاب دونده دوست داشتنی از این قرار است :»ایم سول 34 ساله یک طرفدار پرشور 
که از مرگ هنرمند مورد علاقه اش ریو سون جه ویران شده است، برای نجات او به 15 سال قبل بازمی گردد، زمانی 
که هر دو آنها دانش آموزانی دبیرستانی هستند. در واقع قهرمان داستان با سفری غیرمنتظره در زمان، در موقعیتی 

قرار می گیرد تا عزیزترین فرد زندگی اش را از تلخی های معلق در آینده نجات دهد و از مردنش جلوگیری کند.
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مسعود کریمی خضرا مدیر گروه 
سریال های کمدی مرکز سیما 

فیلم از نگارش فیلمنامه ای طنز در 
حوزه ورزش توسط برادران عامل 
هاشمی خبر داده است. هدایت، 
علی و هادی سه برادری هستند 

که این روزها به اتفاق هم در 
حال نگارش این فیلمنامه کمدی 

ورزشی هستند.

شبکه نمایش از شنبه تا سه شنبه 
برای باکس ساعت 21 خود 

چهار فیلم ایرانی را آماده پخش 
کرده است. »دوقلوهای عزت«، 

»وانتافه«، »خانه خلوت« و 
»قدمگاه« فیلم هایی هستند که به 
ترتیب در چهار روز ابتدایی هفته 
روی آنتن شبکه نمایش می روند.

محبوبیت عادل و سروش

شبکهساعتقالب  برنامه

ورزش17:45هفته 35 لالیگا اتلتیکومادرید – سلتاویگو
سه19هفته 37 لیگ جزیرهمنچستریونایتد – آرسنال

آنتن، نماوا و فیلیمو19هفته 33 بوندس لیگابایرن مونیخ – ولفسبورگ 

ورزش19:30هفته 36 سری A ایتالیایوونتوس – سالرنیتانا

ورزش22:15هفته 36 سری A ایتالیاآتالانتا - آاس رم

آنتن، نماوا و فیلیمو22:30هفته 33 لیگ یک فرانسهپاری سن ژرمن  -تولوز

منیژه خسروی   
هفتصبح

نرگس آبیار فیلمساز معتبری است که حالا مرحله ای 
تازه از فعالیت حرفه ای خود را آغاز کرده. ساخت دو 
سریال اقتباسی بر اساس دو رمان مشهور »سووشون« 
و »بامداد خمار« نشانه ای از این مسئله است. جالب 
آنکه هر دو اثر، محبوب و پرفروش هستند که یکی 
مورد توجه قشر نخبه و دیگری عامه مردم است. وجه 
مشترک این دو رمان، هویت ملی است که هر کدام، 
این مهم را با زبان خاص خود مطرح می کنند. پس، فعلا 
دو امتیاز باید به حساب خانم آبیار واریز کرد: تلاش 
برای اقتباس و اهتمام به هویت ملی. »بامداد خمار« 
قرار است با سرمایه گذاری کارت گردشگری پارس 
به سرانجام برسد و به عنوان یکی از محصولات پلتفرم 

تازه  تاسیس شیدا در اختیار مخاطبان قرار بگیرد.    

   مورد اول| جایگاه نرگس آبیار
نرگس آبیار پیش از ساخت فیلم بلند، در وادی ادبیات قدم 
می زد و 31 عنوان کتاب در حوزه داســتانی و ادبیات دارد. 
در ادامه، فیلم کوتاه و مستند ســاخت و سپس وارد حوزه 

سینمای حرفه ای شد. این اتفاق سال 91 و با فیلم متفاوت 
»اشــیا از آنچه در آینه می بینید به شــما نزدیکترند« رقم 
خورد. آبیار در گام دوم با »شیار 143« جهشی بلند داشت. 
تحسین منتقدان و رســانه ها به همراه کسب سه سیمرغ 
ویژه هیات داوران، بهترین بازیگر زن و بهترین فیلم از نگاه 
تماشاگران جشــنواره فجر، تاییدی اســت بر کیفیت این 
اثر. فیلم بعدی او »نفس« نیز در جشــنواره فجر درخشید. 
اتفاق خاص تر کارنامه آبیار »شبی که ماه کامل شد« است 
که توانســت 6 ســیمرغ را به خود اختصاص دهد. آخرین 
ســاخته او یعنی»ابلق« نیز صاحب عنوان بهترین فیلم از 
نگاه تماشاگران جشنواره فجر شد. علاوه بر این، آبیار بعد از 
ساخت فیلم »نفس« که منجر شد تا عضو رسمی آکادمی 
اســکار شــود، در بخش بین الملل حضوری پر رنگ دارد و 

آثارش مورد توجه مخاطبان و جشنواره های جهانی است.
   مورد دوم| چشم انتظار سووشون

بازخوانی کارنامه آبیار، آدرسی است تا بدانیم چرا حضورش 
پشــت دوربین »بامداد خمــار« واجد ارزش اســت. تازه، 
سریال »سووشون« بر اساس رمان ماندگار سیمین دانشور 
هم هســت که به زودی پخش می شــود. در این روزها  که 
هزینه تولید »سووشون« زبانزد شده، عده ای عقیده دارند  
پروژه های عظیم نیازمند بودجه ویژه هســتند. اســتدلال 

این است که حتی سریال های بی کیفیت تلویزیون با ارقام 
بالا تولید می شــوند. پس، هزینه سریال ملی »سووشون« 
زیاد نیست و ریشه این حاشــیه ها، به خطر افتادن بیش از 
پیش موقعیت تلویزیون با تولید آثــاری پر مخاطب چون 

»سووشون« تعبیر می شود.
   مورد سوم | سرمایه گذار و پلتفرم

حساسیت رسانه ای بر فعالیت های جانبی موسسات مختلف، 
امری مهم و لازم است. با این حال، برخی پیش داوری ها و 
اعتراضِ بدون استدلال، مشکوک و عاری از نگاه دلسوزانه 
است. ابتدا به ساکن، سرمایه گذاری ســازمان ها در تولید 
آثار فرهنگی-هنری امری نیکو است؛ به شرطها و شروطها. 
پیش تر که چند بانک وارد حوزه سینما شدند، همین نکته 
را نوشتیم. حالا نوبت به بانک گردشگری رسیده که »بامداد 
خمار« یکی از پروژه های آن است. طبعا ساخت محصولات 
هنری با استفاده از انباشت سرمایه و ســودی که از مردم 
دریافت می شود، پسندیده است. و چه بهتر که این همکاری 
با چهره ای کاربلد چون نرگس آبیار باشد. این را هم اضافه 
کنیم که بانک مذکور، پروژه را بزرگ تر دیده است و خود، 

پلتفرم تازه ای به نام شیدا تاسیس کرده. 
    مورد چهارم| رمان بامداد خمار

در میان رمان های عامه پســند، »بامداد خمار« یکی از آثار 

خاص و ویژه است. این کتاب به قلم فتانه حاج سید جوادی 
در سال 74 منتشر شد و حالا تیراژ آن از 300 هزار نسخه 
عبور کرده و همچنان محبوب است. حرف های روشنفکری! 
را کنار بگذاریم و اقرار کنیم »بامــداد خمار« در قالب یک 
داستان سرگرم کننده، ســویه های آموزشی-تربیتی دارد. 
صفحات حوادث روزنامه ها همچنان پر اســت از سرنوشت 
پسران و دختران نوباوه که هیجان نوجوانی، آنها را گرفتار 
مصائب می کند. پس، »بامداد خمار« در قالب ســریالی بر 
اساس اقتضائات امروز، می تواند در کنار کارکرد سرگرمی، 
درس آموز باشــد. علاوه بر ایــن، پرداختن بــه تاریخ که 
مهمترین مولفه در حوزه هویت ملی است، در آثاری چون 
»سووشــون« و »بامداد خمار« اهمیت ویژه ای دارد و یکی 
از چالش های امروز با نسل Z به دلیل فراموشی هویت ملی 

در آثار نمایشی است.
   مورد پنجم| اقتباس، مخاطب و چند ماجرا

مدتی اســت مســئله اقتبــاس در فرآیند تولیــد فیلم و 
ســریال های ایرانی رشد داشــته و از قضا نتیجه اغلب آنها 
خوب بوده. این کاری اســت که کشورهای صاحب صنعت 
ســینما به کرات انجام می دهنــد و بازار را به تســخیر در 
می آورند. این هم نکته ای دیگر از اهمیــت تولید »بامداد 
خمار« که محمد داوودی فیلمنامه آن را به تهیه کنندگی 
حسن مصطفوی آماده کرده. همین نکته درباره »سووشون« 
نیز صدق می کند. ضلع دیگر ماجرا، مخاطب است که در سیر 
تولیدات و نیز گســترش پلتفرم ها، بازیگر اصلی محسوب 
می شــود. مخاطبی که طی ســال های اخیر، پلتفرم ها و 
محصولات شــان را بهترین عنصر برای سرگرمی دانسته و 
طبیعی است هر اتفاق تازه با رنگ و بوی متفاوت، او را بیش 
از پیش سر ذوق  آورد. این انتظاری اســت که از »شیدا«، 

»بامداد خمار«، »سووشون« و ... می رود.

نرگس آبیار پس از ساخت سریال اقتباسی »سووشون«، سراغ رمان پرفروش »بامداد خمار« رفته 
است. چرا این اتفاق اهمیت دارد و چرا همراهی یک بانک با پروژه جدید او قابل تامل است؟

آبیار با ابزار اقتباس در جست وجوی هویت ملی

         منظر اول| عادل فردوسی پور عادل فردوسی پور ظهر روز جمعه )21 اردیبهشت( در نمایشگاه کتاب حاضر شد 
و علاقه مندان برای خرید کتاب های او صف بســتند. آنطور که خبرگزاری آنا نوشته: »مجری و برنامه ساز سرشناس 
کشورمان با حضور در غرفه نشر چشمه واقع در راهروی 26 شبستان مصلی تهران با خوانندگان کتاب هایش دیدار 
کرد. این حضور که از ساعت 11 شروع شده بود، حدود چهار ساعت طول کشید؛ علاقه مندان به این مترجم و برنامه ساز 
ورزشی، صف طویلی را در حیاط بیرونی شبستان تشکیل داده بودند که تا ورودی منتهی به غرفه نیز ادامه پیدا کرد. 
نشر چشمه کتاب های »فوتبال علیه دشمن« نوشته سایمون کوپر »هنر شــفاف اندیشیدن« نوشته رولف دوبلی و 
»مارادونا« اثر گیم بالاگه را باترجمه عادل فردوسی پور روانه بازار کتاب کرده است.« انتشار خبر، عکس و ویدئوی این 

اتفاق، واکنش های فراوانی در فضای مجازی به همراه داشت که کلیدواژه آنها اشاره به محبوبیت فردوسی پور است.

         منظر دوم| سروش صحت هفته پیش )1۸ اردیبهشــت( ویدئو و تصاویری از جشن امضای کتاب »تاکسی 
سواری« با حضور سروش صحت در شهر رشت ، منتشر شد. استقبال بالا از این رویداد، یادآور کتاب خوانی صحت 
در کانادا و نیز حضورش در فستیوال کوچه در شهر بوشهر است. این اتفاق هم توام با واکنش در فضای مجازی بود 
و اشاره ها به سمت تلویزیون رفت که اجازه تداوم »کتاب باز« را نداد. برنامه ای که سروش صحت آن را تبدیل به 
محصولی جذاب برای خاص و عام کرده بود. او حالا تصمیم دارد برنامه ای مشابه »کتاب باز« برای انتشار در یکی از 
پلتفرم ها آماده کند. از آن سو، عادل فردوسی پور بعد از کنار گذاشته شدن از »نود« در مقام تهیه کننده، »فوتبال 
120« را روی آنتن شبکه ورزش داشت. سال پیش اما به طور کامل از تلویزیون جدا شد و فعالیت برنامه سازی اش 

را در فضای مجازی با »فوتبال 360« پیش برد. این برنامه تبدیل به اثری محبوب و جریان ساز شده است.

دوندهدوستداشتنی
  کارگردان: یون جونگ هو

  بازیگران: بیون وو سوک، کیم هه یون، 
سونگ گون هی

  تعداد قسمت ها:16
  محصول : 2024 / کره جنوبی
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منتظر فروشگاه اپلیکیشن مایکروسافت باشید

یکی از مدیران مایکروســافت تایید کرد فروشــگاه بازی هــای ایکس باکس 
تابستان امسال برای اندروید و iOS در دسترس قرار می گیرد. سارا باند، رئیس 
ایکس باکس، در جریان برگزاری اجلاس فنــاوری بلومبرگ، تایید کرد که 
مایکروسافت در ماه جولای )تیر و مرداد( فروشگاه بازی های موبایلی ایکس 
باکس را برای اندروید و iOS منتشر می کند. به گفته باند، استور ایکس باکس 
برای گوشی ها به صورت بومی اجرا نخواهد شــد بلکه در قالب نسخه وب در 
دسترس قرار می گیرد. این موضوع به مایکروسافت اجازه می دهد تا فروشگاه 
نرم افزاری خود را برای »همه دســتگاه ها« منتشــر کند. به گزارش زومیت، 
کاربران گوشی آیفون در اتحادیه اروپا می توانند به لطف قوانین جدید از استور 
ایکس باکس در قالب نسخه تحت وب اســتفاده کنند. با این حال، مشخص 
نیست که بازی ها چگونه از طریق وب توزیع می شوند. احتمالا پلتفرم های ابری 
نقش مهمی در این خصوص خواهند داشت. از جمله بازی هایی که در استور 
ایکس باکس در دسترس قرار می گیرند به کندی کراش و ماینکرفت اشاره شده 
است. هدف نهایی مایکروسافت ارائه یک فروشگاه اپلیکیشن واقعی به عنوان 

رقیبی برای گوگل پلی و اپ استور است؛ اما فعلا از چنین هدفی فاصله دارد.

معرفی کنسول جدید نینتندو تا پایان سال

اگرچه نینتندو اعلام کرده که در رویداد خبری خود در ماه ژوئن برنامه ای برای 
نمایش کنسول بعدی خود ندارد، کم کم برای این رونمایی آماده می شود. امروز 
رئیس این شرکت ژاپنی، رسما تایید کرد که »نینتندو« کنسول بعدی خود 
را تا پایان امسال معرفی می کند. به گزارش فارنت، رویداد »نینتندو دایرکت« 
ماه ژوئن با تمرکز بر بازی  های بعدی کنسول »نینتندو سوییچ« برگزار خواهد 
شــد. در این رویداد بازی هایی که در نیمه دوم سال 2024 برای این کنسول 
عرضه می شوند، معرفی خواهند شد. در عین حال رئیس نینتندو تاکید کرده 
که در این رویداد خبری از کنســول جدیدشــان نخواهد بود. در عوض آقای 
»شــونتارو فوروکاوا« تایید کرده که »جانشین نینتندو ســوییچ« را تا پایان 
ســال مالی جاری معرفی خواهند کرد. این یعنی تا قبل از ماه مارس 2025 
)پایان سال مالی فعلی( شاهد رونمایی از کنسول بعدی نینتندو خواهیم بود. 
فوروکاوا همچنین اشاره کرده که اکنون از اولین رونمایی نینتندو سوییچ بیش 
از 9 سال می گذرد. کنسولی که در ماه مارس 2015 میلادی معرفی شد و در 
رویداد دایرکت ماه ژوئن، احتمالا آخرین بازی های آن هم معرفی خواهند شد.

از گوگل پیکسل جدید رونمایی شد

گوگل به تازگی از گوشی میان رده جذاب خود با نام پیکسل 8a رونمایی کرد؛ 
محصولی قدرتمند، زیبا و در عین حال، خوش قیمت.

گوگل بالاخره از گوشی میان رده خود رونمایی کرد؛ آخرین محصول از سری 
 8a که قیمت بسیار مناسب و مشخصات فنی مطلوبی دارد. درباره پیکسل A
صحبت می کنیم که شــرکت آمریکایی امشــب از آن رونمایی کرد. نماینده 
جدید گوگل در مقایسه با نسل قبلی خود ظاهر جدیدتری داشته و با پیکسل 
8 و 8 پرو هم تفاوت هایی دارد. حالا زوایای تیز گوشــه ها حذف و جای آن را 
گوشه های منحنی گرفته اند. همچنین حالا پنل پشــتی پلاستیکی و فریم 
آلومینیومی، بافت نرم و ماتــی دارند که زیبایی گوشــی را دوچندان کرده 
است. گوگل برای نمایشگر این محصول یک محافظ گوریلا گلس 3 را در نظر 
گرفته که نمی دانیم با وجود این همه برچسب محافظ باکیفیت، چرا شرکت 
آمریکایی باید به سراغ این برچسب یک دهه قبل می رفت. استاندارد ضد آب 
 8a هم این گوشی را در برابر نفوذ آب، کاملا ضد آب کرده است. پیکسل IP67
از دو دوربین روی پنل پشتی خود بهره می برد؛ دوربین اصلی 64 مگاپیکسل 
با گشودگی دیافراگم 1/89 و دوربین فوق عریض 13 مگاپیکسل با گشودگی 
دیافراگم 2/2. روی پنل جلو هم سلفی 13 مگاپیکسلی را با گشودگی دیافراگم 

f/2.2 شاهد هستیم.

رویای زندگی در ماه
آیا تا به حــال فکر کرده اید که زندگــی روی ماه چگونه 
خواهد بود. به نظر می رســد، دانشــمندان مدتی است 
که در حال کاوش هســتند که بــرای زندگی در دنیای 
دیگر چه چیزی لازم اســت؟ قطعا زندگــی در ماه کار 
آسانی نیست؛ موانع زیادی وجود دارد که قبل از این که 
بتوانیم چمدان هایمان را ببندیم، باید آنها را حل کنیم. 
برای زندگــی روی ماه، به منبع انــرژی قابل اطمینان 
و تجدیدپذیر نیاز داریم. اگرچه ناســا در حال توســعه 
سیســتم های تولید برق اســت که می تواند از ماندن 
طولانی تر در سطح ماه پشتیبانی کند، زیرساخت های 
انرژی اضافی برای تحقق استقرار انســان در ماه مورد 
نیاز اســت. از برخی جهات، این چالــش با چالش های 
روی زمین تفاوت چندانی ندارد. به عنوان مثال، انرژی 
خورشــیدی یک راه حل کارآمد و پایدار برای بسیاری 
از نیازهــای ما اســت و مبتکــران در حال حاضر روی 
راه حل های مختلفی کار می کنند تا انرژی خورشــیدی 
تولیدشده در روز را ذخیره و در شــب استفاده کنند. با 
این حال، از جهات دیگر، محیط ماه چالش های منحصر 
به فردی ایجاد می کنند؛ برای مثال، انرژی خورشیدی 
در ماه نیز موجود است، اما شب قمری به طور تصاعدی، 
سردتر و طولانی تر از شــب روی زمین است. بسیاری 
از راه حل های انرژی زمینی ممکن است در ماه کارساز 
نباشند. به همین دلیل است که ناســا در حال بررسی 
فناوری های بالقوه است که می توانند به چگونگی به دست 
آوردن انرژی در ماه کمک کنند. در زمین، ما شبکه برق 
را بدیهی می دانیم، اما بیش از یک قرن طول کشــید تا 
شبکه ای را بسازیم که امروز به آن تکیه می کنیم تا برق 
را از نیروگاه های متمرکز به خانه های خود برسانیم. در 
ماه، نیازهای مشــابهی برای توزیع نیــرو وجود خواهد 
داشت، اما همچنین رویکردهای بالقوه جدیدی که برای 
سطح ماه مناسب تر اســت، وجود خواهد داشت. مواد 
پیشرفته برای ســیم های توزیع می تواند به اطمینان از 
اتلاف انرژی کمتر در فواصل طولانی و دوام بهتر کمک 
کند. شاید هیجان انگیزترین پتانسیل برق بی سیم باشد 
که به آن پرتو برق نیز می گویند. ایــن فناوری ها هنوز 
به طور گسترده در زمین مستقر نشــده و ماه می تواند 
جایگاه مناســبی برای این فناوری باشــد. ناسا امیدوار 
 ،Watts on the Moon ،اســت در چالش نوآوری
ایده هایی را برای این فناوری ها و سایر فناوری هایی که 
شاید هنوز ابداع نشده، ارائه کند. بر کسی پوشیده نیست 
که ماه دقیقا محیطی مهمان نواز برای انسان ها نیست. 
اگر قرار است روی ماه زندگی کنیم، کارهای زیادی باید 
انجام دهیم تا آنجا را ایمــن و راحت کنیم. چالش های 
صد ساله ناسا در حال حاضر کاوش در این مورد را آغاز 
کرده، اما در اینجا برخــی از موانع بزرگ وجود دارد که 
باید بر آنهــا غلبه کرد. زندگی در محیــط ماه تقریبا به 
آسانی زمین نیست. اگر قرار بود روی ماه زندگی کنیم، 
یکی از چیزهایی که باید با آن مبارزه کنیم غبار ســمی 
ماه اســت. فضانوردان آپولو 17 اعلام کردند که گرد و 
غبار باعث می شود چشم و گلو دچار سوزش و درد شود. 
اگر بخواهیم مدت طولانی تری روی ماه بمانیم، احتمالا 
اثرات آن بســیار خطرناک تر خواهد بود. غبار ماه تنها 
مسئله نیست؛ به دلیل جو پراکنده ماه، هیچ حفاظتی در 
برابر شهاب سنگ ها یا تشعشع وجود ندارد. نوسانات دما 
در ماه نیز شدید است و از 248- تا 123 درجه سانتیگراد 
)414- تا 253 درجه فارنهایت( متغیر است. برای قابل 
سکونت کردن ماه، باید در پناهگاه ها زندگی کنیم. یک 
پناهگاه مهروموم شــده علاوه بر محافظت از ما در برابر 
شهاب سنگ ها، تشعشــعات و گرد و غبار سمی ماه، به 
ما امکان تنفس می دهد. نفس کشــیدن در ماه کشنده 
خواهد بود؛ گازها آنقدر پخش شــده اند که برای تنفس 
مناسب نیســت. خوشــبختانه، آزمایش ها در ایستگاه 
فضایــی بین المللی یک راه برای حل این مشــکل پیدا 
کرده است؛ آن ها به یک سیستم هوای بازیافتی متکی 
هستند که می تواند برای ماه ســازگار شود. این راهکار 
می تواند شبیه کاشت گیاهان منتشــرکننده اکسیژن 
در گلخانه های قمری باشــد و سپس هوای تصفیه شده 
را از طریق غلاف های مســکن مهروموم شــده ارسال 
کند. جدا از چالش علمی، این یک روش کاملا جدید از 
زندگی است که باید با آن سازگار شویم. یک سوال این 
است که آیا خاک روی ماه می تواند جایی برای پرورش 
گیاهان باشــد؟ بر خلاف خاک زمین، خاک ماه حاوی 
نیتروژن فعال نیســت، ماده معدنی که برای رشد گیاه 
ضروری اســت. در یک مطالعه از سال 2019، محققان 
توانستند گوجه فرنگی، نخود، تربچه و شاهی را از خاک 

شبیه سازی شده ماه برداشت کنند.

  سامسونگ به عنوان بزرگ ترین تولید کننده 
تلفن هوشــمند در کره جنوبی بــا در اختیار 
گرفتن 20 درصد از ســهم بازار، 59/4 میلیون 
گوشی را در فصل اول ســال 2024 به فروش 
رسانده اســت. این عملکرد فوق العاده شرکت 
کره ای را نشــان می دهد. به خصوص کاهش 
میزان کالای موجود در انبــار که باعث منفی 
شــدن روند رشــد فروش گوشــی در سه ماه 
گذشته شده بود. پس از اینکه سامسونگ در سه 
ماه گذشــته به خاطر عملکرد حیرت انگیز اپل 
به رده دوم سقوط کرد، با عرضه سری گلکسی 
S24 که هــوش مصنوعی را بــه عنوان عامل 
اصلی جذابیت درون خود دارند، ورق را کاملا 
برگرداند. سری گلکســی S24 به لطف هوش 
مصنوعی، نقدهای مثبت فراوانی را به خصوص 
از ســوی کاربران آمریکای شــمالی دریافت 
کردند. همین سه گوشی جذاب بودند که نقشی 
کلیدی در بازگشت سامسونگ به رتبه نخست 
ایفا کردند. آنچه   باعث سود بیشتر سامسونگ 
در این مســیر شــده، تمرکز این شرکت روی 
گوشی های پریمیوم بوده اســت. معمولا این 

گوشی ها سود بیشــتری در پی دارند و به نظر 
می رسد سرمایه گذاری سامسونگ روی آنها هم 
جواب داده است. از طرفی دیگر، شرکت کره ای 
قصد دارد با بهره گیری از یک دعوای قضایی که 
به دلیل نقض ضوابط ضدرقابتی توسط وزارت 
دادگســتری آمریکا علیه اپل ایجاد شده، بازار 
گوشی های پریمیوم را کاملا تحت سلطه خود 
در بیاورد. به اصطلاح شرکت کره ای می خواهد 
از آب گل آلود ماهی بگیرد. به لطف گوشی های 
ســری گلکســی S24 به عنوان جذاب ترین 
نمایندگان سامسونگ در ســال 2024، سهم 
بازار سامســونگ در اروپا و ایالات متحده رشد 
قابل توجهی داشته است. عملکرد عالی شرکت 
کره ای در ساخت گوشی های بالارده و همچنین 
نقد مثبتی که به گوشی های تاشوی این شرکت 
وارد شــد، جایگاه آن را به عنوان بهترین برند 
تولیدکننده گوشــی در ســطح جهان تثبیت 
کرده است. توانایی سامســونگ در سازگاری 
با اســتراتژی های مختلف، ساخت محصولات 
نوآورانه و بهره گیری از فرصت های بازار باعث 

بازگشت آن به جایگاه همیشگی اش شده.

  بر خلاف سامسونگ، اپل که رهبر قبلی بازار 
گوشی های هوشــمند محسوب می شد، با یک 
افت 13 درصدی، حالا 17 درصد از بازار را در 
اختیار دارد و با این وضعیت، به رتبه دوم تکیه 
زده است. این شــرکت 50/5 میلیون آیفون را 
در طول سه ماه نخست 2024 به فروش رساند 
که کاهش قابل توجهی نســبت به بازه زمانی 
مشابه در سال گذشــته را نشان می دهد. یکی 
از دلایل اصلی کاهش فروش گوشی های اپل، 
تعداد زیادی گوشــی بوده که شــرکت باید به 
فروش می رســانده اما موفق نشده و از آنجایی 
هم که خبری از عرضه گوشــی جدید در سال 
2024 نبــوده، کاربران هم تمایلــی به خرید 
سری آیفون 15 نشان ندادند. اگرچه دو شرکت 
سامسونگ و اپل حاکم بلامنازع بازار گوشی های 
هوشمند به حساب می آیند  اما اندروید ارتش 
یک نفره نیست. شــیائومی، یکی از بزرگ ترین 
تولیدکنندگان گوشی هوشمند چینی، توانست 
بیشترین رشد را در مقایســه با 5 شرکت برتر 
لیســت بهترین برندهای تولیدکننده گوشی 
هوشمند در جهان داشته باشــد. این شرکت 

با افزایــش فروش ســالانه 34 درصد و فروش 
41/5 میلیون گوشــی، موفق شد 14 درصد از 
سهم بازار را به دست بیاورد. اپو و ویوو، دو برند 
چینی دیگر نیز جایگاه خود را در بین پنج برند 
برتر حفظ کردند. این دو شــرکت با در اختیار 
داشتن به ترتیب 8 و هفت درصد سهم بازار در 
رده چهارم و پنجم قرار گرفته اند. اپو با فروش 
23/7 میلیون گوشــی و ویوو با فروش 20/8 
میلیون گوشی   توانستند به این جایگاه دست 

پیدا کنند.
  با وجود پیشرفت شرکت های اندرویدی در 
بازار، اپل همچنان در زمینه سودآوری شرکت 
برتر است. گزارشات نشان می دهد که سازنده 
آیفون، به دلیل توانمندی در فروش گوشی های 
بالارده، توانســته 90 درصد از ســود صنعت 

گوشی هوشمند را مال خود کند.
قیمت فروش متوسط آیفون در سه ماه نخست 
ســال 2024 حدودا 900 دلار بوده است. این 
میزان به شــکل قابل توجهی بیشــتر از سایر 
رقباســت. برای مثال قیمت فروش متوســط 
گوشــی های سامســونگ 336 دلار، اوپــو، 

شــیائومی و ویوو هم به ترتیــب 257، 211 و 
159 دلار بوده اســت. با این حال شرکت های 
اندرویــدی با رشــدی 2 درصــدی در فروش 
گوشی های بیشتر از 800 دلار در مقایسه با سه 
ماه قبلی، در فروش گوشی های بالارده هم رشد 
خوبی را تجربه کرده اند. این یعنی کاربران حالا 
برای خرید گوشی های اندرویدی هم حاضرند 
بیشــتر از 800 دلار هزینه کنند که این خبر 
خوبی برای اپل نیست. بازار جهانی گوشی های 
هوشمند در سه ماه اول سال 2024 از بازگشت 
قدرتمند شرکت ها به دوران اوج خبر می دهد. 
در این بین، سامســونگ با فروش خوب سری 
گلکسی S24 و شیائومی با سرعت بی نظیرش، 
ارتش اندروید را یک تنه در مقابل اپل رهبری 
می کنند. البته این در حالی اســت که اپل در 
زمینه ســودآوری همچنان شرکت برتر است. 
حال باید دید در ادامه سال 2024 و با معرفی 
گوشــی های تاشوی سامســونگ و همچنین 
آیفون های سری 16، وضعیت بهترین برندهای 
تولیدکننده گوشــی هوشــمند در جهان چه 

تغییری می کند.

  تحلیل 

آیپدپروهای 2024 را شاید بتوان بزرگ ترین ارتقای تاریخ 
این محصولات در نظر گرفــت. هیچوقت تغییرات بین 
نسلی تا این اندازه قابل توجه نبوده اند؛ به گونه ای که تقریبا 
هر مشخصاتی که در آیپدپروهای قبلی بود، حالا ارتقا پیدا 
کرده. به صورت کلی ، آیپدپروها، محبوب ترین تبلت های 
حال حاضر در بازار هســتند. تلفیقی از زیبایی، قدرت، 
امکانات نرم افزاری و سخت افزاری فراوان و ...، سبب شده 
بسیاری از افراد با مشــاغل مختلف به دنبال خرید این 
محصولات باشند. آیپد پرو 2024 هم از لحاظ کاربردی 
بودن، مسیر همان آیپدها را دنبال می کند. اما آیپد پرو 

جدید در مقایسه با قبل چه تغییراتی داشته است؟ 
بیایید با پردازنده M4 شــروع کنیم. این تراشــه از 
سریع ترین موتور پردازش عصبی جهان بهره می برد. 
موتوری که قادر بــه انجام 38تریلیون پــردازش در 
هر ثانیه اســت. )اســنپدراگون X الیت قادر به انجام 

45تریلیون پردازش در هر ثانیه اســت(. طبق ادعای 
اپل، این موتور پردازشی ســریع تر از توانایی پردازنده 
تمام کامپیوترهای هــوش مصنوعی موجود در جهان 
است. موضوع حائز اهمیت این جا است که M4 آیپد 
پرو 2024 را به یک دســتگاه فوق العــاده قدرتمند و 
بی رقیــب در زمینه هوش مصنوعــی تبدیل می کند. 
از آن جایی هم که گفته می شــد اپل در ســال 2024 
وارد دنیــای هوش مصنوعی می شــود، اولین قدمش 
را فوق العاده قدرتمند و حساب شــده برداشت. تراشه 
M4 از 10 هسته پردازشــی شامل 4 هسته قدرتمند 
و 6 هســته کم مصرف بهره می برد که در مقایســه با 
آنچــه کــه در M2 در آیپدپرو 2022 دیــده بودیم، 
1/5برابر سریعتر است. جالب این جا است که اپل این 
پردازنده را با M3 مقایسه نکرده؛ چون احتمالا از لحاظ 
پردازشی، تفاوت چشــمگیری با آن ندارد. این تراشه 

مبتنی بر فناوری ســاخت 3نانومتر اســت و از موتور 
نمایشگر جدید با قابلیت پشــتیبانی از نمایشگرهای 
OLED با رفرش ریت 10 تا 120هرتز پروموشن بهره 
می برد. پردازشگر گرافیکی آن 10هسته ای است و از 
 Mesh شتاب دهنده سخت افزاری رهگیری پرتو نور و
Shading هم بهره می برد. تراشه M4 با نصف قدرت 
خود، قدرتی معادل M2 را ارائه می دهد و با یک چهارم 
توانایی خود، با جدیدترین لپ تاپ های باریک و سبک 
امروزی برابری می کند. لپ تاپ مورد نظر زن بوک 14 
OLED UX2405MA شــرکت ایسوس با تراشه 
اینتــلCore Ultra 7 155H و 32 گیگابایت رم 
است. پردازشگر گرافیکی آن هم 10هسته ای است و از 
 Mesh شتاب دهنده سخت افزاری رهگیری پرتو نور و
Shading هم بهره می برد. تراشه M4 با نصف قدرت 
خود، قدرتی معادل M2 را ارائه می دهد و با یک چهارم 
توانایی خود، با جدیدترین لپ تاپ های باریک و سبک 
امروزی برابری می کند. لپ تاپ مورد نظر زن بوک 14 
OLED UX2405MA شــرکت ایسوس با تراشه 

اینتــل Core Ultra 7 155H و 32 گیگابایت رم 
اســت. اپل همچنین از کلی قابلیــت مبتنی بر هوش 
 Final مصنوعی هم برای اپلیکیشن فوق العاده محبوب
Cut Pro و اپ های دیگر هم رونمایی کرده که M4 از 
آن ها پشتیبانی می کند. آیپد پروهای جدید فوق العاده 
باریک هســتند. به گونه ای که اپل آن ها را باریک ترین 
محصولات خود تــا به امروز می دانــد؛ حتی باریک تر 
از آیپاد نانو نســل 7 که فقــط 5/4 میلی تر ضخامت 
داشــت. مدل 11 اینچی آیپد پرو 2024 از ضخامت 
5/3 میلی متری و مــدل 13 اینچــی آن از ضخامت 
5/1 میلی متری برخوردار اســت. بدنه این تبلت ها از 
آلومینیوم ســاخته شــده که 100 درصد از موادهای 
بازیافتی تهیه شده است. برمی گردیم به نمایشگر. جایی 
که دیگر با فناوری mini-LED باید خداحافظی کنیم، 
 OLED ؛ چون هر دو توســطIPS LCD همین طور
 Tandem جایگزین شــده اند. اپل این نمایشــگر را
OLED Displays نام گــذاری کرده به این معنا که 
درواقع دو پنل OLED هســتند که به صورت لایه ای 

روی هم قرار دارند تا بیشــینه روشنایی آن ها به شکل 
قابل توجهی ارتقا پیدا کند. اما می رسیم به قلم هوشمند 
اپل یعنی پنسل پرو. محصولی جدید و فوق العاده جذاب 
که کلی امکانات خاص و منحصربه فرد دارد. این قلم از 
بازخورد لرزشی بهره می برد و از ژست های رولی و فشار 

هم پشــتیبانی می کند. منظور از فشار، یک پالت ابزار 
است که بر اساس میزان فشار وارد شده به نوک قلم، به 
شما اجازه می دهد به سرعت بین ابزارهای مختلف حین 
طراحی جابه جا شوید. فشار وارد شده را هم با بازخورد 

لرزشی می توانید حس کنید.

ذرهبین
رضانوبخت

 
  آتلیه

هرسالشایدبیشازهزاربازیدرنقاطمختلفدنیامنتشرمیشود.بازیهاییکهشایدحتیاسمبرخیازآنهاراهمنشنیدهباشید،امامخاطبهایخاصخودرابههمراهدارند.هرهفتهدربخشآتلیهسعیمیکنیمبهجدیدترینبازیهایمنتشرشدهدریک
هفتهاخیربپردازیم.ازآثارپرهزینهوجدیبرایکنسولهاوکامپیوترگرفتهتابازیهاییکهبرایپلتفرمهایهمراهمنتشرمیشوند. این هفته چی بازی کنیم؟

Undead Inc
Right Sized Games سازنده          

         متوسط امتیاز 65
دربازیUndead Incگیمرکنترل
ومدیریتیهمرکزدرمانیرابرعهده
گرفتهوبایدباویروسیکهبسیاریرا
درگیرخودکرده،مبارزهکند.دراین
بازیمنابعمختلفیدراختیارشما

قرارمیگیردوبااستفادهازآنهاباید
بخشهایمختلفمرکزدرمانیخود
راارتقادادهوازشیوعبیشتربیماری

جلوگیریکنید.

  
One Line Drawing

Party Poopers  سازنده          
         متوسط امتیاز 50هزار

 One Lineساختاریکه
Drawing،گیمپِلیخودراروی

آنبناکرده،یکیازپازلهای
کلاسیکیاستکهبرایسالها

خارجازبازیهایویدئوییمطرح
شده.حرکترویتمامیخطوط

تعیینشدهبدونبرداشتن
دست.اینکلیتیاستکهدر

One Line Drawingشاهدش
هستیمومیتواندبرخیمواقعبا
پیچیدگیهایجدیهمراهشود.

کاغذ هوشمند اپل
  بررسی کوتاه

اعترافات ذهن خطرناک من

  
King of Warriors

Zego Studio سازنده          
          متوسط امتیاز 100هزار

هرچندصفحهلمسیبرایپیادهسازییکبازیاستراتژی،
نیازهایموجودرابرطرفمیکندامادرهرصورتنمیتوان

تمامجزئیاتوپیچیدگیهایآنرااجراکرد.ازاینرو
سازندگانآثاراستراتژیهموارهسعیمیکنند،ساختارکلی
بازیرابرایتلفنهایهوشمند،سادهکنند.اینجابایکیاز

اینبازیهایسادهسروکارداریمکهمیتوانددرطولانیمدت
شماراسرگرمکند.

  
Heading Out

Serious Sim سازنده          
          متوسط امتیاز 78

معمولاوقتیصحبتازمسابقاتاتومبیلرانیمیشود،
داستاندراولویتقرارنداردوتمرکزاصلیرویرانندگیبا
 Headingاتومبیلهایمختلفقرارمیگیرد.اینجاامادر

Outبااثریروبهروهستیمکهداستانرادرکانونتوجهقرار
دادهوبخشهایمختلفآنرادرقالبیکبازیرانندگی

روایتمیکند.

 Senua’s Saga: فــردادمعبــودی| بــازی
Hellblade 2 تنها یک اکشــن ماجراجویی و یک 
دنباله برای نســخه قبلی آن به شــمار نمی رود؛ بلکه 
برآیند یک ســفر هفت ساله برای توســعه دهندگان 
 )Ninja Theory( آن در اســتودیو نینجا تئــوری
محســوب می شــود. نســخه قبلی آن تحت عنوان 
Hellblade: Senua’s Sacrifice در ســال 
2017 عرضه شد و با اســتقبال مخاطبین و منتقدان 
همراه شد. این بازی توانست چندین جایزه مختلف را 
به واسطه روایت و داستان سرایی تاریک و درگیرکننده 
که از اسطوره شناســی نــورس و فرهنگ ســلتیک 
الهام گرفتــه بود را به خــود اختصاص دهــد. اثری 
 که به واســطه بازیگری درخشــان ملینــا یورگنس 
)Melina Juergens( در نقش شــخصیت اصلی 
به نام ســنوئا، تصویر قابل تاملی را از بیمارهای روانی 

و روان پریشی در مدیوم بازی های ویدئویی ارائه کرد 
و در ایجاد زیربنای داســتانی و پرداخت به مســائل 
روان درمانی از مشاوره با متخصصین و پروفسورهای 
حوزه بیماری های روانی بهره مند شــده بود. همزمان 
با ساخت نسخه دوم این بازی، استودیو نینجا تئوری 
توسط کمپانی مایکروســافت خریداری شد و همین 
موضوع ســطح جدیدی از انتظــارات را پیرامون این 
بازی در حال توســعه به وجود آورد. با توجه به اینکه 
بازی در نســخه اول خــود، تــلاش متمرکزی روی 
به چالش کشــیدن تعصب های موجــود در رابطه با 
افرادی کــه از بیماری های روانی رنــج می برند قرار 
داده بود، سطح مشــخصی از انتظارات وجود دارد تا 
اســتودیو نینجا تئوری برای نسخه دنباله نیز رویکرد 
و تعهد مشــابهی را چــه از منظر موضوعــی و چه از 
منظر مکانیزم های مورد اســتفاده در بازی در پیش 

 )Laurie Dunham( گرفته باشد. لائوری دانهام
 نویسنده داستان و کارگردان بخش موشن کپچر بازی

 Senua’s Saga: Hellblade 2 که البته ســابقه 
کار روی نســخه قبلی این بازی را در کارنامه ندارد، 
اظهار داشــته که روند پردازش مسائل مرتبط به این 
بازی به مانند نســخه اول پیش رفته است. او در این 
رابطه گفت: »بــرای من بزرگ تریــن نتیجه از بازی 
اول بدین ترتیب بود که مــردم و مخاطبین، افرادی 
که تجربیات مشابهی با شــخصیت سنوئا داشته اند و 
نمی توانستند به مانند ســایر افراد، راهی برای ارتباط 
برقرار کنند، تا چه اندازه با این بازی احساس نزدیکی 

داشته  و با آن ارتباط برقرار کرده اند. 
این مســئله که هر فرد، به عنوان یک انسان حق دارد، 
مورد توجه قرار گرفته و درک شــود از اهمیت فراوانی 
برخوردار بوده و بــه همین دلیل مــا تصمیم گرفتیم 
رویکردمان در زمینه پرداختن بــه بیماری های روانی 
در Hellblade 2 نیــز بــه مانند بازی اول باشــد. با 
اشخاصی به صحبت پرداخته و به حرف هایشان گوش 

سپردیم که با تجربیات مشــابهی زندگی کرده بودند و 
تلاش کردیم تا بینش آن هــا را درک کرده و محصولی 
بسازیم که به این هدف وفادار بوده و دقت زیادی در آن 
لحاظ شود.« این دقت و وفاداری از رویکرد موشکافانه 
و صادقانه اســتودیو نینجا تئوری ناشی می شود. پاول 
فلچر )Paul Fletcher( روانپزشک و پروفسور رشته 
عصب شناســی در دانشــگاه کمبریج به عنوان مشاور 
نســخه اول برای بازی دوم نیز بازگشته و اظهار داشته 
اســت: »برخی از مقاومت های بدوی صــورت گرفته 
برای بررســی و کاوش در زمینــه بیماری های روانی، 
پیش از شروع کار روی بازی نخســت آغاز شده بود«. 
این مقاومت که منشــا آن نگرانی و شک و تردید افراد 
بوده، باعث ایجاد گفت وگویی شــده که زمینه را برای 
بازی Hellblade به منظور به تصویر کشیدن چنین 
سوژه حساســی فراهم کرده و برای این مسئله، امری 
حیاتی به شــمار می رود. پروفســور فلچر در این باره 
بیان داشــت: »به عقیده من این مکالمات بدوی سبب 
کاهش نگرانی ها شــده. بازخوردی که ما از تجربه بازی 

اول دریافت کردیم، برای شخص من بسیار غیرمنتظره 
و در عین حال خوشحال کننده و اطمینان بخش بود. با 
این حال، مقاله ای خواندم که در آن نویسنده گفته بود 
که این بازی، معضل بیماری روانی مرا منعکس نمی کند. 
این بازی در این مورد اشــتباه کرده و به ریشه مشکل 
من نمی پردازد. مشــکلی که بر روابط من با سایرین و 

 ارتباطات اجتماعی من تاثیر می گذارد. بازی مورد انتظار
 Senua’s Saga: Hellblade 2 بــرای عرضــه در 
تاریخ 21 مه 2024 برابر سه شنبه 1 خرداد 1403 برای 
پلتفرم های ایکس باکس )ســری ایکس( و رایانه های 
شــخصی برنامه ریزی شــده و از روز اول در سرویس 

گیم پس نیز در دسترس قرار می گیرد.

  
MotoGP 24

MilestoneS.r.l سازنده          
         متوسط امتیاز 77

 MotoGPبعدازپیشرفتچشمگیرمجموعهبازی
درسال2022،حالادوسالیاستکهشاهدتکرار
هماندستاوردهایگذشتههستیم.اینبارهمدر
MotoGP 24،سازندگانبازیسعیکردهاندتا

اصولاستانداردگذشتهراکمیارتقادهند.نکتهای
کهباعثشدهتابازینسبتبهگذشتهحرفتازهای

برایگفتننداشتهباشدوتنهااندکیبهبودفنی
پیداکردهاست.

  بی سیم

همکاری سامسونگ و اپل برای ساخت آیفون تاشو
منابع قابل اعتماد خبر از همکاری سامســونگ و اپل برای ساخت اولین آیفون 
تاشو می دهند. گوشی تاشــو اپل به زودی رونمایی و عرضه خواهد شد! بر اساس 
گزارش های دیجی تایمز، شــرکت سامسونگ دیســپِلی )بخش تولید نمایشگر 
سامسونگ( به توافقی با اپل برای توسعه و ساخت دستگاه های تاشو دست یافته 
است. به گزارش گجت نیوز، انتظار می رود ســازنده آیفون اولین محصول مجهز 
به نمایشگر تاشونده خود را سال آینده معرفی کند و احتمالا عرضه اولین آیفون 
تاشو به اواخر سال 2026 موکول شود. این گزارش با استناد به منابع صنعتی در 
زنجیره تامین، از توافق اپل با سامسونگ دیسپلی برای توسعه دستگاه های تاشو 
خبر می دهد. فعلا جزئیات زیادی در دســت نیست، ولی امیدواریم که در آینده 
اطلاعات بیشتری به دست ما برسد. اما آن طور که شنیده می شود، این محصول، 
آیفون فلیپ نام خواهد داشت و شباهت زیادی با گلکسی زد فلیپ 5 سامسونگ 
دارد. بر کسی پوشیده نیســت که اپل در حال سرعت بخشیدن به تلاش هایش 
برای توسعه محصولات تاشو است. پیش تر شایعاتی مبنی بر عدم عرضه نخستین 
گوشی تاشو اپل تا پیش از سال 2027 وجود داشــت. با این حال، گزارش اخیر 
رسانه نزدیک به اپل حاکی از آن است که این کمپانی برای آغاز تولید انبوه این 
محصول در اواخر سال 2026 برنامه ریزی کرده. علاوه بر این، گزارش هایی مبنی 
بر آغاز تولید انبوه یک دستگاه تاشو 20/3 اینچ توسط این غول فناوری آمریکایی 
در اواخر ســال 2025 منتشر شــده. منابع زنجیره تامین نمایشگر همچنین از 
توسعه یک دستگاه ترکیبی تاشو 20اینچ توسط اپل خبر داده اند که زمان عرضه 
آن به سال 2026 یا 2027 موکول خواهد شد. همکاری گسترده اپل با سامسونگ 
دیسپلی، تهدیدی برای بخش موبایل سامسونگ در بازار جهانی به شمار می رود. 
سامسونگ در حال حاضر بازار گوشی های هوشمند تاشو را در اختیار دارد و ورود 
اپل به این بخش می تواند ضربه مهلکی به سلطه این شرکت کره ای وارد کند! با 
این حال، آن ها می دانند که اپل در ابتدای مسیر خود با چالش های بسیاری همراه 

خواهد شد و می توانند از این فرصت برای تقویت اوضاع خود استفاده کنند.

آیفون خریدار ندارد!
تحولاتی غیرمنتظره در بازار موبایل جهانی

تعطیلیچهاراستودیو
مایکروسافت

ایکسباکسچهاراستودیو
Bethesdaازجملهتوسعهدهنده

 )Arkane Austinاستودیو(Redfall
 Tangoاستودیو(Hi-Fi Rushو
Gameworks(راتعطیلمیکند.
طبقیادداشتیکهبرایکارکنان
ارسالشدهاست،استودیوهای

Arkane،Tango،AlphaDogو
Roundhouse Gamesهمگی

تعطیلخواهندشدوبرخیازکارکنان
بهتیمهایدیگرملحقخواهندشد.
متبوتی،رئیساستودیوبازیسازی

ایکسباکس،اینخبرراازطریق
ایمیلبهاطلاعکارکنانارسالکرد.
بوتیبهکارکنانگفتکهاینتصمیم
مبتنیبراولویتبندیمجددعناوین

ومنابعاستوبرخیازکارمندان
مجددادرتیمهایدیگرقرارمیگیرند
وبرخیدیگراخراجمیشوند.هنوز
مشخصنیستکهتعطیلیاستودیو
Bethesdaکهبهتازگیاعلامشده،
بخشیازخبراخراج1900کارمنددر

نظرگرفتهمیشودیامجموعهایکاملا
جدیدازتعدیلنیرودربِتسدااست.

گ
الو
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امیرپایدار|برکسیپوشیدهنیســتکهچرادرسالهایاخیرتعدادبازیهایلایو
سرویسبیشترازهرزماندیگریهستند.طبعاباطولانیشدنعمریکبازیویدئویی
تحتعنوانسرویسمحور،درآمدزاییآنهمبیشترازعناوینتکنفرهباعمرکوتاه
خواهدبود.بااینکهدراینبازار،نمونههایموفقبسیاریداشتهایمامادرادامهقصد
داریمهفتشکستبزرگبازیهایلایوســرویسراباهمبررسیکنیم.آثاریکه
معمولاباهزینههایهنگفتتوسعهپیداکردندامانتوانستنددربازاررقابتیبازیهای
لایوسرویسحرفیبرایگفتنداشتهباشندوبهسرعتشکستخوردند.فرایندی
کهطیسالهایاخیربارهاتکرارشدهوبهخوبینشانمیدهدکهتوسعهچنینآثاری
نیازبهتجربهوریسکیبالادارد.بازیهاییکهدرصورتموفقیتمیتوانندتبدیلبه
ماشینپولسازیشونداماشکستآنهامعمولاباخطراتوهزینههایبسیاریهمراه
میشودکهنهایتابهتعطیلیاستودیویامتوقفشدنفرایندبازیمنتهیخواهدشد.

علیپورمرادی|باگذشتچندماهاز2024،برایباردیگرمعادلاتبازارتلفنهایهوشمند
باتغییراتیاساسیهمراهشدودوبارهشــاهدحضورسامسونگدرصدرجدولهستیم.بر
اساسگزارشجدیدموسسهآماریCounterpoint Research،بازارجهانیگوشیهای
هوشمنددرسهماهاولسال2024افزایشسالانهششدرصدراداشتهوبه296/9میلیون
دستگاهرسیدهاست.اینسومینسهماهمتوالیاســتکهآمارفروشگوشیهاروندروبه
رشدرابهخودمیبیند.اینموضوعحاکیازعملکردبسیارخوبشرکتهادرساختگوشی
است.همانطورکهانتظارمیرفت،برندهایاصلیفعالدرزمینهتولیدگوشیهوشمندنقشی
اساسیدراینرشدسالانهایفاکردهاند.عنوانبهترینشرکتتولیدکنندهگوشیدرجهان
باردیگربهصاحبدیرینهاشبازگشت.سامسونگکهسالگذشتهاینعنوانرابهاپلباخته
بود،باردیگرجایگاهشرابهعنوانبرندشمارهیکگوشیهوشمندجهانازغولآمریکایی

پسگرفتهاست.

Hyper Scape   
تلاش یوبی ســافت به عنــوان یکــی از بزرگ ترین 
ناشران صنعت بازی ویدئویی برای سوار شدن برقطار 
تبلیغاتی بتل رویال، بــازی Hyper Scape بود. 
یک شــوتر رایگان بتل رویال با جنگ های شهری، 
مکانیک های حرکــت ســریع و روان و در ترکیب با 
ویژگی های منحصر به فردی که به طور خاص قشر 
استریمر را هدف قرار داده بود. با اینکه ذاتا هیچ مشکل 
بزرگی با گیم پلی و دیگر ابعاد بازی وجود نداشت اما 
Hyper Scape نتوانست موفقیت های اولیه را در 
درازمدت تکرار کند و بازیکنان را در سرورهای بازی 

نگه دارد.
Foamstars   

تلاش برای ترکیــب مکانیک هــای Splatoon با 
ایده های جدید ســازنده، اســکوئر انیکس را بر این 
 Foamstars داشت تا یک بازی آنلاین را تحت نام
عرضه کند. فقدان محتوای جــذاب و مکانیک های 
بد پیشرفت، دلیل کافی برای عدم حضور درازمدت 
بازیکنان در سرورهای بازی بودند. در حالی که تنها 
 Foamstars ،مدت کوتاهی از انتشار بازی می گذرد

خیلی زود در سیر نزولی قرار گرفته و آینده روشنی 
برای آن پیش بینی نمی شود.

Babylon’s Fall   
یکی از جدیدترین بازی های سرویس محور شکست 
خورده را باید Babylon’s Fall دانست. توسعه یافته 
توسط پلاتینیوم گیمز یکی از بهترین استودیوهای 
جهان که سال ها قبل توسط هیدئو کوجیما به عنوان 
بهترین اکشن ســاز جهان معرفی شد، شوکه کننده 
بود. تجربه ای که نشان داد ساخت بازی لایو سرویس 
با یک بازی تک نفره تفاوت های بسیاری دارد. این بازی 
دارای گیم پلی چندنفره مشــترک بود و به بازیکنان 
اجازه می داد تا از یک برج عظیم به نام Ziggurat بالا 
بروند. بااین حال، به طور کلی نقدهای منفی دریافت 
کرد و یک شکست تجاری بود که منجر به خاموش 
شدن سرورهای بازی توسط ناشر اسکوئر انیکس در 
27 فوریه 2023 شد. دلیل این شکست را می توان در 
چالش های خسته کننده و تکراری، جلوه های بصری 

نامناسب و کمبود محتوا جست و جو کرد.
Anthem   

شاید Anthem کوتاه ترین عمر را بین بازی های 

ســرویس محور آنلاین نداشــته باشــد اما قطعا 
یکی از ناامیدکننده ترین آنهاســت. توســعه یافته 
توسط اســتودیوی محبوب Bioware و منتشر 
شده توسط EA که هر دو ســابقه خوبی در عرضه 
 Anthem بازی های باکیفیت دارند، باعث شــد تا
بیش از پیش همه را ناامید کند. تا پیش از ســاخت 
این بازی اســتودیوی Bioware کــه برای خلق 
نقش آفرینی هــای تک نفره داســتان محور چون 
Dragon Age و Mass Effect شناخته می شد، 
تصمیم گرفت تا اثری شوتر آنلاین کوآپ را روانه بازار 
کند. ماموریت های به شدت تکراری، جهان بی روح، 
روایت نه چندان مناسب و صفحات لودینگ طولانی 
مدت موجب شــد تا نه تنها Anthem با شکست 
روبه رو شود بلکه جامعه مخاطبان هم اعتماد خود 
را تا حد زیادی نسبت به استودیوی Bioware از 

دست بدهند.
Suicide Squad   

 Suicide Squad: Kill زمانی کــه راکســتدی
the Justice League را معرفی کرد، یک تکامل 
طبیعی از ایده های بتمن آرکام در عنوانی سرویس 

محور چندان بد به نظر نمی رســید. چه بســا بازی 
به عنوان ضدقهرمــان در یک تیم برای بســیاری 
 Suicide ،هیجان انگیز بود. اما پس از توسعه 8 ساله
Squad با گیم پلی بدون خلاقیت و ماموریت های 
به شدت تکراری عرضه شــد و روایت ناامیدکننده 
داستان نیز میخ آخر را بر تابوت آن کوبید. طرفداران 
تنها چند هفته پس از انتشار بازی، علاقه خود را به 
این اثر از دست دادند تا شکست بزرگی در کارنامه 

راکستدی نقش ببندد.
Marvel’s Avengers   

یک بازی لایو سرویس که به شــما اجازه می دهد 
تا در نقش برخی از محبوب تریــن ابرقهرمان های 
تاریخ بازی کنید، فرمــول جذابی برای موفقیت به 
نظر می رســد. ایده جذابی که استودیوی کریستال 
داینامیکز کــه اخیرا برای ریبوت ســری توم ریدر 
 Marvel’s شناخته می شــد را بر آن داشــت تا
Avengers را روانــه بازار کنــد. اما فقدان بخش 
پایانی جذاب، مکانیک های پیشروی ناامید کننده 
و مشکلات تکنیکی زمان عرضه باعث شد تا این اثر 
با یک شکســت بزرگ روبه رو شود. حتی محتویات 

پس از عرضه نیز نتوانســت این بازی را نجات دهد 
 Marvel’s Avengers زیرا بسیاری از مشکلات
اساسی تر از آن بودند که بتوان با آپدیت و DLC آنها 

را حل کرد.
Radical Heights   

بازی Radical Heights آنقدر شکســت بزرگی 
بود که استودیوی Boss Key Productions را 
به تعطیلی کامل کشاند! زمانی که دنیای ویدئو گیم 
در قبضه پابجی و فورتنایت بود، این استودیو تصمیم 
گرفت تا بر موج بتل رویال ســوار شــده و عنوانی 
متفاوت در این ژانر را روانه بازار کند. اما انتشار بازی 
 X-TREME پس از تنها 5 ماه توسعه و با برچسب
Early Access نگرانی های بسیاری را ایجاد کرد 
که در ادامه مشخص شدند، آنقدرها هم بی جا نبوده 
است. ایده این بود که به کامیونیتی بازی اجازه داده 
شود تا در دسترسی بسیار زود هنگام این اثر را تجربه 
کرده و به شکل دهی و انتشار کامل آن کمک کند. 
اما ضعف های پرتعداد بازی باعث شد تا کمی بیشتر 
از یک ماه پس از انتشــار در آوریل 2018 استودیو 

تعطیل شده و بازی نیز متعاقبا رها شود.

ریسکهای گرانقیمت
پرونده ای از بزرگ ترین شکست های بازی های 

لایوسرویس
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   گزارش

کیلیان امباپه بعد از هفت سال از پاری سن ژرمن جدا 
می شود و در این مدت توانسته رکوردهای مختلفی به 
جا بگذارد. البته هنوز سه بازی در لیگ فرانسه و فینال 
جام حذفی مقابل لیون باقی مانــده و او می تواند این 
آمار را ارتقا بدهد. روزنامه اکیپ فردای اعلام جدایی 
امباپه از پاری سن ژرمن دوران حضور او در تیم پایتخت 

فرانسه را از نظر آماری بررسی کرده است.
   بهترین گلزن تاریخ باشگاه

امباپــه موفق شــد عنــوان بهتریــن گلــزن تاریخ 
پاری سن ژرمن را به دست آورد. او پیش از بازی خانگی 
یکشنبه مقابل تولوز موفق شده اســت برای این تیم 
255 گل بزند. گلزنان بعدی پاری سن ژرمن به ترتیب 
کاوانی، زلاتان و نیمار هســتند که همگی در دوران 
مالکیت قطــری به این تیم پیوســتند. نفر پنجم این 
فهرست پائولتا است. امباپه میانگین 0/83 گل در هر 

بازی را ثبت کرده است.
   دهمین بازیکن باسابقه

امباپه در این مدت 306 بار برای پاری سن ژرمن بازی 
کرده و دهمین نفر از نظر تعداد بازی اســت. در صدر 
این فهرست مارکینیوس، مدافع برزیلی با 441 بازی 
قرار دارد که همچنان می تواند این رکورد را ارتقا بدهد. 
در بین 10 نفر برتر این فهرست بازیکنان سرشناسی 
مثل مارکو وراتی، سافت سوزیچ، پل لوگوئن، برنار لاما، 
تیاگو سیلوا و مصطفی دحلب بالاتر از امباپه قرار دارند. 

   بیشترین بازی با مارکینیوس
امباپه در این مدت بیش از هــر بازیکن دیگری کنار 
مارکینیوس بازی کرده و 234 بار بــا مدافع برزیلی 

همبازی بوده اســت. نفرات بعدی این فهرست وراتی 
)183 بازی(، کیمپمبه و دی ماریا )163 بازی( و نیمار 

)143 بازی( هستند.
   هفتمین گلزن برتر لیگ فرانسه

امباپه با 190 گل زده هفتمین گلزن برتر لیگ فرانسه 
اســت. البته او 16 گل را با پیراهن موناکو زده است. 
نفر اول این فهرست دلیو اونیس )299 گل(، مهاجم 
آرژانتینی اســت که در دهــه 70 و 80 میلادی در 

تیم های رنس، موناکو، تور و تولون بازی کرده است.
امباپه از تابستان 2017 که به پاری سن ژرمن پیوست 
174 گل زده و در این مدت بهترین گلزن تاریخ لیگ 
فرانسه است. ویسام بن یدر، مهاجم فرانسوی موناکو 

نفر بعدی این فهرست با 97 گل زده است.
   بیشترین گل خارج از خانه

امباپــه در بازی هــای دور از خانــه 138 گل برای 
پاری ســن ژرمن زده، در حالــی که آمــار گل های 
خانگی اش 114 است و سه گل هم در زمین بی طرف 
زده اســت. او 233 گل از داخل محوطه جریمه و 22 
گل از بیــرون آن زده اســت. 197 گل امباپه با پای 
راســت، 51 گل با پای چپ و فقط 6 گل با ضربه سر 

بوده است. 
   نیمار، بهترین پاسور برای امباپه

هرچند نیمار بعد از جدایی از پاری ســن ژرمن رابطه 

خوبی با امباپه ندارد و چند بار پست های توهین آمیز 
علیه مهاجم فرانسوی را هم لایک کرده، ولی بیشترین 
پاس گل )26( را به او داده است. نفر دوم این فهرست 

دی ماریا )24( و نفر سوم مسی )20( است.
   42 گل در لیگ قهرمانان

مطابق انتظار بیشترین گل امباپه برای پاری سن ژرمن 
)174( در لیگ فرانسه است و بعد از آن توانسته 42 
گل در لیگ قهرمانان اروپا، 35 گل در جام حذفی، 2 

گل در جام اتحادیه و 2 گل در سوپرجام فرانسه بزند.
   220 میلیون بودجه اضافه!

در این 7 سال، مالکان متمول پاریس خرج های زیادی 
را برای به دست آوردن  یا نگه داشتن امباپه در باشگاه 
کردند اما آنها باید جنبه های دیگــری را هم ببینند 
که قطعا  پر از ســود خواهد بود. در این مدت 7 سال، 
پاری سن ژرمن مبلغ های عظیمی را خرج این بازیکن 
کرده است. از درصد فروش پیراهن، دریافت سودهای 
اسپانســری، هزینه  پرداخت حقوق یا پرداخت حق 
وفاداری و حالا با محاســبه هزینه هایــی که برای او 
شده، باشــگاه به طور میانگین ســالانه حداقل 220 
میلیون یورو برای این بازیکــن صرف کرده. با خروج 
امباپه از باشگاه خرج های سنگین برای او هم از بودجه 
سالانه کسر خواهد شد و باشگاه فرانسوی از فصل بعد 

می تواند چنین مبلغی را در راه دیگری صرف کند.

برای دومین بازی متوالی، پرســپولیس در 
غیاب یکی از بهترین و آماده ترین بازیکنانش 
به مصاف حریف رفت. ایــن بار به جای امید 
عالیشاه، این سروش رفیعی بود که به دلیل 
محرومیت ناشــی از اخراج در بــازی مقابل 
نســاجی، در ترکیــب پرســپولیس غیبت 
داشت. اوسمار هم در تصمیمی عجیب سینا 
اســدبیگی را که یک هافبک دفاعی اســت، 
جایگزیــن رفیعی کرده بود. بــه این ترتیب 
پرسپولیس با ترکیب علیرضا بیرانوند، دانیال 
اســماعیلی فر، حســین کنعانی، گئورگی 
گولسیانی، عبدالکریم حسن، مسعود ریگی، 
سینا اسدبیگی، مهدی ترابی، اوستون ارونوف، 
امید عالیشاه و عیسی آل کثیر به مصاف هوادار 
رفته بود. مسعود شــجاعی هم تیمش را در 
غیاب محمد میری   با این ترکیب روانه مصاف 
با پرسپولیس کرد: علیرضا حقیقی، محسن 
سفید چغایی، امین قاسمی نژاد، بابک مرادی، 
داریوش شجاعیان، محمد عباسی، مجتبی 
لطیفه، مرتضی منصــوری، مهدی گودرزی، 

امین پورعلی و عبدالکریم اسلامی.
یک روز قبل تر، اوســمار در نشست خبری 
خود، از زمین بازی تعریف و تمجید کرده بود 
اما وقتی بازی شروع شــد، به نظر می رسید 
زمین بیش از اندازه خیس شــده اســت. تا 
جایی کــه گاهی   هنگام دویــدن بازیکنان، 

پاشیدن قطرات آب به اطراف به راحتی دیده 
می شد! در چند صحنه هم بازیکنان دو تیم 
تعادل شان را از دست دادند. اما به هر شکلی 

که بود بازی ادامه پیدا کرد. 
هواداران اســتقلال امیدوار بودند داریوش 
شــجاعیان که یکی از آماده ترین بازیکنان 
این روزهای لیگ برتر اســت، به همراه بابک 
مــرادی بتوانند به پرســپولیس ضربه بزنند 
و کار را در هفته های پایانی برای اســتقلال 
آســان تر کنند اما امیدهای آنها خیلی زود 
رنگ باخت و پرســپولیس در دومین حمله 
جدی خود به گل رســید. نفوذ خوب مهدی 
ترابی و پاس تودر او به امید عالیشــاه و یک 
پاس تودر دیگر از کاپیتان پرسپولیس، عیسی 
آل کثیر را در موقعیت عالی گلزنی قرار داد و 
این بازیکن در دقیقه 14 پرسپولیس را پیش 
انداخت. بعد از این گل، دو اشتباه متوالی از 
عبدالکریم حسن و بیرانوند تن پرسپولیسی ها 
را لرزاند. دفع توپ عجیــب مدافع قطری به 
بازیکنان هوادار رسید اما ارسال سفیدچغایی 
را بیرانوند با خروجی خــوب قطع کرد ولی 
شــروع مجدد بیرانونــد روی همین توپ به 
داریوش شجاعیان رسید و ضربه چیپ او قبل 
از رسیدن به تور دروازه پرسپولیس،  با تلاش 

خود بیرانوند راهی به دروازه پیدا نکرد. 
چند دقیقــه بعد جدی تریــن موقعیت گل 

هوادار از دســت رفت. پاس تودر فوق العاده 
بابک مرادی باعث شد اسلامی با بیرانوند تک 
به تک شــود اما او در حالی که می توانست با 
یک پاس عرضی هم تیمی اش را مقابل دروازه 
خالی پرســپولیس قرار دهد، تصمیم گرفت 
خودش گل بزند که ضربه بد او را بیرانوند مهار 
کرد. بعد از این اتفاق، پرســپولیس چند بار 
می توانست به گل برسد اما دو بار آل کثیر و دو 
بار اورونوف موقعیت ها را به سادگی از دست 
دادند. در اواخر نیمه اول هم علیرضا حقیقی 
مصدوم شد و جایش را به آرشا شکوری 18 
ســاله داد که دروازه بان تیــم ملی نوجوانان 
در جام جهانی بود. شــکوری دو دقیقه بعد 
از ورودش بــه زمین بایــک واکنش خوب، 
موقعیت دو به تــک را از اوررنوف و آل کثیر 
گرفت و دقایق پایانــی نیمه اول بدون اتفاق 
مهم دیگری سپری شد و با همان یک گل به 

پایان رسید.
نیمه دوم هم با شــرایطی مشــابه نیمه اول 
آغاز شد. به نظر می رســید هر دو تیم در فاز 

دفاع به شکلی عجیب ســهل انگارانه بازی 
می کنند و موقعیت های گلزنــی زیادی به 
حریف می دادند که البتــه هیچکدام به گل 

منجر نمی شد. 
ابتدا امین قاســمی نژاد یک موقعیت خوب 
را در مصاف با بیرانوند از دســت داد. سپس 
شوت عالیشــاه از بالای دروازه پرسپولیس 
بیرون رفت. در ادامه باز هم قاسمی نژاد بود 
که قدر پاس کریم اسلامی را ندانست و توپ 
را به بیرون زد. قاسمی نژاد دقایقی بعد یک 
فرصت بهتــر را در دو مرحله از دســت داد! 
آرشا شکوری یک موقعیت خوب دیگر را از 
پرسپولیس گرفت و ســفیدچغایی بهترین 
موقعیت هــوادار را از دســت داد. ارســال 
بابک مــرادی در داخل محوطــه 6 قدم به 
سفیدچغایی رسید و در حالی که می توانست 
به راحتــی دروازه پرســپولیس را باز کند، 
ضربه ای ضعیف به توپ زد که حتی به دروازه 
هم نرســید و بیرانوند توپ را مهار کرد. در 
نهایت پرســپولیس روی یک حمله تمرین 

شده به گل دوم رسد. باز هم ترابی پس از یک 
پیشروی خوب، توپ را به دانیال اسماعیلی فر 
رســاند و مدافع راست پرســپولیس با یک 
ارســال زمینی تند و تیز بهترین فرصت را 
برای آل کثیــر فراهم کرد تا بــا یک ضربه 
محکم و خشک توپ را به طاق دروازه هوادار 

و شکوری بکوبد.
بعد از این گل شــجاعی دو بازیکن باتجربه 
خود را که خوب بــازی نکرده بودند تعویض 
کرد اما این تعویض ها هم تغییری در نتیجه 
ایجاد نکرد و در نهایت پرسپولیس با همان 
دو گل به پیروزی رسید و حداقل تا دوشنبه 
شب، با یک بازی بیشــتر نسبت به استقلال 

صدرنشین باشد. 

  آخرین امید سپاهان هم بر باد رفت
در دیگر بازی های دیروز، شــمس آذر با یک 
گل ملوان را مغلوب کرد. سپاهان هم مقابل 
مس رفسنجان متوقف شد تا از نظر ریاضی 
هم دیگر شانسی برای قهرمانی نداشته باشد.

نکونام راهی جز خانه تکانی ندارد
جواد نکونام در حالی با آبی پوشان پایتخت قراردادی 3 ساله دارد که به 

نظر می رسد او با توجه به عملکردش در فصل جاری، در کسوت سرمربی 
استقلال کارش را ادامه می دهد اما با توجه به قوانین نقل وانتقالاتی، کار 

نکونام برای چینش فهرست تیمش در فصل آینده بسیار دشوار خواهد بود.
   لیستی که پر است

حسین حسینی در کنار محمدحسین مرادمند، آرمین سهرابیان، ایمان 
سلیمی، رافائل سیلوا، میلاد فخرالدینی، صالح حردانی، ابوالفضل جلالی، 

جعفر سلمانی، روزبه چشمی، زبیر نیک نفس، امید حامدی فر، آرش 
رضاوند، مهدی مهدی پور، آرمان رمضانی، پیمان بابایی، جلال الدین 

ماشاریپوف، مهرداد محمدی و گوستاوو بلانکو 19 بازیکن تشکیل دهنده 
فهرست استقلال در نیم فصل دوم لیگ بیست وسوم هستند که از میان این 
بازیکنان، قرارداد حردانی، جلالی، سلمانی، چشمی، نیک نفس، حامدی فر، 

رضاوند، مهدی پور، رمضانی و بابایی در پایان فصل با استقلال خاتمه پیدا 
می کند. جواد نکونام در حالی با لیست تکمیل شده سهمیه بزرگسالان 

استقلال مواجه است که برای فصل آینده، کوین یامگا و رضا میرزایی هم در 
حالت انتظار قرار دارند و چشم امیدشان به این است که بتوانند به مستطیل 

سبز برگردند. درباره یامگا هنوز پزشکان نظر نهایی را نداده اند اما میرزایی 
آماده بازگشت به میادین است و پر بودن فهرست استقلال باعث شد تا او 
نتواند در نیم فصل دوم لیگ بیست وسوم به جمع آبی پوشان بازگردد و در 

طرف مقابل باید گفت با توجه به شرایط مهدی پور، احتمال دوری او از 
فهرست استقلال در نیم فصل نخست فصل آینده دور از ذهن نیست.

   جوانانی که سهمیه بزرگسال می خواهند 
نکونام نه تنها فهرست بازیکنان بزرگسال تیمش را مملو از بازیکن می بیند 

و 2 بازیکن چشم انتظار جای خالی در فهرست تیم شان هستند که 
محمدرضا خالدآبادی، محمدجواد کیا، محمدحسین زواری، امیرعلی 
صادقی و سامان تورانیان جزو بازیکنان زیر 23 سال استقلال در فصل 

جاری هستند که در فصل آینده، برای ماندن در استقلال باید در فهرست 
بزرگسال این تیم قرار گیرند و این مسئله خود می تواند برای جواد نکونام و 
کادرفنی استقلال چالش آفرین باشد. زواری و صادقی در پایان فصل جاری 

قراردادشان با استقلال به پایان می رسد اما خالدآبادی، کیا و تورانیان از 
جمله بازیکنانی بودند که در ابتدای فصل با تصمیم جواد نکونام به استقلال 

پیوستند و با آبی ها قرارداد دارند. در کنار این بازیکنان جوان، نکونام برای 
حضور پرقدرت تیمش در فصل آینده، به دنبال جذب ستاره هایی است که 
در فصل جاری موفق به خرید آن ها نشد و این مسئله باعث شده تا سرمربی 

استقلال با کابوس جای خالی در فهرست تیمش مواجه شود و آنچه 
واضح به نظر می رسد اینکه برای خالی  شدن فهرست بازیکنان بزرگسال 

استقلال، نکونام راه چاره ای جز خانه تکانی در فهرست تیمش پس از پایان 
لیگ بیست وسوم ندارد!

منبع: فوتبال 360
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ادمین ها! این پیشکسوتان را نصیحت کنید لطفا!
حمید درخشان پیشکسوت پرسپولیس در مصاحبه ای تازه گفته: »من نمی دانم چرا در حالی که قرار بود بازی های 
دو تیم مدعی که در چند هفته آخر همزمان برگزار شود، در فاصله دو روز از همدیگر برگزار می شود و به همین 
خاطر پرسپولیس باید دو روز زودتر از رقیبش بازی کند. داوری بازی رقیب در دیدارش مقابل ذوب آهن هم موارد 
عجیبی داشــت که هر بیننده ای را به شک و شــبهه می اندخت که می خواهند به هر شکل ممکن تیم استقلال 
قهرمان شود. نمونه این ادعای من هم اخراج نکردن روزبه چشمی بازیکن استقلال در بازی مقابل ذوب آهن بود 
که سه بار در حالی که داور می توانست روزبه را اخراج کند، از این امر ممانعت کرد.« اینطور که پیش می رود، در 
آینده نزدیک باید بی خیال هواداران کم سن و سال و ادمین های کانال های هواداری شویم و فقط پیشکسوتان 60 
سال به بالای دو باشگاه را دعوت به آرامش کنیم. شاید هم باید از همان ادمین های بچه سال بخواهیم که بعضی 
از پیشکسوتان دو باشگاه را نصیحت و دعوت به آرامش کنند. همین حالا کمتر هوادار پرسپولیس است که قبول 
نداشته باشد در این فصل اشتباهات داوری به سود این تیم، بیشتر از خیلی از تیم های دیگر بوده. اما یکی به سن و 
سال جناب درخشان، چشمش را به روی این واقعیت می بندد و حرف هایی می زند که ثمره اش چیزی جز افزایش 
تنش و نفرت در فضای هواداری نیست. در هیچ جای دنیا بیشتر از 3 هفته از پایان فصل را به صورت همزمان بازی 
نمی کنند و برنامه هم اعلام شده. حالا برچه اساسی آقای درخشــان این ادعا را مطرح می کند، نمی دانیم. البته 

می دانیم اما نمی گوییم تا برای خودمان دردسر درست نکنیم.

خودتان دوست داشتید کجای این درگیری باشید؟
دیروز جواد خیابانی در تلویزیون درباره توهین زشت هوادار باشگاه ســپاهان در ورزشگاه آزادی حرف هایی زد و 
خواستار بخشش فردی شد که ویدئوی توهین هایش به هواداران زن پرسپولیس جنجالی شد. در حالی که حتی 
باشگاه سپاهان هم –راســت یا دروغ- این فرد را گردن نگرفته و خود او هم عذرخواهی کرده  اما ظاهرا چیزی که 
باعث شده خیابانی دلش به رحم بیاید، این اســت که فرزند هوادار محروم شده ســپاهان به او گفته: »در قوم و 
قبیله شان رسم است که برای آشتی و صلح بین دو قوم، به همدیگر دختر می دهند و عروسی می گیرند.« اما سوال 
این است که آیا این عذر بدتر از گناه نیســت؟ چند نفر با هم به هر دلیلی درگیری پیدا کنند و برای ایجاد صلح و 
آشتی بین دو طرف، به همدیگر دختر بدهند و عروسی بگیرند؟ گذشته از این، اصلا چه ربطی بین این رسم عجیب 
با اتفاقات رخ داده در بازی پرسپولیس و سپاهان وجود دارد؟ الان دقیقا این رسم چطور باید اجرا شود که اختلافات 
پرسپولیس و سپاهان برای همیشــه و به خوبی و خوشی ختم به خیر شــود؟ تاکید روی مجرد بودن پسرانی که 
از اصفهان آمده اند و به هر کدام شان یک دختر پرسپولیســی می دهند، چه ربطی به آن رسم و رسوم دارد؟ آقای 
خیابانی! شما اگر خودتان درگیر چنین اختلافی با کسی بودید، دوست داشتید در کدام طرف ماجرا بایستید؟ ما 
نمی گوییم همچنان درباره این ماجرا حرف بزنید و شلوغش کنید و التهاب را افزایش دهید اما ماجرا را به یک نفر 
تقلیل ندهید. این نگاه یک نفر و دو نفر نیست و شما به عنوان فردی که حرف هایش از تریبون های مختلف شنیده 

می شود، باید بیشتر مراقب باشید.

امباپه در پاریس 
چه کرد؟

روزنامه اکیپ عملکرد امباپه 
را به مناسبت جدایی او 

از پاری سن ژرمن، از نظر 
آماری بررسی کرده است

 این همه موقعیت 
و فقط دو گل

در شبی که هر دو تیم در فاز دفاع ضعیف 
ظاهر شدند، پرسپولیس دو گل زد و  موقتا 

صدرنشین شد

فولام به سیتی باخت و آرسنال را ناامید کرد
در آغاز هفته ســی و هفتم لیگ برتر انگلیس، عصر روز شنبه در ورزشگاه 
کریون کاتج شهر لندن، فولام پذیرای منچسترسیتی بود و این بازی را با 
نتیجه 4 بر صفر به میهمان خود واگذار کرد. سیتی با گلزنی مدافع کروات 
پیش تاخته اش یوشــگو گواردیول در دقیقه 13 دروازه فولام را گشود. در 
دقیقه 59 فیل فودن اختلاف را به دو برابر افزایش داد و در ادامه گواردیول 
در دقیقه 71 دومین گل خود را زد تا روز درخشــان خود را به یاد ماندنی 
کند و در پایان هم به عنوان بهترین بازیکن میدان لقب بگیرد. آخرین گل 
بازی را هم خولیــن آلوارس مهاجم آرژانتینی ســیتی در دقیقه 6+90 از 
روی نقطه پنالتی زد، پنالتی که حاصل خطای عیســی دیوپ بود و کارت 
زرد دوم و اخراج او را در پی داشــت. به این ترتیب سیتی بیست و ششمین 
پیروزی اش را در این فصل لیگ جزیره کســب کرد و با 85 امتیاز و تعداد 
بازی های برابر با آرسنال، بالاتر از حریف لندنی قرار گرفت که 83 امتیازی 
است. آرسنال که از لطف همشــهری مأیوس شده، فردا برای پس گرفتن 
صدر جدول میهمان منچستریونایتد خواهد بود، دیداری که از ساعت 19 

به وقت تهران برگزار خواهد شد.

یوکوهاما نصف فینال را از العین برد
روز )شــنبه( و از ســاعت 13:30 تیم فوتبال یوکوهاما مارینوس ژاپن در 
ورزشگاه بین المللی شهر یوکوهاما میزبان بازی رفت فینال لیگ قهرمانان 
آسیا مقابل تیم اماراتی العین بود و در پایان این مسابقه به پیروزی 2 بر یک 
دست یافت. گل نخست این بازی را محمد البلوشی برای العین امارات در 
دقیقه 12 زد اما در ادامه آساهی اوناکا )72( و کوتا واتانابه )84( زننده 2 گل 
یوکوهاما مارینوس بودند تا بازی اول فینال به سود تیم ژاپنی خاتمه پیدا 
کند. همچنین یک گل العین در دقیقه 30 بازی توسط سیستم کمک داور 
ویدئویی )VAR( مردود اعلام شد.طبق قوانین جدید لیگ قهرمانان آسیا 
گل زده در خانه حریف تاثیری در بازی برگشت ندارد و بازی در امارات با 
همین نتیجه  2 بر یک ادامه خواهد یافت. دیدار برگشــت تیم های العین 

امارات و یوکوهاما مارینوس ژاپن روز 5 خرداد برگزار خواهد شد.

فنرباغچه در حال مذاکره با مورینیو
باشــگاه فوتبال فنرباغچه ترکیه در حال مذاکره با ژوزه مورینیو، سرمربی 
پرتغالی است و انتظار دارد در ماه ژوئن شــرایط همکاری را با او در میان 
بگذارد. پیش از این گزارش شده بود که مورینیو می خواهد بار دیگر هدایت 
منچســتریونایتد را بر عهده بگیرد که با آن قهرمان لیگ کاپ، سوپرکاپ 
انگلیس و قهرمان لیگ اروپا شد. بر اساس این گزارش؛ ماریو برانکو، مدیر 
ورزشــی فنرباغچه با هموطن خود ژوزه مورینیو که در حال حاضر بیکار 
اســت، تماس گرفت. ماریو گفته ما در ماه ژوئن پس از برگزاری انتخابات 
ریاست باشگاه فنرباعچه می توانیم دوباره ملاقات و درباره شرایط همکاری 
صحبت کنیم. در ماه ژانویه، رُم ایتالیا از استعفای مورینیو خبر داد. مورینیو 
پیش از حضور در رم سابقه مربیگری تیم های چلسی، رئال مادرید، اینتر، 

پورتو، لیریا و بنفیکا داشت. 

 رکورد اعجاب انگیز لورکوزن؛ 17 گل
 بعد از 90 دقیقه

بایر لورکوزن امسال به رئال مادرید فوتبال آلمان تبدیل شده است. تیمی 
که تا ثانیه پایانی نمی توان مطمئن بود شکست می خورد. در واقع لورکوزن 
در فصل جاری مثل رئال استاد کامبک زدن شــده است. پنجشنبه شب 
برابر رم در نیمه نهایی لیگ اروپا چیزی نمانده بود بالاخره بعد از 48 بازی 
این تیم شکست بخورد ولی استانیســیچ توانست بازی را 2-2 برابر کند و 
رکورد لورکوزن تاریخی تر شود. حالا این تیم بالاتر از بنفیکا رکورد شکست 
ناپذیری را دارد. بسیاری حالا از خود می پرســند اگر رئال و بایرلورکوزن 
قهرمان لیگ قهرمانان و لیگ اروپا شــوند، در سوپرجام کدام تیم کامبک 
خواهد زد؟ در فصل جاری لورکوزن توانسته در 17 بازی بعد از دقیقه 90 

گلزنی کند که در نوع خود رکورد اعجاب انگیز است.

الهلال به دنبال ستاره لیگ برتر
روزنامه انگلیســی دیلی میل در خبری اختصاصی مدعی شــده است که 
مدیران باشگاه الهلال قصد دارند پیشنهادی قابل توجه را در پنجره نقل و 
انتقالات تابســتانی برای به خدمت گرفتن ریچارلیسون به باشگاه تاتنهام 
ارائه کنند و این در حالی است که آنها پیش از این در پنجره زمستانی سال 
گذشــته هم مذاکراتی را برای جذب او انجام داده بودند. نزدیکان باشگاه 
الهلال در گفتگو با رسانه های عربستانی مدعی شدند که این باشگاه از به 
خدمت گرفتن این ستاره 27 ســاله برزیلی اطمینان دارد و روی جذب او 
در این تابستان به صورت ویژه حساب کرده است، ادعایی که هنوز از سوی 
این بازیکن یا باشگاه تاتنهام تایید نشده است. ریچارلیسون هنوز سه سال 
دیگر با تاتنهام قرارداد دارد و مشخص نیست که تصمیمی برای جدایی و 
ترک سطح اول فوتبال اروپا داشته باشد اما گفته می شود   آنگه پوستکوگلو 
به دنبال ایجاد تغییرات بنیادین در این تیم است و شاید این بازیکن هم در 

فهرست فروش قرار بگیرد.

پیشنهاد میلیون دلاری اورونوف تکذیب شد
در روزهای گذشته شــایعاتی پیرامون پیشنهاد تیم های عربی به اوستون 
اورونوف وجود داشــت که نگرانی هواداران پرسپولیس را به دنبال داشته 
است. با این حال پیگیری این شایعه نشان می دهد که باشگاه پرسپولیس 
هیچ پیشنهادی از تیم های دیگر برای اوستون اورونوف نگرفته و این موارد 
تنها گمانه زنی رسانه ای است. ارونوف یک فصل دیگر تحت قرارداد باشگاه 
پرسپولیس است و سرخپوشان برای حفظ این ستاره ازبکستانی در فصول 
آینده تلاش خواهند کرد. همچنین اورونوف در صورت داشــتن پیشنهاد 
شخصی نیز نمی تواند از پرسپولیس جدا شود و این موضوع منوط به رضایت 

باشگاه خواهد بود.

تماس نکونام با منتظر تکذیب شد
صبح امروز خبری در رسانه ها منتشر شد مبنی بر اینکه شبکه »السومریه« 
عراق مدعی شــده که جواد نکونام برای فصل بعد با منتظر محمد، ستاره 
عراقی آبی ها که به صورت قرضی در مس رفســنجان توپ می زند، تماس 
گرفته است. این شبکه مدعی شده جواد نکونام در تماس تلفنی با منتظر 
محمد 22 ســاله، او را بازیکن مهمی در برنامه های فصل آتی خود دانست 
و در پایان، صعود او به همراه تیم ملی زیر 23 ســاله های عراق به المپیک 
2024 را تبریک گفته است. اما خبر رسانه عراقی صحت ندارد و نکونام هیچ 
مکالمه ای با منتظر محمد نداشته است و طبیعتا درخصوص فصل بعد نیز 
قول و قراری میان این دو صورت نگرفته است. نکونام تاکنون هیچ لیست 
خریدی نیز به مدیران باشگاه تحویل نداده و تمام تمرکز تیم و کادرفنی، 
روی هفته های پایانی لیگ است تا آبی پوشــان بتوانند به رقابت خود در 
کورس قهرمانی ادامه دهند. علی رغم اینکه استقلال برای فصل بعد جای 
خالی زیادی در لیست خود خواهد داشت، اما نکونام پیش از این نیز اعلام 
کرده بود اگر بخواهد لیســتی برای فصل بعد به مدیران بدهد، اولویت او 
تمدید با بازیکنانی اســت که در این فصل پرحاشیه، تا پای جان برای تیم 

جنگیدند. 

    گوشه و کنار مستطیل سبز



   حوادث
   خواندنی ها و سرگرمی
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سارق خشن، کارت بانکی شهروندان و رمز 
آن را به زور می گرفت

زورگیر حرفه ای که کارت بانکی شــهروندان را با تهدید سرقت می کرد، دستگیر 
شد.سرهنگ کیانوش نظری، سرکلانتر دهم پلیس پیشگیری پایتخت گفت: در 
پی تماس شخصی با پلیس 110و اعلام گزارشی مبنی بر سرقت کارت بانکی خود 
با روش زورگیــری، بلافاصله ماموران کلانتری 171 شــهید مصطفی خمینی به 
محل اعزام شدند که با بررسی دوربین های محل سرقت، هویت سارق را شناسایی  
و مشخصات وی را به تمامی واحدهای گشت اعلام کردند. سرهنگ نظری اضافه 
کرد: روز گذشته ماموران کلانتری، سارق ســابقه دار را در محله صالح آباد در یک 
اقدام ضربتی در حالی که ساعتی قبل با تهدید سلاح سرد اقدام به سرقت به عنف در 
منطقه خانی آباد نو کرده بود، شناسایی کردند. متهم با مشاهده ماموران متواری؛ 
اما پس ازتعقیب و گریزی کوتاه با استفاده از قانون به کارگیری سلاح و طرح مهار 
متهم  دستگیر شد.سرکلانتر دهم پلیس پیشــگیری پایتخت ادامه داد: متهم به 
کلانتری منتقل و  پس از بازرســی بدنی متهم مبلغ 100 میلیون ریال پول نقد و 
تعدادی کارت های عابر بانک شهروندان که به تازگی سرقت کرده بود کشف شد. 
وی به جرم خود مبنی بر ســرقت کارت های بانکی و دریافت رمز کارت ها با روش 
زورگیری اعتراف کرد که تاکنون 10 نفر از شکات شناسایی شدند و متهم با دستور 

مقام قضائی روانه زندان شد.

سایه مرگ روی سر قاتل همکار 
حکم  قصاص پسرجوان که در جدال خونین در اتاقک نگهبانی ، 
همکار میانسالش را کشته بود در دیوان عالی کشور مهر تایید 

خورد و قطعی شد.
  جنایت فجیع در اتاقک نگهبانی

رسیدگی به این پرونده از شــهریورماه سال گذشته به دنبال 
پیدا شدن جسد خونین یک مرد 65ساله در اتاقک نگهبانی 
یک ساختان نیمه ساز در جنوب تهران آغاز شد.صاحب ملک 
که برای سرکشی به ساختمان نیمه ســاز رفته بود با در قفل 
شده روبه رو شد و پس از گشودن در و مشاهده جسد خونین 
نگهبان میانسال به نام اصغر پلیس را با خبر کرد.به این ترتیب 
ماموران بلافاصله رهسپار ساختمان نیمه ساز شدند و جسد 
اصغر با دستور قضایی به پزشــکی قانونی منتقل شد. شواهد 
نشــان می داد او با ضربه های متعدد میله آهنی به سرش از پا 
در آمده است.صاحب ملک که پلیس را خبر کرده بود گفت: از 

مدت ها قبل اصغر و پسرجوانی به نام قاسم  را به عنوان نگهبان 
در ساختمان نیمه ساز استخدام کردم. اما حالا خبری از قاسم 
نیست و ناپدید شده است.گمان می کنم او در این ماجرا دست 

داشته باشد.
   ردیابی متهم فراری

در حالی که فرضیه دست داشتن قاسم در این ماجرا قوت گرفته 
بود ماموران به ردیابی او پرداختند و او را بازداشت کردند.قاسم 
به درگیری با همکارش و قتل او اعتراف کرد و گفت: من و قاسم 
۴ ماه باهم همکار بودیم و  هر دو در اتاقک نگهبانی ساختمان 
نیمه ساز کار می کردیم و هیچ مشکلی هم نداشتیم.آن شب من 
سر موضوعی از او ناراحت شدم و خواستم که از اتاقک نگهبانی 
خارج شود .اما او به یکباره شروع به فحاشی کرد ...من اعتراض 
کردم  و از او خواســتم تا  فحش ندهد اما قاســم با عصبانیت 
فحش های ناموسی داد. من که عصبانی شده بودم از کوره در 

رفتم و در یک لحظه با میله ای که در گوشه اتاقک افتاده بود  به 
او حمله کردم و چند ضربه به بدنش زدم. می خواستم او را رها 
کنم. اما گمان کردم اگر او بلند شود من را می کشد. به همین 
خاطر با بیل هم چند ضربه به ســرش زدم .وقتی  روی زمین 
افتاد در اتاقک نگهبانی را قفل کردم و از آنجا گریختم.باور کنید 
وقتی آنجا را ترک می کردم  او نفس مي كشید و زنده بود. متهم 
ادامه داد:  باور کنید  من قصد کشــتن قاسم را نداشتم.فقط 
چند ضربه به او زدم اما فکر نمی کردم  ضربه ها کشنده باشد.

به دنبال اعتراف های متهم و  بازسازی صحنه جرم برای قاسم 
کیفرخواست صادر و پرونده اش به دادگاه کیفری یک استان 

تهران فرستاده شد.
  در دادگاه چه گذشت؟

متهم در حالی از خود دفاع کرد کــه اولیای دم برایش حکم 
قصاص خواستند. وقتی قاسم روبه روی قضات ایستاد گفت: 

من و اصغر چند ماه بود که با هم در اتاقک نگهبانی می خوابیدیم 
و با هم همکار بودیم. ما هیچ مشکلی با هم نداشتیم.تا اینکه او 
آخرین بار با من شوخی کرد که ناراحت شدم.من به او اعتراض 
کردم و خواستم تا اتاق را ترک کند. اما او شروع به فحاشی کرد. 
او با حرف هایش مرا تحریک کرد و من از کوره در رفتم و با میله 
به جانش افتادم و چندین ضربه به سرش زدم. متهم در حالی 
که سرش را پایین انداخته بود گفت: باور کنید من قصد کشتن 
اصغر را نداشتم و از ترسم او را زدم. باور کنید اگر او را نزده بودم 
خودم در درگیری کشته می شدم. من شــرمنده فرزندان  او 
هستم و تقاضای بخشش دارم.او همسن پدرم بود و من اشتباه 
بزرگی مرتکب شدم.در پایان جلسه قضات وارد شور شدند و 
با توجه به مدرک های موجود در پرونده قاســم را به قصاص 
محکوم کردند.این حکم در دیوان عالی کشور مهر تایید خورد 

و قطعی شد و سایه مرگ روی سر قاسم قرار گرفت.

فاطمه شیخ علیزاده| رسیدگی به پرونده 
قتل مرد جوان تبعه بیگانــه روز جمعه 21 
اردیبهشت ماه امسال با اعلام از سوی کادر 
درمان بیمارســتان پیامبر واقع در شهرزیبا 
در دستور کار تیم جنایی و کارآگاهان اداره 
دهم پلیس آگاهی تهران قرار گرفت.با اعلام 
این خبر تیم بررسی صحنه جرم از دادسرای 
جنایی تهران به همراه تیم تشخیص هویت 
پلیس آگاهی تهران در سردخانه بیمارستان 
بالای سر جســد حاضر شدند.بررسی های 
ابتدایی حکایت از آن داشت که مقتول 30 
ساله به دلیل جراحت شدید ناشی از اصابت 
ضربات چاقو به شــکم و قفســه سینه اش 
به بیمارســتان منتقل شــده بود اما به رغم 
تلاش کادر درمان برای نجات جان او به علت 
شوک ناشــی از خونریزی وسیع و گسترده؛ 
ســاعتی بعد از انتقال به بیمارستان به کام 
مرگ فرو رفت.به این ترتیب رســیدگی به 
موضوع وارد فــاز جنایی شــد و تحقیقات 
کارآگاهان برای یافتن ردی از عامل جنایت 
آغاز شد.در همین حال بعد از انجام معاینات 
و بررسی های ابتدایی جسد با دستور بازپرس 
جنایی برای کالبد شکافی و انجام معاینات و 

آزمایش های لازم به سردخانه پزشکی قانونی 
منتقل شد.

   قتل در رستوران
در همان بررســی های ابتدایی مشخص شد  
که مقتول کارگر رستوران یک سازمان دولتی 
بوده که بعد از ایجــاد درگیری در محل کار 
مجروح شده و راهی بیمارستان شده است.
به ایــن ترتیب تحقیقات از همــکاران او در 
حالی آغاز شد که موضوع به قتل رسیدن او 
همچنان سر به مهر بود و تصور همه شاهدان 
ماجرا و همکاران او این بــود که او هنوز در 
بیمارستان بستری بوده و در حال مداوا است.
یکی از کارکنان رستوران در اولین برخورد 
با ماموران جنایی گفت:»طاها به تازگی در 
این رستوران کار می کرد.او از پرسنل رسمی 
نبود و توسط پیمانکار استخدام شده و برای 
انجام کارهای نظافت و تاسیسات اینجا کار 
می کرد.«این فرد در ادامه گفت:»طاها جوان 
آرام و خیلی کم حرفی بود.روز حادثه وقتی 
صدای فریاد او را شنیدم خیلی تعجب کردم 
او با یکی از دوستانش به نام مجید که او نیز از 
کارگران افغان است بحثش شده بود.موضوع 
صحبت آنها در مورد فلکه گاز بود اما من جلو 

نرفتم تا گمان نکنند قصــد دخالت دارم و 
می خواستم که خودشان موضوع را حل کنند.

اما یکدفعه دیدم ســر و صدا بالا گرفته و در 
یک لحظه دیدم که با هم گلاویز شده اند.من 
و یکی دو نفر دیگر از همکارانم نزدیک آنها 
رفتیم تا با میانجیگری آنها را از هم جدا کنیم.
با وساطت ما دعوای آنها فیصله پیدا کرد و من 
از رستوران خارج شدم.ساعتی بعد همکاران 
به من گفتند کــه بعد از رفتــن من طاها و 
دوســتش باز هم با یکدیگر درگیر شده و در 
این درگیری طاها مورد اصابت ضربات چاقو 
قرار گرفته بود.«یکی دیگر از همکاران طاها 
نیز در مورد لحظه وقوع جنایت گفت:»بعد 
از اینکه یک بار با وساطت همکاران دعوای 
طاها و مجید تمام شــد، انگار هر دوی آنها 
هنوز از هم عصبانی بــوده و منتظر جرقه ای 
بودند تا برای همدیگر شــاخ و شانه بکشند.
یکدفعــه طاها زیر لب حرفــی زد که مجید 
شــنید و گفت چه گفتی.انگار طاها فحشی 
چیزی داده بود.در چشم بر هم زدنی دیدیم 
که مجید چاقو کشید و تا به خودمان بیاییم 
طاها را مجروح کرده بــود.« با اطلاعاتی که 
شاهدان ماجرا در اختیار ماموران قرار دادند 

مجید شناسایی و دســتگیر شد.او در حالی 
جزئیات درگیری را تشریح کرد که در ابتدا 
نمی دانست ضربه های او کشنده بوده و منجر 

به مرگ رفیقش شده است.
   اعتراف به قتل

مجید بعــد از انتقال بــه اداره دهم پلیس 
آگاهی تهــران در تشــریح جزئیات روز 
درگیــری گفــت:»روز حادثــه طاها در 
حال درســت کردن فلکه گاز بــود اما من 
به او می گفتم که روشــش بــرای تعمیر 
آن اشــتباه اســت.ولی طاها به حرف من 
اهمیــت نمی داد.هر قدر بــه او می گفتم 
بگذار من درســتش کنم می گفت حرف 
نزن تا خودم درســتش کنم.یکدفعه انگار 
از حــرف زدن های من کفــرش بالا آمد و 
سرم داد زد.من هم عصبانی شدم و سر او 
فریاد کشیدم.بعد که درگیری لفظی ما بالا 

گرفت، کار به فحاشی کشیده شد و با هم 
گلاویز شدیم اما همان موقع چند نفر جلو 
آمده و ما را از هم جــدا کردند.«متهم در 
ادامه گفت:»حدود یک ربع گذشته بود و 
ما هر چند دقیقه یک بار به همدیگر چشم 
غره می رفتیم.انگار منتظر جرقه ای بودیم تا 
دوباره دعوا را شروع کنیم.من به خاطر بد و 
بیراهی که طاها به من گفته بود از او حرص 
داشتم.در همین حین دوباره زیر لبی فحش 
داد که من دیگر نتوانستم جلوی خشمم را 
بگیرم و دوباره با او دست به یقه شدم.اصلا 
نمی دانم چه شــد که دستم سمت یکی از 
چاقوهای آشپزخانه رفت و با آن دو ضربه 

به دوستم زدم.«
بنا بر این گزارش رسیدگی به این پرونده 
بعد از تکمیل تحقیقات وارد مرحله قضایی 

خواهد شد.

اداره دولتی قتل هولناک کارگر رستوران 
مرد  جوان که در جریان درگیری همکار خود را با ضربه چاقو مجروح کرده بود در حالی 

دستگیر شد که نمی دانست همکارش به قتل رسیده است

قتل رفیق در خانه مجردی
پسر جوان که دوستش را در خانه مجردی اش کشته مدعی است که مقتول 
نیت شومی در سر داشته است.  رسیدگی به این پرونده از سیزدهم اسفند 
ماه 1۴01 آغاز شــد. مردی با پلیس تماس گرفت و از کشته شدن دوست 
23 ساله اش به نام نیما در خانه مجردی اش در سه راه سلیمانیه خبر داد. او 
که هراسان بود گفت: چند روزی بود از دوستم  نیما که به تنهایی در خانه 
مجردی  زندگی می کرد خبر نداشــتم. چند بار با او تماس گرفتم اما پاسخ 
نداد.من که نگران او شده بودم مقابل در خانه اش رفتم اما همسایه ها گفتند 
نیما را چند روز است ندیده اند. من که نگران شده بودم قفل در را شکستم و 
در خانه با جسد نیما روبه رو شدم.  با این تماس ماموران به خانه مجردی پسر 
جوان رفتند و با جسد خونین او که شواهد نشان می داد با ضربه های چاقو 

کشته شده روبه رو شدند .

   ردیابی عامل جنایت
جسد با دستور قضایی به پزشکی قانونی منتقل شد و ماموران برای رازگشایی 
جنایت در خانه مجردی به تکاپو افتادند. بررسی فهرست ریز مکالمات تلفنی 
قربانی نشان می داد او آخرین بار چند مرتبه با پسر 20 ساله ای به نام هومن 
تماس داشته است .با افشای این ماجرا هومن 20 ساله ردیابی و بازداشت شد 

و به قتل دوستش اعتراف کرد .
او در تشریح جزئیات ماجرا گفت: به تازگی با نیما آشنا شده بودم.او آخرین 
بار با من تماس گرفت و مرا به خانه اش دعوت کرد و گفت قصد دارد با هم 
مشــروب بخوریم و خوش بگذرانیم. من هم دعوتش را پذیرفتم و به خانه 
مجردی او رفتم. او برایم مشــروب آورد و یک لیوان دلســتر به من تعارف 
کرد. وقتی دلستر را خوردم متوجه شــدم مزه تلخی دارد  که به او اعتراض 
کردم.اما او گفت طعمش طبیعی است و خودش هم دلستر را می خورد .من 
حرفش را قبول کردم و دلستر را خوردم. اما چند دقیقه بعد دچار سرگیجه 
شدم و از هوش رفتم .وقتی به هوش آمدم متوجه شــدم نیما مرا آزار داده 
است .من شوکه بودم و می خواستم از خانه نیما خارج شوم اما او بار دیگر به 
سمتم آمد.او  نیت سیاهی در سر داشت و می خواست بار دیگر مرا آزار دهد.  
من می خواستم از خانه او فرار کنم .اما او مانع ام شد و من به آشپزخانه رفتم 
و کارد آشپزخانه را برداشــتم و یک ضربه به او زدم و از خانه خارج شدم. او 
در دلســتر قرص خواب آور ریخته بود تا نقشه سیاهش را عملی کند.  پسر 
جوان به بازسازی صحنه جرم پرداخت و پرونده اش با صدور کیفرخواست در 
حالی به شعبه 11 دادگاه کیفری یک استان تهران فرستاده شد که نتوانست 
مدرکی برای اثبات ادعایش به پلیس ارائه دهد. او به زودی در دادگاه از خود 
دفاع می کند .این در حالی است که پدر و مادر قربانی  وی را دروغگو خوانده 

و برایش حکم قصاص خواسته اند.

قتل جوان 36 ساله در بوشهر
ر ئیس پلیس آگاهی استان بوشهر از دســتگیری فردی خبر داد که پس از 
ارتکاب قتل جوانی 36 ساله، به یکی از شهرستان های استان اصفهان گریخته 
بود.سرهنگ جوشن سهرابی بیان داشت: فروردین امسال پس از وقوع قتل 
جوانی 36 ساله در یکی از محلات شهر بوشهر، رسیدگی به موضوع در دستور 
کار قرار گرفت.رئیس پلیس آگاهی استان بوشــهر ادامه داد: کارآگاهان با 
انجام کارهای اطلاعاتی در یک عملیات ضربتــی و غافلگیرانه با همکاری 
پلیس آگاهی استان اصفهان موفق به شناسایی مخفیگاه قاتل فراری تبعه 
افغانستان، در یکی از شهرستان های استان اصفهان شده و پس از اعزام به 
این شهر و هماهنگی های لازم با مرجع قضائی، طی عملیاتی منسجم موفق 
به دستگیری قاتل و همدست وی شدند. سرهنگ سهرابی با اشاره به انتقال 
فرد قاتل 26ساله به بوشهر و اعتراف وی به ارتکاب قتل، گفت: این شخص 
در بازجویی ها عنوان کرد: به علت اختلافات شخصی درصدد انتقام جویی 
برآمده و با چاقویی که در اختیار داشته است مقتول را با همکاری همدستش 

به قتل رسانده و متواری شده بود.

بازگشت یک زندانی به خانه با پس انداز 
دادستان تکاب

مهدی تقی زاده دادستان شهرستان تکاب در اقدامی خداپسندانه با پرداخت 
بدهی یک زندانی موجبــات آزادی او را فراهم کرد.به گزارش پایگاه اطلاع 
رسانی اداره کل زندان های استان آذربایجان غربی، مهدی تقی زاده دادستان 
دادســرای عمومی و انقلاب شهرستان تکاب با بررســی وضعیت خانواده 
مددجوی محکوم مالی در زندان میاندوآب ضمن مســاعدت مالی زمینه 
آزادی زندانی نیازمند را فراهم کرد.دادستان خیّر شهرستان تکاب با پرداخت  
صد میلیون ریال در حق شاکی زندانی )ح_پ( بعد از 1۸ماه موجبات آزادی 
وی را از زندان میاندوآب فراهم کرد، دراین اقدام انسان دوستانه وبه دنبال 
ملاقات های عمومی ومراجعه خانواده این زندانی به دادستان شهرستان تکاب 
وی با اختصاص صد میلیون ریال از پس انداز شخصی خود در جهت رضای 
خدا و خشنودی خانواده این زندانی موجبات بازگشت وی را به کانون گرم 

خانواده اش فراهم آورد.

  دادگاه کیفری
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  سایت نگار جهان

پاپ سال ۲۰۲۵ را »سال مقدس« 
اعلام کرد

 پاپ فرانسیس، رهبر کاتولیک های جهان روز پنجشنبه ۹ مه 
)۲۰ اردیبهشت( در جریان مراسم مسیحی موسوم به عید 

عروج در کلیسای سنت پیتر رم، سال ۲۰۲۵ میلادی را سال 
مقدس برای کاتولیک های سراسر جهان اعلام کرد. انتظار 

می رود این رویداد که هر ۲۵ سال یک بار اتفاق می افتد، بیش 
از ۳۰ میلیون باورمند مسیحی را به سفر زیارتی به شهر رم 

جذب کند. برخی از ناظران می گویند   زیرساخت های پایتخت 
ایتالیا در حال حاضر در وضعیت نامناسبی قرار دارد و هجوم 
حجم عظیمی از مسافران به این شهر ممکن است ایتالیا را با 
چالشی پیش بینی نشده روبرو کند. براساس اعلام پاپ، این 

رویداد در شب کریسمس آتی در ۲۴ دسامبر ۲۰۲۴ آغاز 
می شود و تا مراسم خاج شویان یا جشن اپیفانی یا به اصطلاح 

جشن تجلی، در ۶ ژانویه ۲۰۲۶ ادامه خواهد یافت. پاپ 
فرانسیس در فرمان رسمی خود محور این مراسم را جشن 

»امید« خواند و از کشورهای ثروتمند خواست تا بدهی های 
کشورهای فقیرتر را که هرگز قادر به پرداخت آن نیستند، 

ببخشند. پاپ همچنین در پیام خود به »بدهی های مرتبط 
با محیط زیست« به دلیل  بهره برداری نامتناسب کشورها از 
منابع طبیعی در دوره های زمانی طولانی  اشاره کرد. مراسم 

سنتی اعلام سال مقدس از زمان پاپ بونیفاس هشتم در سال 
۱۳۰۰ میلادی شکل گرفت. در گذشته نیز پاپ فرانسیس از 
۸ دسامبر  ۲۰۱۵ تا ۲۰ نوامبر ۲۰۱۶ را  سال مقدس  با شعار 
»رحمت« اعلام کرده بود. در آیین کلیسای کاتولیک  سال 

مقدس  یا سال  یوبیل  یک سالگرد ویژه به شمار می رود که طی 
آن پاپ به مومنان در صورت برآورده کردن شرایط تعیین شده، 

وعده رهایی کامل یا جزئی از مجازات گناهانی را که شخص 
برای بخشش آن توبه کرده، می دهد. پیش تر پاپ قبلی یعنی 

پاپ ژان پل دوم سال ۲۰۰۰ میلادی را سال مقدس اعلام 
کرده بود و بر اساس آمارها نزدیک به ۲۵ میلیون زائر در جشن 

آن سال شرکت کردند.  )دویچه وله(

 نتیجه تحقیقی ۳۰ ساله: خوردن 
غذاهای فوق فرآوری شده با خطر مرگ 

زودهنگام مرتبط است
مطالعه ای جدید که نتایج آن چهارشنبه در مجله بی ام جی 

منتشر شد، حاکی از آن است که خوردن غذاهای فوق  فرآوری 
شده با خطر مرگ زودهنگام مرتبط است. محققان در این 
مطالعه داده های سلامت بیش از ۱۰۰ هزار نفر در ایالات 

متحده، بدون سابقه بیماری سرطان، بیماری قلبی-عروقی یا 
دیابت را بین سال های ۱۹۸۶ تا ۲۰۱۸ میلادی مورد تجزیه و 

تحلیل قرار دادند. شرکت کنندگان هر دو سال یک بار اطلاعاتی 
در مورد سلامتی و عادات سبک زندگی خود ارائه می کردند. 

غذاهای فوق فرآوری شده حاوی مواد نگهدارنده در برابر کپک 
یا باکتری، رنگ مصنوعی، امولسیفایرها برای جلوگیری از 

جداسازی شکر، نمک و چربی های اضافه شده یا تغییر یافته 
هستند. این مواد معمولا در محصولات خوراکی مانند نوشابه، 

چیپس، سوپ های بسته بندی شده، ناگت ها و بستنی ها 
یافت می شوند. گروهی که کمترین غذای فوق فرآوری شده 
مصرف می کردند به طور متوسط حدود سه وعده در روز غذا 

می خوردند، در حالی برخی از شرکت کنندگان به طور میانگین 
هفت وعده در روز غذا مصرف می کردند. داده ها نشان می دهد 

افرادی که وعده های غذایی بیشتری در طول روز مصرف 
می کردند، ۴ درصد بیشتر در معرض خطر مرگ به هر دلیلی 

قرار گرفته بودند. دکتر مینگ یانگ سونگ،استادیار تغذیه در 
دانشکده هاروارد و سرپرست تیم تحقیق، گفت: »این خطرات 

به طور عمده توسط چند زیرگروه از جمله گوشت فرآوری 
شده و نوشیدنی های شیرین شده با شکر یا شیرین  کننده 

مصنوعی ایجاد می شود«. او می گوید خطرات ناشی از مصرف 
گوشت های فرآوری شده و غذاها و نوشیدنی های شیرین با 
خطرات غلات فوق فرآوری شده به یک اندازه نیستند. دکتر 

ماریون نستله، استاد مطالعات غذا و بهداشت عمومی در 

دانشگاه نیویورک گفت: »یافته های این تحقیق با صدها مورد 
دیگر در این زمینه مطابقت داشت، اما چیزی که این مطالعه 
را منحصربه فرد می کند، تجزیه آن از زیرگروه های مختلف 
در دسته مواد غذایی فرافرآوری شده است«. او گفت که این 
دسته بندی متنوع است و این مطالعه توصیه نمی کند همه 

مواد غذایی فوق فرآوری شده را کاملا کنار بگذاریم. این استاد 
دانشگاه افزود:» به عنوان مثال غلات، نان های سبوس دار 

نیز به عنوان غذای فوق فرآوری شده در نظر گرفته می شوند، 
اما حاوی مواد مغذی مفید مختلفی مانند فیبر، ویتامین ها و 

مواد معدنی هستند. از سوی دیگر، من فکر می کنم مردم باید 
سعی کنند از مصرف برخی از غذاهای فوق فرآوری شده مانند 

گوشت فرآوری شده، نوشیدنی های شیرین شده با شکر و 
همچنین نوشیدنی های که به صورت مصنوعی شیرین شده  اند 

خودداری کنند یا آن ها را محدود کنند«. به اعتقاد دکتر 
پیتر وایلد، محقق بازنشسته در موسسه کوادرام بیوساینس 
در بریتانیا، درست است که محققان رابطه ای میان مصرف 

غذاهای فوق  فرآوری شده و مرگ زودهنگام یافته اند اما 
نمی توانند به طور قطع بگویند که مصرف این غذاها علت مرگ 

و میرها بوده است. )یورونیوز(
 سناتور سابق ایتالیا: پوتین گوزنی را شقه کرد 

و قلبش را به برلوسکونی هدیه داد
به تازگی فاش شده است ولادیمیر پوتین در یک سفر شکار 

مردانه قلب یک گوزن را درآورده و به سیلویو برلوسکونی تقدیم 
کرده بود. فابریزو چیکتو، سناتور سابق حزب فورزا ایتالیا که 
حزب برلوسکونی بود، گفت رئیس جمهوری روسیه در سال 

۲۰۱۳، در تعطیلاتی مشترک در یکی از خانه های ییلاقی اش، 
این هدیه عجیب را به رهبر متوفی ایتالیا داد.  چیکتو به یاد 

داشت برلوسکونی پس از بازگشت از روسیه گفت: »ولادیمیر 
ماهیت خشنی به من نشان داد که تصور نمی کردم در چنین 

مرد مهربان و معقولی وجود داشته باشد.« پوتین حین گردش 
در جنگل دو گوزن را دید و از برلوسکونی خواست نشانه گیری 
کند. طبق گزارش، او گفت: »این مال توست. شلیک کن.« اما 

وقتی مرد ایتالیایی امتناع کرد، پوتین نشانه گیری کرد و هر 
دو را کشت و بعد نگاهی رضایت آمیز به برلوسکونی انداخت. 

چیکتو به روزنامه کوریره دلا سرا گفت مرد روس چاقو در 
دست شتابان از شیب پایین رفت و جانور پستاندار را به سرعت 

شقه کرد  و قلبش را بیرون کشید. این سناتور در ادامه گفت 
پوتین از یکی از محافظانش خواست قلب را تقدیم برلوسکونی 

کند و گفت غذایی فوق العاده خواهد شد. اما گفته می شود 
برلوسکونی پشت درختی پنهان شده و دچار حالت تهوع شده 

بود. چیکتو به خاطر آورد که او گفت: »شاید این فقط رسم 
شکارچی است.« برلوسکونی و رئیس جمهوری روسیه اغلب 
با یکدیگر دیدار   و هدایای سخاوتمندانه ردوبدل می کردند 
و خودشان را »دوستان قدیمی« می خواندند. آن دو وقتی 

رئیس جمهوری روسیه برای نشست سران اروپا به ایتالیا سفر 
می کرد، اغلب اوقات در مهمانی های آخرشب در میلان خوش 

می گذراندند. در یک مورد در سال ۲۰۱۴، پوتین پس از 
نیمه شب  سرزده به ویلای میلان برلوسکونی رفت و تا نزدیک 
۳ صبح آن جا ماند و بعد با چشم های خسته و تار، تلوتلوخوران 

بیرون آمد و راهی خانه شد. نخست وزیر سابق ایتالیا در 
آوریل ۲۰۲۲ گفت تهاجم پوتین به اوکراین او را »عمیقا 

مایوس« کرده است، اما بعدتر وقتی فایل های ضبط  شده ای 
درز کرد که برلوسکونی در آن ها تعریف می کرد به مناسبت 
تولد ۸۶ سالگی اش ۲۰ بطری ودکا از پوتین دریافت کرده 

بود، برلوسکونی تقصیر جنگ را به گردن ولودیمیر زلنسکی، 
رئیس جمهوری اوکراین، انداخت. برلوسکونی پس از ابتلا 

به سرطان خون )لوسمی( و عفونت ریه سال گذشته در 
بیمارستانی در میلان درگذشت. رئیس جمهوری روسیه با 
ادای احترام به برلوسکونی گفت مرگ »دوست عزیزش« 
او را اندوهگین کرده است. پوتین در پیامی که در تلگرام 
منتشر شد، گفت: »برای من، سیلویو انسانی عزیز بود، 

دوستی واقعی.« او آنچه به توصیف او »خرد« و »تصمیم های 
متعادل و آینده نگرانه« این مرد ۸۶ ساله بود، ستایش کرد. 

)ایندیپندنت(

چپ گراهای    اروپایی   در    برابر    ایلان ماسک
درباره یورش اعتراضی حدود هزار فعال محیط  زیست به کارخانه تسلا در برلین چه می دانیم؟

 رامتین لطیفی| برلین، پایتخت آلمان در روز جمعه شاهد 
اعتراضاتی بود که طی آن ۸۰۰ الی ۱۲۰۰ نفر از اروپایی هایی 
چپ گرا که خود را فعالان ضد سرمایه داری و نیز حامیان حفظ 
محیط زیست می دانند، حصار کارخانه تسلای آمریکایی را 
شکستند و وارد آن شدند. ایلان ماسک، میلیاردر راست گرا 
و محافظه کار آمریکایی که مالک کارخانه تسلاست و در این 
مجموعه خودروهای الکتریکی تولید می کند، قصد داشت 
از این کارخانه برای افزایش تولید خودروهای خود در اروپا 
اســتفاده کند تا بازار این قاره را که با شــتاب قابل توجهی 
به دنبال جایگزیــن کردن خودروهــای الکتریکی به جای 
خودروهای بنزینی اســت، تصاحب کند و دور رقابت را به 
رقبای خود که اغلب چینی هستند، نبازد. گفتنی است با ورود 
خودروهای الکتریکی چینی به بازارهای جهان، فروش تسلا با 
افت مواجه شد و این کمپانی با ضررهای هنگفتی روبه رو شد.

از یک ســو، با ارجاع به نقل قولی از خود ایلان ماسک که به 
تایید دانشــمندان و متخصصان این حوزه هم رسیده، این 

فرضیه که خودروهای الکتریکی، محصولاتی سازگار با محیط 
زیست هستند، رد شده است. برای تولید باتری های مخصوص 
و نیز تولید برق مصرفــی و مورد نیاز شــارژ این خودروها، 
کشورهای جهان باید شبکه نیروگاهی خود را گسترده تر کنند 
و همین امر، دست کم به اندازه فعلی به محیط زیست آسیب 
می رساند. از ســوی دیگر این کارخانه قرار بود در بخشی از 
جنگل های حاشیه منطقه گرونهاید برلین برپا شود و سایتی 
را شکل دهد که مساحت آن حدود ۱۷۰ هکتار است. منتقدان 
می گویند ماسک برای رسیدن به این هدف، بنا داشت تا بخش 
بزرگی از جنگل های این منطقه را تخریب کند و این با ادعای 
مقامات محلی مبنی بر ساخت کارخانه ای که محصولاتش 
سازگار با محیط زیست بود، در تضاد کامل است. نکته سوم، 
کارنامه سیاه ماسک در برخورد با کارکنانش در کمپانی های 
مختلف تحت امرش است. ماسک از پذیرفتن این نکته که 
کارکنان تحت امرش عضوی از اتحادیه های کارگری باشند، 
ســر باز می زند. همچنین، او ید طولایی در اخراج و تعدیل 

نیروی کار دارد و اصل برای او سودآوری به هر قیمتی است. 
نکته دیگری که پیکان انتقادات به سمت ماسک را به دنبال 
داشت، مخالفت سرسختانه او با مرخصی های استحقاقی و 

پرداخت اضافه کار است. 
به رغم این جاه طلبی های ماسک و مماشات مقامات محلی 
برلین در منطقه گرونهاید، ســاکنان این منطقه پیش تر در 
یک نظرسنجی در اوایل سال جاری به گسترش کارخانه تسلا 
رای منفی دادند. البته از منظر قانونی این نظرســنجی غیر 
الزام آور بود اما می توان نارضایتی حداکثری مردم از این فعل 
و انفعالات را به طور مشــهود در آن دید. از این رو، گروه های 
چپگرا بر آن شدند تا اعتراض صریح و عملی خود را نشان دهند 
و این مجموعه را به تسخیر خود در آورند . با ورود این فعالان 
به زمین های کارخانه تسلا، پلیس برای تقابل وارد عمل شد و 
زد و خورد های شدیدی بین دو طرف شکل گرفت و تعدادی از 
معترضین و نیروهای پلیس مجروح شدند. البته این اعتراضات 
مسبوق به سابقه اســت و پیش تر در اوایل ماه مارس، پس از 
آتش گرفتن دکل برق فشــار قوی که برق را به کارخانه می  
رساند، تسلا مجبور شد کارخانه را به مدت یک هفته ببندد. 
گروهی از فعالان چپ، مسئولیت این آتش سوزی را نیز بر عهده 
گرفتند. در اعتراض اخیر نیز، این فعالان پلاکاردهایی مبنی بر 
ضرورت نابودی نظام سرمایه داری برای حفظ آینده بشریت 
در دست داشــتند. همانطور که انتظار می رفت، طی دو روز 
گذشــته، ویدئوهای متعددی که فعالان را در حال دویدن 
به سمت این کارخانه و درگیری با پلیس نشان می دهد، در 
شبکه های اجتماعی منتشر شــد و عده ای از فعالان حامی 
لیبرالیزم در کشورهای مختلف، از جمله ایران، بدون اشاره به 
کم و کیف ماجرا به تقبیح معترضان پرداختند و آن را نشانه 
توحش و نادیده گرفتن مالکیــت خصوصی تلقی کردند. اما 
آنطور که از حال و هوای امروز جهان پیداست، دوران اینگونه 
ترکتازی سرمایه داران و فدا کردن همه چیز برای سودآوری 
بیشــتر به پایان رسیده اســت و حالا باید منتطر ماند و دید 
سرنوشت این کارخانه در پس این اعتراضات به کجا می رسد.

   شاخص

یک شــرکت نرم افــزاری آمریکایی پــس از آنکه دارایی 
بیت کوینــش را بــه بیــش از ۱۴ میلیارد دلار رســاند، 
اکنون بیشــتر از هــر کشــوری در جهان رمــزارز دارد. 
مایکرواستراتژی در تازه ترین گزارش مالی اش اعلام کرد   
۲۵ هزار و ۲۵۰ بیت کوین در چهار ماه نخست سال ۲۰۲۴ 
خریداری کرده است  که مجموع تعداد بیت کوین هایش را 
به ۲۱۴ هزار و ۴۰۰ می رساند ، مقداری که بیش از ۱ درصد 
مجموع تمام بیت کوین های موجود در جهان است. دارایی 
بیت کوین این شرکت آن را به بزرگ ترین مالک شرکتی 
بیت کوین در جهان تبدیل می کنــد، که بیش از ۱۰ برابر 
دومین شرکت سهامی عامی است که بیشترین بیت کوین 
را در اختیار دارد: شرکت استخراج رمزارز ماراتن دیجیتال 
هولدینگــز. بر اســاس داده هایی که بیت کویــن ترژریز 
جمع آوری کرده، تازه ترین خرید مایکرواستراتژی به این 
معنی است که تعداد بیت کوین هایش بیشتر از آمریکاست  
که ۲۰۷ هزار و ۱۸۹ بیت کوین بــه ارزش ۱۳/۵ میلیارد 

دلار دارد. فانگ له، مدیرعامل مایکرواستراتژی، گفت: »از 
طریق راهبرد منحصربه فرد ما در زمینه بیت کوین و سوابق 
قابل اطمینان ما به عنوان شــرکتی فعال است که اکنون 
۲۱۴ هزار و ۴۰۰ بیت کوین بــا میانگین قیمت خرید ۳۵ 

هزار و ۱۸۰ دلار در هر بیت کوین داریم.«
بیت کویــن در حــال حاضر بــا قیمت حــدود ۶۴ هزار 
دلار مبادله می شــود، این یعنــی مایکرواســتراتژی از 
ســرمایه گذاری  در رمزارز بیش از ۶ میلیارد دلار افزایش 
سرمایه داشته است. بعید به نظر می رسد مایکرواستراتژی 
مبلغ سرمایه گذاری شــده اش را نقد کند  و مایکل سیلور، 
بنیانگذار این شــرکت، اغلب تصاویری از دست   و الماس 
در ایکس )توییتر سابق( منتشــر می کند که این پیام را 
می دهد که به رغم نوسان های قیمت، قصد فروش ندارد. 
سیلور در سال ۲۰۲۲ هنگام ریزشی عمده در بازار رمزارز، 
نوشت: »وقتی مایکرواستراتژی راهبرد بیت کوین را اتخاذ 
کرد، نوسان پذیری اش را پیش بینی می کرد و ترازنامه اش 

را طوری تنظیم کرد که در ســختی هم همچنان بتواند 
موجــودی اش را نگــه دارد.« روز دوشــنبه، وقتی بهای 
بیت کوین بار دیگر بــه قله قیمتی بی ســابقه ای نزدیک 
شد، ســیلور نوشــت: »روی بیت کوین برنده شرط بندی 
کنید.« قیمت بیت کوین را دو رویــداد فضای رمزارز در 
ماه های اخیر افزایش داده اســت. اولین اتفاق این بود که 
کمیسیون بورس و اوراق بهادار آمریکا در ماه ژانویه اولین 
صندوق قابل  معامله نقدی بــرای بیت کوین را تایید کرد. 
این موضوع میلیاردها دلار سرمایه گذاری نهادی را برای 
اولین بار وارد این بازار کرد. اتفاق دوم رویدادی موسوم به 
»نصف شدن« )halving( است  که تقریبا هر چهار سال 
یک بار رخ می دهد و پاداش استخراج بیت کوین به نصف 
کاهش پیدا می کند. این کاهــش عرضه، همراه با افزایش 
تقاضا، سبب شــد بیت کوین در ماه مارس با بهای بیش از 
۷۳ هزار دلار، رکورد بشکند و به قله قیمتی جدیدی برسد. 

)ایندیپندنت(

نگاهی به شرکتی که بیش از هر کشوری در جهان بیت کوین دارد

احتمال ساخت فصل دوم سریال محبوب »شوگن«

 سریال »شوگن« اقتباسی از رمانی به همین نام نوشته جیمز کالاول به شمار 
می رود که قسمت پایانی آن داستان های مختلف آن را به یک نقطه پایان رساند 

اما این سریال توانست به موفقیت بسیار زیادی در بین منتقدان و مخاطبان 
دست پیدا کند و همین نیز احتمال ادامه پیدا کردن این سریال را نیز زیاد کرده 
است. هیرویوکی سانادا قراردادی به امضا رسانده است تا در فصل دوم احتمالی 

سریال »شوگن« نقش آفرینی کند. گزارش های تازه حاکی از آن هستند که 
نه تنها هیرویوکی سانادا برای هنرنمایی در فصل دوم سریال باز خواهد گشت 

بلکه تهیه کننده های این سریال به دنبال آن هستند تا دسته آن را از یک 
مینی سریال به سریالی درام در مراسم امی امسال تغییر بدهند. در حال حاضر 

هنوز به صورت رسمی سریال »شوگن« برای فصل دوم تمدید نشده است اما 
این سریال به موفقیت بسیار زیادی دست پیدا کرده و اصلا جای تعجب ندارد 

که شبکه سازنده آن به دنبال تمدید این اثر برای فصل دوم باشد. با اینکه فصل 
اول بودجه بسیار زیادی را به همراه داشته اما در فصل دوم سازندگان می توانند 

از برخی از موارد فصل اول در فصل دوم استفاده کنند و همین نیز در بودجه 
آن ها صرفه جویی می کند. )گیم فا(

ون
و ز

یل

کشف بقایای موش و جمع آوری صدها هزار 
بسته نان در ژاپن

یکی از معروف ترین شــرکت های تولید نان در ژاپن به دلیل پیدا شــدن 
بقایای موش صحرایی در یکی از محصولاتش، صدها هزار بســته نان را از 
سوپرمارکت های سراسر این کشور جمع آوری کرد. حدود ۱۰۴ هزار بسته 
نان تولید شرکت پاسکو از قفسه های سوپرمارکت ها جمع آوری شد. بقایای 
موش صحرایی سیاه رنگ در دست کم دو بسته نان پیدا شده است. چند روز 
پیش این شرکت در بیانیه ای از مصرف کنندگان و شرکت های توزیع کنندگان 
و فروشندگان عذرخواهی   و اعلام کرد   تا کنون هیچ گزارشی مبنی بر بیمار 
شدن کسی بر اثر مصرف این نان ها داده نشده است. کارخانه تولیدی این نان ها 
در شهر توکیو است و خط تولید آن متوقف شده  . نان تولیدی شرکت پاسکو،  
نان مصرفی بسیاری از خانواده های ژاپنی است و در سراسر سوپرمارکت های 
این کشور عرضه می شود. مسئولان شرکت پاسکو نگفتند که چطور بقایای 
موش صحرایی در محصول شان پیدا شده    اما اعلام کردند که »تمام تلاش 
خود را برای تشدید کنترل های کیفی به کار خواهند بست تا این اتفاق دیگر 
تکرار نشود.« این شرکت در وبسایت خود یک فرم آنلاین منتشر کرده است 

تا مشتریان بتوانند پول خود را پس بگیرند. )بی بی سی(

  حادثه روز

  گالری   

روز دویست و هجدهم جنگ غزه؛ خروج 
فلسطینیان از رفح 

سازمان ملل متحد می گوید بیش از یکصد هزار فلسطینی از رفح، دومین شهر بزرگ غزه 
و پیرامون آن گریخته اند و این شهر جنوبی غزه همچنان در معرض تهدید تهاجم زمینی 
تمام عیار اسرائیل است. تانک های ارتش اسرائیل روز جمعه کل ضلع شرقی این شهر به 

محاصره خود در آوردند. ارتش اسرائیل   شنبه ۱۱ مه از ساکنان برخی مناطق جنوبی رفح 
خواست تا محل سکونت خود را ترک کنند. اسرائیل پیش تر رفح و جنوب غزه را امن اعلام 

کرده و از ساکنان شمال این غزه خواسته بود تا به مناطق امن اعلام شده در جنوب این 
باریکه بروند. ارتش اسرائیل روز شنبه ۱۱ مه اعلام کرد از زمان صدور دستور تخلیه برخی 

مناطق رفح، حدود ۳۰۰ هزار نفر از ساکنان شهر آن را به مقصد منطقه ای المواسی که در آن 
کمک های بشردوستانه ارائه می شود، ترک کرده اند. این در حالی است تمام متحدان غربی 
اسرائیل، با عملیات ارتش این رژیم جنایتکار در غزه مخالفند. حتی آمریکا ارسال سلاح و 
محموله های نظامی برای جلوگیری از حمله اسرائیل به رفح را قطع کرده است. با این حال، 
اکسیوس روز جمعه به نقل از یک منبع آگاه گزارش داد که کابینه امنیتی اسرائیل شامگاه 

پنجشنبه به »گسترش سنجیده« عملیات نیروهای ارتش این کشور در رفح در جنوب نوار 
غزه رای داده است. بنیامین نتانیاهو در گفتگو با مجری سرشناس تاک شو آمریکایی »دکتر 

فیل« گفت که ایران و حماس هر دو یک چیز را دنبال می کنند و آن هم نابودی اسرائیل است. 
جروزالم پست در گزارشی که به این مصاحبه اختصاص یافته، آورده است که نخست وزیر 

اسرائیل در پاسخ به سوالی در خصوص اعتراضات دانشجویی و نیز ادعای افرادی که 
معتقدند اقدامات حماس مقاومت است، گفت: »حماس آشکارا هدف خود را که نابودی است 

اعلام کرده، این دکترین آنهاست.« بنیامین نتانیاهو سپس افزود: »این همان چیزی است 
ایران نیز دنبال می کند. اسرائیل شیطان کوچک است و آنها به در پی نابودی ما هستند. 

نخست وزیر اسرائیل در ادامه این گفتگو ابراز امیدواری کرد که اختلافات موجود میان وی 
و جو بایدن، رئیس جمهوری آمریکا بر سر جنگ غزه پس از آنکه کاخ سفید از تعلیق برخی 

کمک های تسلیحاتی به تل آویو خبرداد، برطرف شود. نتانیاهو پیش تر در واکنش به این 
تصمیم کاخ سفید اعلام کرده بود   ما به تنهایی حتی با ناخن هایمان هم که شده به جنگ تا 

پیروزی ادامه می دهیم اما بیش از این سلاح در اختیار داریم. )رویترز(

    سیل همچنان در برزیل قربانی می گیرد و زندگی را در برخی از شهرهای این کشور مختل 
کرده است. تا امروز شمار قربانیان این سیل ویرانگر به ۱۲۷ تن افزایش یافته و پیش بینی 
می شود با تکمیل عملیات نجات و کاهش سطح آب، شمار قربانیان بیشتر شود. )رویترز(

   
اعتصاب عمومی علیه سیاست رئیس جمهور جدید 

آرژانتین مبنی بر کاهش هزینه های عمومی، اکثر نقاط 
این کشور را تحت تاثیر قرار داد و مدارس، بانک ها و 
بسیاری از مغازه  ها تعطیل شدند. در روز پنجشنبه 

خدمات قطار و مترو متوقف شده بود و اتوبوس ها نیز 
در حد محدودی فعالیت داشتند. هکتور داهر، یکی از 

رهبران اصلی اتحادیه گفت این اعتصاب ۲۴ ساعته 
زنگ خطری برای خاویر میلِی، رئیس جمهور آرژانتین 

خواهد بود. داهر از رئیس جمهور آرژانتین خواست 
تا کاهش هزینه ها در برخی یارانه ها و برنامه های 

اجتماعی را مجددا بررسی کند. میلِی که یک 
اقتصاددان راست گرا است، از زمان به قدرت رسیدن 
در ماه دسامبر سال گذشته، دست به اجرای اقدامات 

ریاضتی جامع در این کشور زده است. او می گوید 
اقدامات او برای کاهش کسری بودجه عمومی 

آرژانتین و کنترل نرخ تورم ضروری است. نرخ تورم 
در آرژانتین بالاترین نرخ تورم در جهان و نزدیک به 

۳۰۰ درصد در سال بوده است. )ای پی ای(

   
پدیده شفق قطبی یا نورهای شمالی به طور 

معمول فقط از نواحی کاملا شمالی زمین 
از جایی تاریک قابل مشاهده است  اما در 
پایان این هفته نقاط خیلی جنوبی تر مثل 

آلاباما در آمریکا می توانند شاهد آن باشند. 
این پدیده محصول یک طوفان شدید 
خورشیدی است که به زمین می رسد. 

سازمان علوم اقیانوسی و جوی آمریکا 
)نوآآ( روز جمعه اطلاعیه ای ویژه و نادر در 

مورد این این طوفان ژئومغناطیسی منتشر 
کرد. آخرین بیانیه در مورد پدیده ای با 
شدت مشابه مربوط به سال ۲۰۰۵ بود. 
این نقشه بخش بزرگی از آمریکا را در 

تیررس شفق قطبی قرار می دهد. اما این 
طوفان فضایی ممکن است بر سیستم های 

جی پی اس )جهت یابی(، شبکه های برق، 
ارتباطات رادیویی و ناوبری ماهواره ای اثر 

بگذارد. )گتی ایمیجز(

    پلیس فلوریدا تصاویر ضبط شده با دوربین یک معاون کلانتر را منتشر کرده که به یکی از 
اعضای نیروی هوایی آمریکا در خانه اش شلیک کرده است. به گفته مقام ها، راجر فورتسون، 
هوانورد ارشد نیروی هوایی که ۲۳ سال داشت، به بیمارستان منتقل شد و درگذشت. وکیل 

خانواده مقتول به نقل از شاهدان مدعی شد که پلیس به خانه اشتباهی حمله کرده است. 
پلیس این ادعا را رد کرده و گفته است که معاون پس از اینکه فورتسون را مسلح دید، در دفاع 

از خود واکنش نشان داد. )آسوشیتدپرس(

    اعتراض های ضد جنگ اسرائیل و حماس بر شهر مالمو سوئد، میزبان رقابت نهایی 
یوروویژن  که روز شنبه ۲۲ اردیبهشت برگزار می شود، سایه انداخته و حساسیت را به شدت 
بالا برده است. نماینده سوئد که با چفیه فلسطینی روی صحنه حاضر شد، با نماینده جنجالی 
اسرائیل به رقابت خواهد پرداخت و نتیجه هرچه باشد، موجب نارضایتی گروهی خواهد شد. 

)آسوشیتدپرس(

رئیس اتحادیه صادرکنندگان گل 
و گیاه تزئینی ترکیه اعلام کرد   به 
مناسبت روز مادر به ۳۵ کشور 
اروپایی ۷۰ میلیون شاخه گل 

صادر شده است. )آناتولی(
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دولت فلسطین در غزه اعلام کرد   
آخرین بیمارستان در نوار غزه به 
دلیل کمبود سوخت تا ۴۸ ساعت 

دیگر از مدار خارج می شود. 
)آناتولی(

  کیوسک

نیویورک تایمز در عکس و تیتر یک 
خود سراغ کمربند پایگاه های نظامی 
آمریکا برای محاصره چین در دریای 

جنوب رفت. 

سان انگلیس عکس و تیتر یک خود 
را به حواشی مسابقه بزرگ موسیقی 
»یوروویژن« اختصاص داد و آن را 
»یورودیویژن« نامیده که معنی آن 
جدایی و انشقاق در اروپاست.

   ترند های پنج کشور جهان در گوگل

مسابقه فوتبال بین تیم های الاتحاد و الاتفاق

مسابقه فوتبال بین تیم های آ اس رم و بایر لورکوزن

بزرگ ترین طوفان خورشیدی و برخورد زمین با آن

آمریکابرزیلعربستانروسیهفرانسه

مسابقه فوتبال بین تیم های فولام و منچسترسیتی

شفق قطبی طولانی و کم نظیر در شمال آمریکا

 اخبار کوتاه
  جوزپ بورل، نماینده عالی اتحادیه اروپا در امور خارجی و سیاست های امنیتی گفت اسپانیا، مالت، ایرلند و اسلوونی 

دولت فلسطین را به رسمیت خواهند شناخت. )آناتولی(
  دولت عراق از تمام ۶۰ کشوری که دارای اتباعی در اردوگاهی هستند که خانواده های جنگجویان داعش را در خود 

جای داده است، خواسته   تا آنها را در اسرع وقت به کشورشان بازگردانند. )بی بی سی(
  بر اساس گزارش منابع اوکراینی، نیروهای روسیه روز جمعه در نزدیکی خارکیف، دومین شهر بزرگ اوکراین در 

شمال شرقی این کشور، حمله زمینی را ترتیب داده و به پیشروی های کوچکی در این جبهه دست یافتند. )یورونیوز(

  ینگه دنیا  تا انتخابات آمریکا

یکــی از وکلای دونالــد 
ترامپ، رئیس جمهور سابق 
آمریکا، در ۹ مه گفت   کارن 
مــک دوگال، مدل ســابق، 
در دادگاه ترامپ شــهادت 
نخواهد داد. تاد بلانچ، وکیل 
ترامپ گفت: »به من اطلاع 
دادند که خانــم مک دوگال 
برای شهادت به دادگاه احضار 
نخواهد شد.« البته او اشاره ای 
به دلیل ایــن تصمیم نکرد. 
مک دوگال مدعی شــده بود 
که در حد فاصل ســال های 
۲۰۰۶ تا ۲۰۰۷ بــا ترامپ 

رابطه پنهانی داشته که ترامپ آن را تکذیب کرده 
است. دادستان ها می گویند مایکل کوهن، وکیل 
سابق ترامپ، به خانم مک دوگال پول داده تا درباره 
رابطه ادعایی خود صحبت نکنــد و کارزار ترامپ 
اسناد مربوط به مبالغ پرداختی را جعل کرده است. 
کیت دیویدسن، وکیل سابق مک دوگال، پیش تر در 
دادگاه شهادت داد که »خانم مک دوگال چند سال 
قبل با دونالد ترامپ رابطه پنهانی داشــته است.« 
گفتنی است اگر مک دوگال در دادگاه حاضر و رابطه 
ترامپ با او نیز ثابت می شــد، تأثیر بسزایی در نظر 
هیات منصفه نسبت به پرونده دیکر ترامپ مبنی بر 
پرداخت حق السکوت به استورمی دنیلز می داشت 

و می توانســت محاکمه و زمان دادرسی به پرونده 
ترامپ را تسریع کند.

بلانچ در ۹ مه به قاضی خــوان مرچان گفت وکلا 
قصد دارند شهادت اخیر خانم کلیفورد را به چالش 
کشیده و دادخواســتی را مبنی بر غلط بودن اصل 
محاکمه تنظیــم کنند. آنها همچنیــن از قاضی 
خواســتند به ترامپ اجازه دهد به طــور علنی به 
اتهامات خانم کلیفورد، معروف به استورمی دنیلز، 
در جریــان شــهادت او در ۷ و ۹ مه پاســخ دهد. 
استورمی دنیلز مدعی شده بود که با رئیس جمهور 
ســابق آمریکا رابطه پنهانی داشته است. بلانچ در 
جلسه استماع ۹ مه گفت: »از شما می خواهیم به 
ترامپ اجازه دهید تا به طور علنی به صحبت های 

مطرح شــده در دادگاه در 
یک روز و نیم گذشته پاسخ 
دهــد. مطبوعــات در ۲۴ 
ساعت گذشته درباره نسخه 
فعلی ماجرا کــه به باور ما به 
طور کامل نادرســت است، 
گمانه زنی کرده اند که اتفاق 
مهمی اســت.« کریستوفر 
کانروی، دادســتان منطقه، 
پاسخ داد که دستور سکوت 
نبایــد به خاطــر اظهار نظر 
ترامــپ درباره خانــم دنیلز 
تغییر پیدا کنــد، زیرا اظهار 
نظر او می توانــد روی دیگر 
شــاهدان تأثیر منفی بگذارد. دادســتان گفت در 
شب ۸ مه با شاهدی که نقش او صرفاً اعتبارسنجی 
اســناد بوده صحبت کرده و شــاهد مذکور بابت 
عواقب شــهادت خود ابراز نگرانی کرده اســت. با 
این حال، قاضی مرچان با درخواست اصلاح دستور 
ســکوت مخالفت کرد تا ترامپ نتواند به ادعاهای 
خانم دنیلز پاسخ دهد. ترامپ در ۸ مه در شبکه های 
اجتماعی توضیح داد که به دلیل دســتور سکوت 
نمی تواند به »دروغ ها و اظهارات نادرســتی« که 
در طول محاکمه اش مطرح می شوند پاسخ دهد. 
ترامپ و وکلای او معتقدند که دستور سکوت حق 
قانونی آزادی بیان او را نقض می کند. )اپوک تایمز(

هواپیمای » بوئینگ ئی-۴بی« در حال 
حاضر نقش »مقر پیشــرفته فرماندهی 
هوابرد« نیــروی هوایی ایالات متحده را 
ایفا می کند و از آن بــه عنوان »دیده بان 
شــب« نیز یــاد می شــود. هواپیمای 
» بوئینــگ ئــی-۴« تنها چهــار نمونه 
عملیاتی دارد و به عنوان مقر فرماندهی 
نجات بخش و متحرک رئیس جمهوری 
آمریکا در وقت حساس جنگ هسته ای 
یا سایر درگیری های جدی به کار می آید؛ 
و بی دلیل نیســت که به ایــن هواپیما 

لقب هواپیمای »روز قیامت« داده شــده اســت. 
هواپیماهای »ئــی-۴«  در پایگاه نیــروی هوایی 
آفوت در نبراسکا قرار دارند که توسط »اسکادران 
فرماندهی و کنترل شماره ۱ نیروهای هوابرد« اداره 
می شوند. یکی از این فروند هواپیماها، هواپیمای 
روز قیامت است و خدمه ۲۴ ساعته و ۷ شبانه روزی 
آن همواره در حالت آماده باش نگه داشته می شود 
تا در زمان لازم بتوانند خیلی ســریع آماده پرواز 

باشند.
در حالی که این هواپیما قــادر به مقاومت در برابر 
تکانه های الکترومغناطیسی هســته ای است  اما 
عمری از آن گذشته و از ســال ۱۹۷۴ میلادی در 

خدمت نیروی هوایی ایــالات متحده آمریکا بوده 
و حالا قرار اســت جایگزین شــود. نیروی هوایی 
آمریکا در ۲۶ آوریل ۲۰۲۴ )۷ اردیبهشت ۱۴۰۳( 
از اعطای یک قــرارداد ۱۳ میلیــارد دلاری برای 
هواپیمای جدید روز قیامت خبر داد. بر این اساس، 
شــرکت »ســیئرا نوادا« یک قرارداد ۱۳ میلیارد 
دلاری برای ســاخت یک مرکز عملیــات هوابرد 
جدید برای جایگزینی با ئی-۴ دریافت کرده است. 
بر اساس این قرارداد، این شرکت قرار است سامانه 
تســلیحاتی هواپیمای جدید روز قیامت را توسعه 
و روزآمد کند. این پروسه شامل توسعه مهندسی 
و ســاخت، تجهیز سیســتم های زمینی مرتبط، 
هواپیماهــای عملیاتی و همچنین پشــتیبانی از 

پیمانکار موقت می شود.
اعلامیه وزارت دفاع ایالات متحده اشاره 
می کند که انتظار می رود این کار تا ۱۰ 
ژوئیه ۲۰۳۶ )۲۰ تیــر ۱۴۱۵( تکمیل 
شود. طبق این قرارداد، هواپیمای جدید   
روی یک هواپیمای تجاری تازه ســاخت 
و مقرون به صرفه ســوار می شود. درست 
مانند ئــی-۴، هواپیمای جدیــد نیز بر 
اســاس هواپیماهای تجــاری موجود و 
اصلاح شــده بــرای مقاومــت در برابر 
تهدیدات الکترونیکی و هسته ای خواهد 
بود. علاوه بــر این، این پلتفرم به یک زیرســامانه 
ارتباطات مدرن، زیرسامانه شبکه و زیرسامانه های 
پیشــرفته فرماندهی و کنترل مجهز خواهد شد. 
شــرکت بوئینگ، ســازنده هواپیماهای ئی-۴ و 
۷۴۷، نیز رقیب قرارداد ســاخت هواپیمای جدید 
روز قیامت بود. بــا این حال، رویترز در دســامبر 
۲۰۲۳ گزارش داد که شــرکت فعلی نمی توانسته 
است با نیروی هوایی در مورد ســاختار قرارداد یا 
حقوق مربوط به داده ها به توافق برســد. با وجود 
این، بر اساس شــرایط قرارداد، هواپیمای جدید 
همچنان می تواند بر پایه یــک هواپیمای بوئینگ 

باشد. )یورونیوز(

قرارداد ۱۳ میلیارد دلاری پنتاگون برای هواپیمای جدیدشاهد کلیدی پرونده ترامپ در دادگاه حاضر نمی شود
 »روز قیامت«؛ آمادگی برای جنگی هسته ای؟

تعداد خبرنگارانی که در جنگ غزه کشته 
می شوند، روز به روز در حال افزایش است 

و دولت اسرائیل و در رأس آن، بنیامین 
نتانیاهو، در حال لاپوشانی این فاجعه با 

ترفندهایی نظیر »اشتباه محاسباتی کردیم« 
و »آن خبرنگار عضو حماس بود« هستند. 

کارتونی از واشنگتن پست 
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 الکن

 جرگه
 زمین

 سرنگ
 سینی
 لهیب

 مسطح
 ملنگ

5 حرفي : 
 آسایش

 برلیز
 پشه ها
 رسالت

 زیربا
 شیراز

 طفیلی
 مارال
 مقتدا

 منازل
 نقاله

 نیرنگ
 نیریز

 یخ شکن
6 حرفي : 

 ریشه ها
 سادیسم

 قربانی
 همشیره

7 حرفي : 
 جهان نما

 سقط مکرر

8 حرفي : 
 برگریزان
 ذوالجناح

 سبز در سبز
 مسجد کبود 

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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مرتضی کلیلی   قاب  

  
قاب  تاریخ 

تصاویر کمتر دیده شده 
از حادثه دریاچه پارک 
شهر تهران - سال ۸۱؛ 

فرارو نوشت: اردیبهشت 
سال ۸۱ در تقویم دل 

مردم تهران به یکی از 
تلخ ترین روز ها تبدیل 

شد. در این روز ۵۷ 
دانش آموز مدرسه 

دخترانه طه ۲ در شهرک 
کاروان تهران برای اردو 

و بازدید از موزه پست 
به پارک شهر تهران 

رفتند. بعد از بازدید از 
موزه پست تعدادی از 

دانش آموزان به محوطه 
پارک شهر رفتند تا در 
دریاچه مصنوعی آنجا 
قایق سواری کنند. ۱۴ 

دانش آموز سوار بر قایق 
به وسط دریاچه رفتند 

که باواژگون شدن قایق 
۶ نفر از آنها به نام های 

زینب کمره ای، بهاره 
رضایی، نسرین امینی، 

زهره رحیمی، مریم 
سروندی و آرزو جوادی 

همراه با مرد قایقران 
به زیر آب رفتند و 

جان باختند. چند نفر 
از دانش آموزان هم در 

بیمارستان سینا بستری 
شدند. با فراخوان 

روزنامه ایران در آن 
زمان، مردم تهران برای 
یادبود این دانش آموزان 

با شاخه های گل کنار 
دریاچه پارک شهر 

رفتند و گل ها را به یاد 
و احترام دخترانی که 

دراین دریاچه غرق 
شدند به آب انداختند. 
نام »نیلوفران آبی« به 
یاد دانش آموزان دختر 
مدرسه طه تهران برای 
همیشه در پارک شهر 

تهران حک شد. تصاویر 
کمتر دیده شده این 

حادثه توسط عکاسان 
روزنامه ایران در آن 
سال به ثبت رسیده 

است.

  
قاب مشاهیر 1

 تیم ملی فوتبال در 
کنار رقیب خاتمی؛ پس 

از پیروزی تیم ملی 
ایران در بازی با آمریکا 

در جام جهانی فوتبال 
۱99۸ اعضای تیم ملی 
با علی اکبر ناطق نوری 

رئیس مجلس پنجم 
و چند تن از اعضای 

تربیت بدنی دیدار 
کردند. در تصویر نیما 
نکیسا، جلال طالبی، 

مهدی پاشازاده، 
نعیم سعداوی، رضا 
شاهرودی، افشین 

پیروانی، مهدی 
مهدوی کیا، حمید 
استیلی، سیروس 

دین محمدی و... دیده 
می شوند. )انتخاب(

   قاب نوستالژی  
 روشن  کردن رادیو 
در تاکسی ممنوع 

شد!  روزنامه اطلاعات 
از بی رادیو شدن 

تاکسی های تهران در ۶۰ 
سال پیش گزارش داد  
 .   در سال ۱۳۴۱ پلیس 

راهور تهران استفاده از 
رادیو را در تاکسی های 

تهران ممنوع کرد. 
افزایش تصادفات 

در تاکسی هایی که 
با رادیوی روشن 

مسافران را جابه جا 
می کردند، علت اصلی 

این ممنوعیت اعلام 
شده بود. روزنامه 

اطلاعات اول اردیبهشت 
۱۳۴۳ از نتیجه اجرای 
قانون ممنوعیت رادیو 

در تاکسی ها تهران 
گزارشی   منتشر 

کرد.   عکس یادگاری 
خانوادگی با تاکسی در 
همان سال ها را تماشا 

کنید.

  قاب مشاهیر 2
 تلاش محمود احمدی نژاد برای نشاندن چهارزانوی هوگو چاوز برسر سفره زرشک پلو؛ ۱۵ شهریور ۱۳۸۸ هوگو چاوز 

به ایران آمد که عکسی از این دیدار به تازگی منتشر شده است.  /چندثانیه

خواص پُر شمار این نوشیدنی  برای سلامتی
بهداشت نیوز   نوشت:    چای  حاوی آنتی اکسیدان هایی به نام کاتچین 
است. این مواد رادیکال های آزاد را در بدن از بین می برند و التهاب را 
کم می کنند.  پس وقتش است که از خواص شگفت انگیز چای مطلع 

شویم.
 خطر سرطان کم می شود: آنتی اکسیدان ها و ترکیباتی که در چای 
وجود دارد با کمتر شدن خطر سرطان ها مرتبط دانسته شده است. 
اوما نیدو، مدیر گروه روانپزشکی تغذیه و سبک زندگی در بیمارستان 
ماساچوست و استاد دانشگاه هاروارد می گوید: »تأثیرات مفید چای 
بر کم شدن خطر سرطان هایی مثل پوست، پروستات، روده و سینه 
مشاهده شده   و انواع مختلف چای بر گونه های مختلف سرطان تأثیر 

دارند.«
  پوست تان سالم تر خواهد بود: نوشــیدن چای سیاه به صورت 
مرتب می تواند خطر سرطان پوســت را کم کند  اما جالب است که 
روشــی که آن را آماده می کنید، تفاوت هایی در میزان این تأثیر به 
وجود می آورد. دکتر نیدو می گوید: »چای سیاه داغ برای پیشگیری 
از کارسینوم سلول سنگفرشی مفید است. چای گرم مفیدتر از چای 

سرد است و البته زمان دم کشیدنش هم مهم است.«
  خطر دیابت را کم می کند: نوشیدن هر روزه چای سیاه می تواند 
خطر دیابت نوع ۲ را با کمک به کنترل قند خون بعد از خوردن غذا کم 
کند. چای سیاه می تواند قند خون را به خصوص بعد از خوردن غذاهای 

حاوی ساکارز پایین بیاورد. 
   دندان ها را قوی تر می کند: وقتی چای می نوشید، ممکن است 
دندان هایتان کمی زرد شود  اما ارزشش را دارد.  چای سبز تأثیرات آنتی 
باکتریال دارد که می تواند باعث کاهش تشکیل حفره باکتریایی در 
دهان شما شود. نوشیدن هر روزه چای سبز می تواند از تشکیل این 

حفره ها جلوگیری کند.
  قلب تان از شما تشکر می کند: خواص ضد التهابی چای می تواند 
رگ های خونی را پاک کند تا فشــار کمتری به قلب وارد شود. دکتر 
کائوری می گوید کاتچین التهاب را کاهش می دهد و در نتیجه تشکیل 
پلاک در شریان های حیاتی را مهار می کند. او نوشیدن ۳ فنجان چای 

سیاه در روز را برای فوایدش برای قلب توصیه می کند.
  خواب تان بهتر می شود: اگر تمام شــب از این پهلو به آن پهلو 
می شوید و خوابتان نمی برد، قبل از خواب یک فنجان چای بنوشید. 
بر اساس مطالعه منتشرشــده در مجله تحقیقات یکپارچه پزشکی، 
نوشیدن چای می تواند به بهتر شدن خواب و کیفیت زندگی در موارد 

بی خوابی خفیف تا متوسط کمک کند.
  سوخت وساز را ســریع تر می کند: کائــوری توضیح می دهد 
کافئین چای به بهتر شدن دقت ذهنی کمک می کند، همانطور که 
سوخت وساز و چربی سوزی را بیشــتر می کند. فقط مطمئن شوید 
زیاده روی نمی کنید! هر فنجان چای سبز حاوی ۴۰ میلی گرم کافئین 
است. دکتر کائوری پیشنهاد می کند کافئین مصرفی روزانه بیشتر از 

۳۰۰ تا ۴۰۰ میلی گرم نباشد.
  احتمالا بدن تان آهن جذب نمی کند: کاتچین موجود در چای 
می تواند توانایی جذب آهن در بــدن را تغییر دهد. این به این معنی 
اســت که حتی اگر غذاهایی را که به انداز کافی آهن دارند، بخورید، 
فوایدش نصیب تان نمی شود و دچار کم خونی می شوید. دکتر کائوری 
توصیه می کند افراد ســالم چنین تأثیری نمی گیرند  اما کسانی که 
کم خونی و کمبود آهن دارند، باید از خــوردن زیاد چای خودداری 
کنند. این مورد شامل کودکان، زنان باردار و کسانی با سابقه بیماری 

کلیه هم می شود

   سلامت
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